
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با 
بیان اینکه پرونده پدیده شاندیز در شورای عالی امنیت 
ملی درحال پیگیری است، گفت: دولت قبل اجازه فعالیت، 
بود،  به پدیده شاندیز داده  را  بنا  افزایش  و  تغییرکاربری 
درحال حاضر با وجود اینکه هزار و ۸۵۰ میلیارد تومان از 

مردم پول گرفته شده اما به دلیل مشکلات پیش آمده ۳۰ 
هزار نفر بیکار شدند.

موسی الرضا ثروتی با بیان اینکه در نامه ای به رئیس 
جمهور خواستار حل مشکل مردم در »پدیده شاندیز« شده 

ایم، گفت: بحرانی توسط برخی مسئولان ...

آرایش سیاسی مجلس آینده چگونه خواهد بود؟

یک مجلس 
و چند روایت
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آیت الله هاشمی رفسنجانی:

رقابت ها تمام شد، دوران همکاری فرا رسیده است

مهران مدیری با دورهمی می آید

وزیر کشور خبر داد:

مشارکت 6۰ درصدی مردم در انتخابات

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس خبر داد:

پیگیری پرونده پدیده شاندیز 
در شورای عالی امنیت ملی

 نتیجه اولیه انتخابات مجلس خبرگان رهبری در استان تهران اعلام شد

هاشمی و روحانی نفر اول و دوم انتخابات خبرگان
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روزنامه صبح ایران

رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان قم گفت: طبق شمارش آرا صورت گرفته آقایان امیرآبادی، لاریجانی و 
ذوالنوری در انتخابات مجلس حائز بیشترین آرا شدند و آیت الله مومن نیز با کسب 70 درصد آرای صحیح به عنوان 

منتخب مردم قم در خبرگان رهبری انتخاب شد.
نصرت الله لطفی امشب در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: انتخابات در استان قم در نهایت سلامت و قانون برگزار 

شد و تخلف تاثیرگذار در سرنوشت انتخابات را شاهد نبودیم.
وی با بیان اینکه محاسبه بسیار دقیق بوده و بر اساس نرم افزار سراسری آمار تطبیق شده است گفت: خداوند را 

شاکریم درصد مشارکت بیش از 60 درصد در دو انتخابات است.
رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان قم گفت: آرا بین نفرات منتخب و نفرات بعدی اختلاف فاحش دارد و نفر 

اول طبق رقم اعلام شده 59 درصد، نفر دوم 43 درصد و نفر سوم بالای 37 درصد آرا را به خود اختصاص داده اند و 
طبق قانون باید فرد منتخب 25 درصد آرا را به خود اختصاص دهد.

به گزارش فارس، وی بیان کرد: نفر چهارم که به مجلس راه پیدا نکرد بالای 30 درصد و نفر بعد کمتر از 20 
درصد از آرا را به خود اختصاص داده است.

لطفی خاطرنشان کرد: طبق بررسی های صورت گرفته آقایان احمد امیرآبادی، علی اردشیر لاریجانی و مجتبی 
ذوالنوری منتخب مردم قم در انتخابات مجلس شدند.

وی بیان کرد: همچنین آیت الله محمد مومن نیز با کسب 70 درصد آرا به عنوان نماینده مردم قم در خبرگان 
رهبری انتخاب شد.

امیرآبادی، لاریجانی و ذوالنور به مجلس شورای اسلامی و آیت الله مومن  به مجلس خبرگان راه یافتند

نتایج انتخابات قم اعلام شد
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ملت مجلس جناحی 
نمی خواهند

دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی به لطف 
حق و با حضور قدرتمند مردم ایران در پای صندوقهای رای، 

با شکوه هر چه تمامتر برگزار شد.
در این دوره همه از هر جناح و گروهی همت کردند تا 

حضور مردم در پای صندوق های رای پرشکوهتر باشد که به لطف خدای متعال هم اینگونه 
شد؛ اما این حضور و تلاش همه جانبه مسئولیتی دو چندان برای نمایندگان ملت ایجاد 
خواهد کرد. به رغم زحمات و تلاش های قالب نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادوار 
گذشته، برخی اقدامات و عملکرد نمایندگان در حوزه مسائل سیاسی و اقتصادی زمینه 
دلسردی مردم را به دنبال داشته اما حضور گسترده ملت پای صندوق های رای در این 
دوره از انتخابات این امید را در دلها زنده می کند که نمایندگان این دوره مسیری متفاوت را 
برگزینند. رای و حضور ملت پیام های متعددی داشته که مسئولیت های زیادی را متوجه 

نمایندگان مردم خواهد کرد.
در دورانی که کشور در پسا برجام سپری می کند، مسئولیت های جدی در بازسازی 
اقتصاد، استقلال سیاسی و فرهنگی متوجه مجلس است. اقتصاد مقاومتی مورد تاکید مقام 
معظم رهبری که شاه کلید استقلال اقتصادی و سیاسی کشور است همچنان بدون متولی 
است و اقدام جدی در جهت قانومند کردن آن انجام نشده در چنین شرایطی انتظار مردم 
از وکلای خود در مجلس این است که اولویت کار مجلس تصویب قوانین کارامد برای  
فراهم شدن زمینه تحقق این امر مهم بوده  و در جهت ایجاد اشتغال جوانان گام های 
جدی برداشته شود. خواسته مهم دیگر ملت، تصویب قوانین مبارزه با رانت خواری و تعیین 
مجازات سنگین رانت خواران است تا به شیوع این بیماری خطرناک در بخشهای مختلف 

کشور پایان داده شود.
خطر استحاله فرهنگی جامعه ایرانی، دیگر دغدغه ملتی است که 7 اسفند پای 
صندوق های رای حاضر شدند. مسئله فرهنگ شاید هیچگاه به طور جدی اولویت مجلس 
ومسئولان فرهنگی نبوده و همواره به عنوان یک موضوع جانبی به آن نگریسته شده از این 

رو  اقدامات انجام شده در حوزه فرهنگ تاکنون چندان کارساز نبوده است.
خواست و امید ملت است که مجلس آینده فرهنگ را در اولویت کاری خود قرار دهد، 
چرا که هویت سیاسی و استقلال آینده کشور در گرو فرهنگ است و تردیدی نیست که 
تعلل در این امر خسارات جبران ناپذیر به دنبال خواهد داشت. ملت ایران مجلسی را که 
دستخوش بازی های سیاسی و جناحی شود نمی خواهند، صریح تر اینکه مردم از بازی ها 
و دعواهای سیاسی خسته شده و نمی پسندند که توان و انرژی مجلس در مسیر دعواهای 
حزبی تلف شود؛ کشور امروز نیازمند همدلی و همکاری برای انتخاب مسیر صحیح و 

سنجیده است تا تاب عبور از گردنه های سخت داخلی و بین الملی را داشته باشد.
اکنون مردم ایران چشم به عملکرد برگزیدگان دوخته اند تا با تصویب قوانین جامع بستر 
اقتدار روزافزون کشوری را فراهم کنید. دعای خیر مردم بدرقه راه شما و روح شهدای کشور 

به ویژه شهدای مدافع حرم نظاره گر برعملکرد شما خواهد بود.
* تحلیل گر مسائل سیاسی

تقدیر جامعه مدرسین از مردم:

چشم طمع دشمن را کور کردید
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور اطلاعیه ای با تقدیر و تبریک به ملت ایران 
برای حضور و انتخاب غرورآفرین خود تصریح کرد: هر برگه رأی شما پاسخی محکم 
و ناامید کننده به دشمن بود وچشم طمع دشمن را کور کرد؛ این عمل دینی سیاسی 

وانقلابی شما بی شک أجری عظیم خواهد داشت.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، متن اطلاعیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  که 
به امضای آیت الله محمد یزدی رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 

رسیده بدین شرح است:
ملت مبارز انقلابی و همیشه در صحنه ایران اسلامی

 درود وسلام خدا بر شما که با حضور گسترده وآگاهانه خود در انتخابات هفتم اسفند 
گامی بلند در جهت افزایش اعتبار و استقلال کشور برداشتید و با عزم راسخ خود عزت 

ملی و اقتدار ایران اسلامی را بار دیگر به رخ جهانیان کشیدید.
 هر برگه رأی شما پاسخی محکم و ناامید کننده به دشمن بود وچشم طمع دشمن 
را کور کرد تا باردیگر دقت، بصیرت و حضور پرشور شما برگ زرینی بر کتاب سترگ 
انقلاب اسلامی اضافه کند و این عمل دینی سیاسی وانقلابی شما بی شک أجری عظیم 

خواهد داشت.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با سپاس به درگاه احدیت، ضمن تشکر از حضور 
غرور آفرین شما ملت حماسه ساز، این حماسه بزرگ را به محضر مقام معظم رهبری 
»مدظله العالی«، مراجع عظام تقلید و علماء اعلام »دامت برکاتهم« و عموم ملت شریف 
ایران تبریک عرض نموده و از همة کسانی که با تلاش و پی گیری خود زمینه تحقق این 
افتخار ملی اسلامی را فراهم نموده اند. مخصوصاً  شورای محترم نگهبان، وزارت کشور، 
دست اندرکاران اجرایی و نظارتی، نیروهای نظامی، انتظامی، امنیتی و رسانه های عمومی 
بویژه صدا و سیمای جمهوری اسلامی، قدردانی می نماید و برای نمایندگان و منتخبین 

خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی آرزوی موفقیت دارد.

فرمانده ناجا:

امن ترین انتخابات رابرگزار کردیم
فرمانده نیروی انتظامی اعلام کرد: تا این ساعت گزارشاتی که به دست ما رسیده 
است نشان می دهد هیچ مورد امنیتی در سراسر کشور در راستای برگزاری انتخابات 

نداشته ایم.
سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی اعلام آخرین اخبار و اطلاعات انتظامی 
از کلیه صندوق های اخذ رای در سرار کشور گفت: مشارکت گسترده مردم پاسخ بسیار 

مناسب و خوبی بود که دوستداران نظام و انقلاب و کشور اسلامی به دشمنان دادند.
وی در این باره گفت: مردم به درخواست مقام معظم رهبری لبیک گفته و باعث 

دلگرمی دوستداران و نگرانی دشمنان نظام اسلامی شدند.
اشتری افزود: گزارشات واصل شده نشان می دهد برخی تخلفات انتخاباتی و تحرکات 
خلاف قانون در برخی از استان ها و شهرستان ها دیده شده که همکاران ما با همکاری 
قضایی برخورد کرده اند اما این میزان تخلف در کنار سلامت انتخابات بسیار ناچیز 

بوده است.
فرمانده نیروی انتظامی اضافه کرد: نیروی انتظامی از ماه های گذشته خود را برای 
امنیت انتخابات آماده کرده و با تمام ظرفیت و تعامل با دستگاه های مربوطه به ویژه 
سپاه، بسیج، ارتش و دستگاه های امنیتی توانست وظیفه خود را به خوبی ایفا کند و 

تا این ساعت بر اساس گزارشات واصله هیچ مورد امنیتی در سراسر کشور نداشته ایم.
اشتری با بیان این که مرزها در وضعیت مناسب و امنیت کامل و همچنین داخل 
شهرها در روز قبل از انتخابات، روز جمعه و دیروز در وضعیت خوبی قرار دارند، گفت: 

همکاران ما در پای صندوق های رأی تا پایان شمارش آرا حضور خواهند داشت.
وی ادامه داد: تا زمانی که صندوق های رأی تحویل مراجع مربوطه شود، ماموران ما 
برای حفاظت از صندوق ها در مکان هایی که فرمانداری ها مشخص کرده اند، حضور 

خواهند داشت.
اشتری اضافه کرد: امیدوارم حضور مردم و همکاری آنها در نیروی انتظامی ادامه 
داشته باشد، بر این اساس ضمن تشکر از آحاد مردم برای حضور و همکاری خوب با 
نیروی انتظامی در سراسر کشور از همکارانمان نیز به دلیل همت و حضور خوب در 

اجرای ماموریت ها از جمله 22 بهمن و انتخابات تشکر می کنم.
اشتری گفت: همکاران ما بعد از برگزاری مراسم انتخابات که با سلامت و با شور 
برگزار شد، از هم اکنون خود را برای برنامه های نوروز که از 25 اسفندماه آغاز می شود، 
آماده می کنند که امیدواریم همچون سنوات گذشته ایام پایانی سال و سال جدید را با 

خوبی شروع کنیم و این مدت به خوبی سپری شود.
فرمانده نیروی انتظامی گفت: یک سری عوامل خارجی و ضد انقلاب در ماه های 
گذشته در جدال مرزها حضور داشتند که با همکاری مرزبانی، سپاه، ارتش و دستگاه 

های امنیتی تحرک آنها خنثی شد و مقابله خوبی صورت گرفت.
اشتری افزود: هیچ تحرکی نبوده که در چند ماه گذشته توسط ضد انقلابیون و اشرار 
صورت گرفته باشد و آنها با نیروهای انتظامی و دستگاه های امنیتی مواجه نشده باشند.

معاون اول قوه قضائیه عنوان کرد:

فروش اموال زنجانی 
براساس دادن اختیارات به وزارت نفت

معاون اول قوه قضائیه گفت: براساس اختیاراتی که بابک زنجانی به وزارت نفت داده 
است، فروش اموال وی در حال انجام است.

حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز شنبه در گفت و گو با 
ایرنا افزود: بابک زنجانی پیش از این خود اطلاعاتی در خصوص اموالش به دادستان تهران 
داده بود که براساس آن، وزارت نقت می تواند اموالش را جهت وصول طلب واگذار کند.

سخنگوی دستگاه قضا تصریح کرد: به همین دلیل وزارت نفت نیز نسبت به فروش 
اموال بابک زنجانی از طریق مزایده اقدام کرده است.

محسنی اژه ای همچنین در خصوص زمان اعلام رای دادگاه بابک زنجانی نیز گفت: 
هنوز از زمان اعلام این رای اطلاعی ندارم.

وی ادامه داد: پرداخت بدهی بابک زنجانی به وزارت نفت، ممکن است در پرونده 
وی تاثیر داشته باشد.

به گزارش ایرنا، با موافقت دادستان عمومی و انقلاب و شرکت ملی نفت ایران، از روز 
چهارم اسفندماه امسال برخی دارایی های بابک زنجانی برای تسویه بخشی از بدهی های 

وی به شرکت ملی نفت ایران، به مزایده گذاشته شد.
26 جلسه از رسیدگی به اتهامات بابک زنجانی میلیاردر نفتی و دو متهم دیگر 
پرونده نفتی به نام »م.ش« و »ح.ف.ه« در سال جاری در شعبه 15 دادگاه انقلاب 
اسلامی تهران به ریاست قاضی ابوالقاسم صلواتی برگزار شد که جز، یک جلسه، بقیه 

علنی بود.
پرونده متهمان نفتی با کیفرخواست 237 صفحه ای در انتظار صدور رای هستند.

قاضی صلواتی در آخرین جلسه رسیدگی به این پرونده با اعلام ختم دادگاه گفته بود 
که رسیدگی به این پرونده همچنان ادامه دارد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس خبر داد:

پیگیری پرونده پدیده شاندیز 
در شورای عالی امنیت ملی

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه پرونده پدیده شاندیز 
در شورای عالی امنیت ملی درحال پیگیری است، گفت: دولت قبل اجازه فعالیت، 
تغییرکاربری و افزایش بنا را به پدیده شاندیز داده بود، درحال حاضر با وجود اینکه هزار 
و ۸50 میلیارد تومان از مردم پول گرفته شده اما به دلیل مشکلات پیش آمده 30 هزار 

نفر بیکار شدند.
موسی الرضا ثروتی در گفت وگو با خانه ملت، با بیان اینکه در نامه ای به رئیس 
جمهور خواستار حل مشکل مردم در »پدیده شاندیز« شده ایم، گفت: بحرانی توسط 
برخی مسئولان خراسان رضوی در ارتباط با پرونده »پدیده شاندیز« به وجود آمده است، 
مسئولان باید اجازه دهند که این شرکت به فعالیت خود ادامه دهد، در غیر اینصورت 
باید هیئت مدیره جدید تشکیل دهند تا سهام و ساختمان های این شرکت فروخته شود 

و بدهی مردم پرداخت شود.
نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه کم 
کاری دستگاه های اجرایی سبب طولانی شدن روند تعیین و تکلیف پرونده »پدیده 
شاندیز« شده است، افزود: پس از انتخابات مجلس خواستار توضیحات رئیس جمهور 
هستیم تا وی به همراه وزراء پاسخگوی طولانی شدن روند رسیدگی به این پرونده 

باشند.

کاظم جلالی: 

مردم مثل همیشه هوشیارانه عمل کردند
رئیس فراکسیون رهروان ولایت مجلس شورای اسلامی ضمن تقدیر از حضور 
گسترده مردم پای صندوق های رای اظهار کرد: مردم این بار نیز مثل همیشه هوشیارانه 

عمل کردند.
کاظم جلالی با اشاره به حضور مردم در انتخابات نهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری گفت: شاهد حضور پرشور مردم پای 
صندوق های رای بودیم و باید از حماسه حضور مردم تشکر کرد که عملا نشان داده اند 

که کاملا هوشیار هستند و مثل همیشه هوشیارانه عمل می کنند.
وی ادامه داد: من به چند حوزه سر زدم و دیدم مردم در صف های طولانی برای رای 
دادن ایستاده اند و در ادامه روز که پیگیر خبرها بودم می دیدم حضور بسیار قوی و پررنگ 

است و مردم در این انتخابات نیز حماسه آفریدند.

آرایش سیاسی مجلس آینده چگونه خواهد بود؟

یک مجلس و چند روایت
این روزها با اتمام کار انتخابات همه منتظرند تا ببینند مجلس دهم با چه آرایش سیاسی 
کار خود را آغاز خواهد کرد و قاطبه مجلس به کدام جناح سیاسی تعلق خواهد گرفت و 

مجلس دهم با چه آرایش سیاسی کار خود را آغاز خواهد کرد.

نتایج آرا حکایت از تشکیل مجلس اصولگرا دارد
در همین زمینه حجت الاسلام مصباحی مقدم عضو جامعه روحانیت مبارز با اشاره به 
آرایش انتخاباتی مجلس آینده اظهار داشت: نتایج آرا حکایت از تشکیل مجلس اصولگرا دارد. 
این کاندیدای مجلس دهم اضافه کرد: اقلیت قابل توجه در مجلس آینده از غیراصولگرایان 
خواهند. وی ادامه داد: نتایج آرا از شهرستانها برا ی مجلس خبرگان نیز حکایت از این دارد 

که لیست جامعتین رای اکثریت قریب به اتفاق را دارند.

آرایش سیاسی مجلس آینده با ۳ اقلیت مقتدر شکل می گیرد
محمد علی وکیلی از کاندیداهای صدای ملت درخصوص آرایش سیاسی مجلس آینده 
گفت: آرایش سیاسی مجلس آینده اقلیتی خواهد بود به صورتی که چند اقلیت متوازن در 
مجلس شکل خوهد گرفت. وی با بیان اینکه اکثریت مطلقی در مجلس  آینده وجود ندارد، 
گفت: هر جریانی در مجلس آتی اقلیت مقتدری خواهد داشت و حداقل 3 اقلیت مقتدر از 
جریان های اصلاح طلب، اصولگرا و مستقلین در مجلس آینده خواهیم داشت. وکیلی خاطر 
نشان کرد: مجلس آتی باید معیشت مردم، تقویت نظارت مجلس و کاهش قانونگذاری را 

در اولویت فعالیت های خود قرار دهد.

مجلس آتی تفاوتی با مجلس نهم نخواهد داشت
مسعود پزشکیان کاندیدای اصلاح طلب انتخابات مجلس دهم، درباره تحلیل نتایج اعلام 
شده تا این لحظه گفت: به صورت دقیق از نتایج اطلاع ندارم  همانطور که قبلا اعلام کرده ام 
آرایش سیاسی مجلس دهم با مجلس گذشته تفاوت چندانی نخواهد کرد. وی ادامه داد: 
به خاطر نوع ورود گروه های مختلف و مسأله عدم یا تایید صلاحیت تعدادی از افرادی که 
برای ثبت نام آمده بودند مجلس آینده تفاوتی با مجلس گذشته نخواهد داشت. وی گفت: 
نمی توانم آمار احتمالی از آرایش سیاسی مجلس آینده ارائه دهم اما حدس می زنم تفاوت 

چندانی در پیش نخواهیم داشت.

مجلس دهم آرایش اصولگرا دارد
فاطمه رهبر نماینده مجلس نهم، با اشاره به آرایش انتخاباتی مجلس دهم اظهار داشت: 
با توجه به اعلام رسمی آرا شهرستانها  از سوی وزارت کشور، مجلس دهم سمت و سوی 
نمایندگانی را به خودش خواهد گرفت که در جبهه اصولگرایی هستند. وی ادامه داد: 
حدود 70 درصد مجلس آینده را اصولگرایان و مابقی را مستقلین و سپس اصلاح طلبان 

تشکیل خواهند داد.

آرایش سیاسی مجلس آتی در راستای خط انقلاب خواهد بود
فریدون عباسی در خصوص گرایش سیاسی مجلس آینده اظهار داشت: گرایش سیاسی 
مجلس آینده در راستای خط انقلاب خواهد بود. وی در ادامه افزود: اصولگرایان، اصلاح طلبان 
و اعتدالگرایانی که از سوی شورای نگهبان در جریان انتخابات قرار گرفته اند را در راستای خط 
انقلاب می بینم و فقط ممکن است اختلاف سلیقه وجود داشته باشد چرا که همه عقیده 
یکسانی در اصل انقلاب و حفظ آن دارند. رئیس سابق سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: میزان 
رأی ملت است و این نظریه پابرجا است چرا که شورای نگهبان افرادی را تایید کرده است 
که می توانستند در عرصه انتخابات رقابت کنند از این رو مردم فرد و جریان اصلح را انتخاب 
کرده اند. عباسی با بیان اینکه هر نماینده ای که وارد مجلس دهم شود به انتخاب مردم است، 

گفت: هر فردی که انتخاب شود حتما مردم آن فرد را اصلح تر از دیگران دانسته اند.

مجلس دهم از نیروهای معتدل تشکیل خواهد شد
بهروز نعمتی نماینده مردم همدان در تحلیل خود از شرایط فعلی نتایج انتخابات گفت: 
بنده معتقدم با توجه به نتایج فعلی رقابت در عرصه انتخابات پایان یافته و ما باید به سمت 
رفاقت حرکت کنیم. وی در ادامه با اشاره به آرایش مجلس دهم گفت: معتقدم نیروهای 
معتدل دو طیف اصولگرا و اصلاح طلب وارد مجلس خواهند شد که این امر امتیاز مهمی 
برای کشور خواهد داشت. البته شاید چند نفری هم تندرو در مجلس آینده وجود داشته 
باشند که معتقدم در سایه همفکری و تعقل کارها پیش خواهد رفت. نائب رئیس فراکسیون 
رهروان ولایت در ادامه تاکید کرد: بدون شک اکثریت مجلس دهم از نیروهای معتدل 

تشکیل خواهد شد و این مجلس به نوعی شباهت با مجلس پنجم خواهد داشت.

حضور 6۵ درصدی اصولگرایان در مجلس دهم
اسماعیل کوثری نماینده مردم تهران با اشاره به آرایش مجلس دهم گفت: قطعا مجلس 
آینده با تفکر اصولگرایی همراه خواهد شد. وی با بیان اینکه اکثریت مجلس آینده اصولگرا 
خواهد بود افزود: طبق مشاهده اطلاعات و آمارهای دریافتی مجلس دهم تا حدودی 
شباهت به مجلس نهم خواهد داشت و این بدین منظور است که مجلس دهم با تفکر 
اصولگرایی و با آرایش مجلس نهم فعالیت خواهد کرد. نماینده مردم تهران در ادامه با 
اشاره به جایگاه نیروهای معتدل در مجلس دهم تأکید کرد: اظهارات بنده با درنظر گرفتن 
موضع گیری کسانی است که وجه اصولگرایی خود را مطرح کرده اند بنابراین بنده معتقدم 
اعتدالیون، اصلاح طلبان و کارگزاران جایگاهشان نسبت به اصولگرایان در مجلس آینده در 
رتبه پایین تری قرار خواهد داشت. این فعال سیاسی اصولگرا در پایان تصریح کرد: طبق 

برآوردهای صورت گرفته 65 الی 70 درصد مجلس آینده اصولگرا خواهد بود.

اکثریت مجلس آینده
 در اختیار مستقلین و اعتدالگرایان خواهد بود

قدرتعلی حشمتیان با بیان اینکه اطلاعات موجود نشان می دهد اکثریت کرسی های 
مجلس آینده در اختیار مستقلین و اعتدالگرایان خواهد بود. وی افزود: 3 جریان رایج 
در کشور مجلس دهم را شکل خواهند داد به صورتی که مستقلین و اعتدالگرایان به 
عنوان جریان اکثریت، جریان دوم اصلاح طلبان و جریان سوم اصولگرایان می شوند. رئیس 
جبهه مستقلین و اعتدالگرایان با بیان اینکه با هماهنگی میان اصلاح طلبان، مستقلین و 
اعتدالگرایان اکثریت مجلس از آن این دو جریان خواهد شد و اقلیت در اختیار اصولگرایان 
می شود، گفت: مجلس دهم همانند مجلس پنجم خواهد شد اما با این تفاوت که اکثریت 
مجلس از آن اعتدالگرایان و اصلاح طلبان می شود. حشمتیان با اشاره به اینکه بیش از 100 
نفر از نمایندگان دهم از مستقلین و اعتدالگرایان خواهد شد البته رقابت تنگاتنگی میان 
اصولگرایان، اصلاح طلبان و مستقلین وجود دارد، خاطر نشان کرد: اقلیت مجلس دهم با 

اختلافات کم نسبت به جریان های دیگر، اصولگرایان خواهند بود.

یادداشت

دریچه

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه ایران به دنبال رقابت های کوچک 
کودکانه در منطقه نیست گفت: جمهوری 
امت  استراتژیک  اتحاد  دنبال  به  اسلامی 

اسلامی است.
به گزارش خانه ملت، دکتر علی لاریجانی 
در دیدار جمعی از نمایندگان پارلمان عراق 
با اشاره به روابط دو  در شهر مقدس قم 
کشور ایران و عراق گفت: دولت عراق، دولت 
دوست و برادر ما بوده و تلاش ایران همواره 

برای بهبود شرایط دو کشور بوده است.
 وی ادامه داد: در چند سال اخیر گروه 
های تروریستی مشکلات امنیتی بسیاری را 
برای برخی کشورهای منطقه از جمله عراق 

ایجاد کرده اند که با تلاش و همت گروه 
های عراقی پیشرفت های خوبی حاصل 

شده است.
به اهمیت  اشاره  با  رئیس قوه مقننه 
مذاکرات و گفتگوهای سیاسی در عراق 
گفت: این اقدامات در صحنه داخلی عراق 
موثر است همچنین برای ایران وجود یک 
اهمیت  دارای  دموکراتیک  و  امن  عراق 

است.
جمهوری  کلی  سیاست  افزود:  وی 
تمام  در  دموکراسی  از  حمایت  اسلامی، 
کشورها بوده البته ما با تجزیه کشورها از 
جمله عراق و سوریه مخالف هستیم و این 

مسئله یک فتنه برای منطقه است.

دکتر لاریجانی تصریح کرد: ایران به هیچ 
وجه در کشورها از جمله عراق به دنبال 
طایفه گری نیست و این مسائلی است که 

دشمنان عراق به آن دامن می زنند.
رئیس قوه مقننه ادامه داد: مسئله مهم 
در شرایط کنونی برای منطقه این است که 
همه ما در جهت دور کردن بحران های 
تروریستی از امت اسلامی تلاش کنیم و 
برای ایران وحدت امت اسلامی دارای ارزش 

و اهمیت است.
وی ادامه داد: به هم ریختگی در منطقه 
نفع  به  تنها  سوریه  و  عراق  در  ویژه  به 
دشمنان اسلام و رژیم صهیونیستی است. ما 
به دنبال رقابت های خرد و کوچک کودکانه 

در منطقه نیستیم بلکه استراتژی جمهوری 
اسلامی از نخست اتحاد استراتژیک امت 

اسلامی بوده است.
به موضوعات  اشاره  با  دکتر لاریجانی 
مطرح شده از سوی نمایندگان پارلمان عراق 
گفت: ایران آماده همکاری در زمینه های 
مختلف از جمله موضوع آب حوزه رودخانه 
قرارداد  چارچوب  در  آن  لایروبی  و  اروند 
زنان و موضوعاتی  1975، مسئله حقوق 

دیگر است.
نمایندگان  همچنین  دیدار  این  در 
پارلمان عراق مطالبی را درباره موضوعات 
منطقه ای، داخلی، بین المللی و مسائل 

مرتبط بین دو کشور مطرح کردند.

دکتر لاریجانی در دیدار با جمعی از نمایندگان پارلمان عراق؛

ایران به دنبال رقابت های کودکانه در منطقه نیست

رئیس جمهوری درباره انتخابات 7 اسفند 
ایران گفت: حضور مردم با شور، نشاط و شکوه 
فوق العاده ای بود و این ازدحام جمعیت به 
حدی بود که انتخابات تا نیمه شب جمعه به 

طول انجامید.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی روز شنبه در نشست خبری 
مشترک با یوهان اشنایدر رئیس جمهوری 
فرهنگی-تاریخی  مجموعه  در  که  سوئیس 
سعدآباد برگزار شد، افزود: یک از مبانی که دو 
کشور را به هم نزدیک کرده است، استقلال، 
حاکمیت ملی، دموکراسی و مساله انتحابات 
ایران و  پایه های اصلی دو کشور  است که 

وسوئیس به حساب می آید.
وی با بیان این که در مذاکرات خصوصی و 
عمومی مسایل مورد علاقه دو کشور و به ویژه 

مسایل اقتصادی بررسی شد، اضافه کرد: فعال شدن بیشتر 
بانک های سوئیس در ارتباط با بانک مرکزی و بانک های 
ایران و همچنین بیمه که یکی از اساس توسعه دو کشور 
خواهد بود، بحث و بررسی شد. رئیس جمهوری ادامه داد: 
در زمینه مسایل مربوط به صنعت، کشاورزی، حمل و نقل 
و فعال شدن خطوط هوایی جزو مباحث مورد نظر ما در 
این جلسه بود. روحانی اظهار داشت: برای عضویت ایران در 
تجارت جهانی که در سال 2005 قدم عضویت ناظر ایران در 
این سازمان برداشته شده، قرار شد همکاری دو کشور برای 
عضویت ایران در این مجمع اقتصادی ادامه یابد. وی با بیان 
این که دو طرف تلاش می کنند تا توافقنامه تجارت ایران و 
سوئیس که در سالهای گذشته نیمه کار مانده بود را به اتمام 
برسانند، خاطرنشان کرد: در زمینه همکاری های فرهنگی، 
دانشگاهی، مراکز علمی و تحقیقاتی، علم، فناوری و نوآوری 
در علوم جدید و های تک بحث و بررسی کردیم. رئیس 
دولت تدبیر و امید تصریح کرد: در زمینه همکاری های علمی 
و فنی 6 تفاهم نامه بین دو کشور برای همکاریها به امضا 
خواهد رسید. همچنین به دلیل ظرفیت های فراوان ایران 
در زمینه گردشگری و ظریفت های سوئیس؛ بنا شد همکار 
یهای دو کشور در این زمینه تشدید شود. روحانی یادآور 
شد: در زمینه مساله حقوق بشر هم صحبت کردیم. به دلیل 
مشکلاتی که مسلمانان در اروپا به دلیل اسلام هراسی پیدا 
کردند. در سالهای اخیر مردم برخی کشورهای منطقه ای به 
دلیل فرار از تروریست که ناچار شدند به اروپا بروند و امروز 
با مشکلات زیاد حقوق بشری مواجهند که با هم گفت و گو 
کردیم. وی تاکید کرد: حقوق بشر در هیچ یک از کشورها به 
نقطه مطلوب نرسیده است و همه برای رسیدن به این حقوق 

مسلم باید یکدیگر را یاری کنند.
تاکید بر همکاری مشترک در مبارزه با تروریسم

از  رئیس شورای عالی امنیت ملی در بخش دیگری 
سخنان خود به مبارزه با تروریسم اشاره کرد و گفت: هیچ 
راهی برای کشورهای جهان وجود ندارد جز همکاری، رایزنی 
و فعالیت بیشتر برای مبارزه با تروریسم در سراسر جهان 
و در واقع اجرایی کردن دقیق قطعنامه WAVE که در 
مجمع عمومی سازمان ملل تصوب شد. روحانی افزود: کمک 
هایی که دو کشور در زمینه مسایل نوع دوستانه باید برای 
آوراگان این کشورها به ویژه سوریه و یمن انجام دهند؛ ایران 
و سوئیس می توانند زمینه را برای همکاری بیشتر فراهم 
کنند به ویژه در شرایطی که سوریه در آستانه آتش بس 

قرار می گیرد. وی تاکید کرد: در زمینه مسایل دو جانبه و 
منطقه ای دارای اختلاف نظری نبودیم و نظراتمان مشابه بود. 
دو کشور مصم به توسعه روابط هستند و اطمینان دارم این 
سفر آغازی برای توسعه روابط دو کشور خواهد بود. روحانی 
گفت: سفر رئیس جمهوری سوئیس در روزی بود که مردم 
بزرگ ایران دو انتخابات بسیار مهم را با شور، نشاط و با شکوه 
فوق العاده ای در روز گذشته برگزار کردند. رئیس جمهوری 
در پاسخ به سوالی درباره اینکه چه نقشی برای سوئیس در 
آینده ایران متصور هستید؟ گفت: روابط ما با کشور دوست 
سوئیس منحصر به روابط دوجانبه نمی شود، روشن است 
سوئیس به عنوان حافظ منافع ایالات متحده نقش خود را 
ایفا می کند و از این به بعد به عنوان حافظ منافع عربستان 
هم نقش دیگری ایفا خواهد کرد، بنابراین ما دارای روابط 
گسترده سیاسی هستیم. روحانی افزود: از لحاظ فرهنگی هم 
مردم ما احترام خاصی برای مردم سوئیس قائل هستند و 
این زمینه خوبی برای روابط فرهنگی، علمی و گردشگری 
خواهد بود. در زمینه اقتصادی همواره در گذشته از لحاظ 
مالی، بانکی و بیمه ای سوئیس نقش بسیار خوبی ایفا کرده 
است و امروز بعد از برجام هم می تواند همین نقش را ادامه 
دهد. خبرنگاری پرسید: این دیدار، علاقه زیاد اذهان عمومی 
را در اروپا و همچنین سوئیس به خود جلب کرده است؛ بازار 
ایران با چه سرعتی می خواهد به روی دنیا باز شود و اقتصاد 

خصوصی چه نقشی ایفا خواهد کرد؟
روحانی گفت: در ایران زمینه های فراوانی برای فعالیت 
اقتصادی و سرمایه گذاری وجود دارد، ما به همه دوستان و 
شرکای تجاری سابق خود در اتحادیه اروپا و همچنین برخی 
دیگر از کشورهای اروپایی گفتیم که برای سرمایه گذاری 
در ایران در زمینه های مختلف همچون حوزه بالادستی 
نفت و گاز، پتروشیمی، راه آهن، بنادر، صنایع و گردشگری و 
سایر بخش ها آماده ایم، در صورتی که سرمایه خارجی وارد 
کشور شود، می توانیم با هم مشارکت کنیم. وی تاکید کرد: 
همزمان ورود فناوری های جدید به کشور و اشتغال جوانان 
مورد نظر ما است، البته در برابر این، بخشی از بازار داخلی 
خود را در اختیار آنها قرار خواهیم داد و همزمان با مشارکت 
هم بخشی از بازار خارجی را در اختیار خواهیم گرفت و به 
جای ۸0 میلیون جمعیت ایران باید 400 میلیون جمعیت 
منطقه را در نظر بگیرند. رئیس جمهوری با بیان اینکه بخش 
خصوصی در ایران روز به روز در حال فعالتر شدن است، 
اظهار داشت: البته همه فضاها برای بخش خصوصی ما باز 
نیست، رقابت در کشور ما باید جدی شود، برخی انحصار 

و رانتهای موجود را باید کنار بزنیم تا بخش 
خصوصی ما بتواند در فضای رقابتی، بازتر و 
غیرانحصاری به فعالیت خود ادامه دهد، یکی 
از اهداف این دولت این است که کارها قدم به 
قدم به بخش خصوصی سپرده شود. روحانی 
اضافه کرد: طی فعالیت دولت یازدهم فضای 
و  دانشگاهی  سیاسی،  فرهنگی،  اقتصادی، 
مجازی ما با گذشته متفاوت شده است. آزادی 
های اجتماعی به مراتب بیشتر شده و حضور 
پرشور و باشکوه مردم در انتخابات روز جمعه، 
بیانگر مشارکت سیاسی بالا در ایران و امید 

ایرانیان به آینده است.
اولین گام مبارزه با تروریست ها ممانعت 

از کمک های مالی و تسلیحاتی است
نشست  در  همچنین  جمهوری  رییس 
جمهوری  رتبه  عالی  های  هیأت  مشترک 
اسلامی ایران و سوئیس تاکید کرد: همه کشورها باید برای 
تقویت ثبات و امنیت در سراسر جهان بویژه در منطقه 
خاورمیانه و مبارزه با گروه های خطرناک تروریست تلاش 
کنند و اولین گام مبارزه با تروریست ها ممانعت از کمک های 

مالی و تسلیحاتی است.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی افزود: روابط 
دو کشور بسیار با سابقه، دوستانه و دارای قدمتی 140 ساله 

است.
و  پسابرجام  فضای  در  امروز  کرد:  خاطرنشان  وی 
پساتحریم، فرصت خوبی برای توسعه همه جانبه روابط و 
همکاری ها با یکدیگر داریم که باید در این راستا بیشتر 
تلاش کنیم. رییس جمهوری ضمن اظهار امیدواری از این 
که این سفر آغازی نوین برای گسترش و تحکیم روابط میان 
دو کشور باشد، ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران از توسعه 

مناسبات و تقویت دوستی ها با سوئیس استقبال می کند.
روحانی به ظرفیت های گوناگون سوئیس اشاره کرد و 
افزود: در طول مذاکرات هسته ای ایران و 1+5، سوئیس در 
مقاطع مختلف به خوبی نقش میزبانی و سازنده خود را ایفا 
کرده است. وی با بیان این که امروز و در فضای پسابرجام 
فرصت برای عضویت دایم ایران در سازمان تجارت جهانی 
جمهوری  کرد:  خاطرنشان  است،  آمده  بوجود   )WTO(
اسلامی ایران با توجه به ظرفیت های بزرگ منطقه ای و 
اقتصادی می تواند نقش سازنده ای را در این سازمان ایفا 
کند. رییس جمهوری ادامه داد: دو کشور باید در راستای به 
نتیجه رسیدن توافقات تجاری مشترک تلاش کنند. روحانی 
اظهار داشت: هموار شدن مسیر همکاری های بانکی میان 
بانک های ایران و سوئیس، اقدامی جدی در راستای توسعه 
همکاری ها و مناسبات دو کشور خواهد بود که امیدواریم با 
فعال شدن همکاری های بانکی و بیمه های صادراتی حجم 
مبادلات تجاری دو کشور افزایش یابد. وی با بیان این که 
ایران و سوئیس ظرفیت های فراوانی در بخش های گوناگون 
از جمله صنعت، کشاورزی، حمل و نقل و راه آهن دارند که 
باید از این ظرفیت ها در مسیر توسعه مناسبات و همکاری ها 
بهره برداری کنیم، خاطر نشان کرد: ایران و سوئیس از دیرباز 
در دیگر زمینه ها از جمله داروسازی با هم مراودات خوبی 
داشتند که باید آنها را نیز توسعه دهیم. رییس جمهوری با 
تاکید بر ضرورت همکاری های علمی و فناوری میان ایران 
و سوئیس بر توسعه روابط دانشگاهی و نزدیکی مراکز علمی، 

دانشگاه ها و دانشجویان دو کشور تأکید کرد.

رئیس جمهوری:

حضور مردم در انتخابات فوق العاده بود
اخبار

سخنگوی هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات گفت: تأیید نهایی نتایج انتخابات منوط به 
تأیید صحت و اعتبار انتخابات در حوزه انتخابیه است.

سیامک ره پیک افزود: پیش از پایان مهلت اخذ رأی، شمارش آرا براساس تشریفات قانونی 
شروع شد و ناظران شورای نگهبان در فرآیند شمارش آرا نظارت می کنند.

وی تصریح کرد: در حوزه هایی که تعداد شرکت کنندگان کمتر بود، شمارش آراء به 
پایان رسیده است.

سخنگوی هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات گفت: طبق مقررات قانونی در هر شعبه ای 
که شمارش آراء به اتمام می رسد، صورت جلسه براساس تفکیک نوع آراء تنظیم و به امضای 

مسئولان شعبه می رسد.

ره پیک ادامه داد: از نظر نظارتی، صورت جلسه تنظیم شده مربوط به امر نظارت بوده و به 
هیئت های نظارت تحویل داده می شود.

وی تصریح کرد: تأیید صحت انتخابات در هر حوزه انتخابیه در آینده و پس از بررسی 
شکایات و اعتراضات، اعلام خواهد شد.

سخنگوی هیات مرکزی نظارت بر انتخابات تاکید کرد: تأیید نهایی نتایج انتخابات منوط 
به تأیید صحت و اعتبار انتخابات در حوزه انتخابیه است.

ره پیک افزود: موعدی برای اعتراض و شکایت از روند انتخابات در حوزه های انتخابیه 
تعیین شده است و پس از پایان این مهلت و جمع آوری شکایت به پرونده حوزه انتخابیه 

رسیدگی خواهد شد.

سخنگوی هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات:

تأیید نهایی نتایج انتخابات منوط به تأیید صحت انتخابات است

مرتضی  غرقی *

گفت:  کشور  وزیر  فضلی  رحمانی 
 60 حدود  تاکنون  آمار  آخرین  طبق 
از  این دوره  در  واجدین شرایط  درصد 

انتخابات شرکت کرده اند.
جمع  در  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
این  مشارکت  میزان  درباره  خبرنگاران 
آخرین  طبق  افزود:  انتخابات  از  دوره 
از دستگاه  براساس استعلام  آماری که 
ها داریم، حدود 33 میلیون نفر که 60 
درصد واجدین شرایط را شامل می شود 
در این دوره از انتخابات شرکت کردند 
که البته بعد از اینکه کل آراء شمارش 
شد مسلماً میزان مشارکت بالاتر خواهد 

رفت. 
وی گفت: از نظر سیاسی و امنیتی 

انتخابات در فضایی آرام برگزار شد.
مشکلی مبنی بر ابطال
 صندوق آراء نداشتیم

نظر  از  داد:  ادامه  فضلی  رحمانی 
نیز  انتخابات  بودن  قانونی  و  سلامت 
کشور  از  ای  نقطه  هیچ  در  تاکنون 
آراء  صندوق  ابطال  بر  مبنی  مشکلی 
نداشتیم و همکاری بین دستگاه های 
امنیتی  و  انتظامی  و  نظارتی   - اجرایی 

بسیار عالی بود. 
برگزاری  خارجی  بازتاب  گفت:  وی 
بازتاب  و  بود  خوب  نیز  انتخابات  این 
داخلی و رسانه ای دعوت به همکاری، 
این  از  باید  و  بود  ملی  غرور  و  وحدت 
و  وحدت  انسجام،  برای  دستاورد 
استفاده  مردم  مطالبات  به  پاسخگویی 

کنیم. 
وزیر کشور افزود: تاکنون 4۸ حوزه 
نیز  حوزه   13 و  شده  تکلیف  تعیین 

ادامه  وی  است.  رفته  دوم  مرحله  به 
آراء  شمارش  درصد   70 از  بیش  داد: 
و  است  شده  انجام  ها  شهرستان  در 
امیدواریم تا پایان شنبه شب ۸0 درصد 

آراء شهرستان ها شمارش شود. 
تلاش  در  ما  افزود:  فضلی  رحمانی 
هستیم اتقان و دقت و سلامت انتخابات 
را افزایش دهیم، به همین دلیل با دقت 
تمام و با هماهنگی کامل شمارش آراء را 
انجام می دهیم که البته در برخی حوزه 

ها فقط مراحل تطبیق مانده است. 
سوال  به  پاسخ  در  کشور  وزیر 
حوزه  برخی  در  پرسید  که  خبرنگاری 
ها نماینده خبرگان تنها یک نفر بوده 
است  نشده  اعلام  تاکنون  چرا  است 
گفت: در موضوع خبرگان خیلی از حوزه 
ها مشخص و آمار نهایی شده است که 

اعلام می شود. 
درباره  همچنین  فضلی  رحمانی 
تخلفات فضای مجازی گفت: تا قبل از 

اینکه دستورالعمل شورای عالی فضای 
مجازی به ما اعلام شودهمه تخلفات را 
مطابق با قانون شناسایی و اعلام کردیم 
که برخی در حد تذکر و برخی نیز در 
به  نیز  برخی  و  بود  اداری  تخلف  حد 
شورای نگهبان اعلام شد و حتی برخی 

تخلفات را به قوه قضائیه اعلام کردیم. 
وی افزود: بعد از ابلاغ دستورالعمل 
شورای عالی فضای مجازی بیش از 300 
تا 340 تخلف در فضای مجازی احصا 
کردیم که برای برخورد به دستگاه های 

مربوطه ارسال شده است. 
تا  داد: حدود 40  ادامه  وزیر کشور 
و  شد  بسته  ایام  همان  در  تخلف   50
بیش از تخلف 150 نشریه و یا روزنامه 
نیز مورد رسیدگی قرار گرفتند. رحمانی 
فضلی گفت: معتقدم حتماً به تخلفات 
چه شخصی و چه رسانه ای باید به دقت 
رسیدگی شود و مسلماً همه آن کسانی 
اگر  اند  نیاورده  یا  اند  آورده  رأی  که 

تخلفی مرتکب شدند حتماً وزارت کشور 
موضوع را پیگیری می کند.

جلوی چند مورد رای دادن
 اتوبوسی گرفته شد 

دیگری  سوال  به  پاسخ  در  او   
درخصوص انتقال سازماندهی شده افراد 
از نقطه ای به نقطه دیگر برای شرکت 
افراد  اینکه  کرد:  تصریح  انتخابات  در 
برای رای دادن از هرجایی به نقطه دیگر 
جریان  یک  اگر  اما  است  مجاز  بروند، 
سیاسی به صورت سازمان یافته این اقدام 
شود  برخورد  آن  با  باید  دهد  انجام  را 
از  اینکه حدود دو روز پیش  باوجود  و 
انتخابات این مسئله به صورت گسترده 
اعلام شد، اما در روز انتخابات به جز سه 
مورد اتوبوسی که در حسن آباد متوقف 
نیز ما به  از آن  بازگردانده شد، پس  و 
ابلاغ  اطراف  شهرهای  فرمانداری های 
سازماندهی  صورت  به  اگر  که  کردیم 
شده قصد چنین اقدامی وجود داشت، 
برخورد کنند که این اقدام نیز صورت 
افراد جلوگیری شد  انتقال  از  و  گرفت 
لازم  مستندات  که  کردیم  اعلام  و 
صورت  این  در  که  کنند  تهیه  نیز  را 
برخورد خواهیم کرد. وزیر کشور با ابراز 
بی اطلاعی نسبت به رسیدن صندوق به 
و کروبی  رهنورد  محل حصر موسوی، 
اعلام کرد:   همان طور که آقای امیری 
اعلام کردند گویا در مورد اخذ رای یکی 
از محصوران رای گیری انجام شده اما 
در مورد یکی دیگر از این افراد با توجه 
به اینکه خارج از زمان رای گیری امکان 
فرستادن صندوق مهیا شده، رای گیری 

انجام نشده است.

وزیر کشور خبر داد:

مشارکت 6۰ درصدی مردم در انتخابات



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,419,000یک مثقال طلا

1,020,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,980,000سکه بهار آزاد ی

10,015,000سکه امامی

5,040,000نیم سکه

2,730,000ربع  سکه

1,870,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

فاصلهیکدههایهرخانوادهایرانیباخریدمسکن
دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران گفت: باتوجه به نرخ بالای رشد قیمت ها و بی ثباتی 
در حوزه مسکن بسیار بعید است که بخش خصوصی وارد تأمین مالی خرید مسکن شود 
چراکه این نوع لیزینگ در بازه های زمانی چندین ساله به ضرر سرمایه گذاران تبدیل می شود.

سید محسن طباطبایی مزدآبادی دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران با اشاره فضای 
رکودی بازار مسکن گفت: بر اساس گزارش های اخیر بانک مرکزی نیز اگرچه بازار مسکن 
دچار تکانه های روبه جلو شده است اما هنوز تا اعلام خروج مسکن از شرایط رکودی فاصله 
بسیاری وجود دارد.وی با اشاره به رشد 5.6 درصدی معاملات آپارتمان های مسکونی تهران 
در بهمن ماه سال جاری نسبت به ماه مشابه سال گذشته گفت: با این حال میزان این 
معاملات در 11 ماه ساله 94 ، 141 هزار و 500 مورد بوده است که نسبت به مدت مشابه 
در سال 93 کاهش 10.5 درصدی را نشان می دهد.این کارشناس مسائل اقتصادی با تاکید 
بر اینکه افزایش وام مسکن و جعاله و طرح صندوق پس انداز مسکن نیز تاثیر به سزایی در 
رونق اقتصادی بازار مسکن نداشته است، گفت: طی یک دهه گذشته قیمت مسکن رشد 
فزاینده ای داشته و این در حالی است که توان اقتصادی مردم به دلیل رشد منفی اقتصادی 
عملا کمتر از گذشته شده است.طباطبایی به آمارهای بخش مسکن اشاره کرد و گفت: برای 
تامین مسکن بیش از 20 میلیون خانوار ایرانی باید سالانه یک میلیون و 200 هزار واحد 
مسکونی جدید ساخته شود اما به دلیل سهم بیش از 50 درصدی قیمت زمین در هزینه 
تولید ساختمان اغلب خانوارهای ایرانی توان خرید مسکن مطلوب خود را ندارند.وی با بیان 
اینکه همه اکنون خانواده های ایرانی حدود 35 درصد از درآمد ماهیانه خود را هزینه مسکن 
می کنند، ادامه داد: طبق ارزیابی ها در کشورهای توسعه یافته خانواده ها بعد از حداکثر 5 سال 
با پس انداز توان خرید خانه را دارند اما در ایران این رقم به بیش از 10 سال می رسد.دبیر 
انجمن علمی اقتصاد شهری ایران به طرح لیزینگ مسکن نیز اشاره کرد و گفت: باتوجه به 
نرخ بالای رشد قیمت ها در حوزه مسکن بسیار بعید است که در دوره های بلند مدت بخش 
خصوصی وارد تأمین مالی خرید مسکن شود چراکه این نوع لیزینگ در بازه های زمانی 
چندین ساله به ضرر سرمایه گذاران تبدیل می شود. وی با اشاره به اینکه از سوی دیگر این 
طرح اقشار ضعیف جامعه را در بر نمی گیرد، گفت: مهمترین مشکل بازار مسکن عدم توانایی 
سیستم بانکی برای تامین مالی مناسب خرید خانه و همچنین عدم حمایت از سوی دولت 
برای ارائه یارانه در این حوزه است که سبب شده خرید خانه به یک مشکل لاینحل تبدیل 
گردد.  مدرس دانشگاه خوارزمی با اذعان به اینکه اگر دولت بتواند منابع آزاد شده حاصل از 
برجام را وارد فضای مسکن کند و یا بدهی های معوق خود به سیستم بانکی را تسویه کند 
توان سیستم بانکی برای ورود به تامین مالی خرید مسکن فراهم می شود، خاطرنشان نمود: 
بر اساس آمارها دولت و شرکت ها و موسسات وابسته حدود 160 هزار میلیارد تومان به نظام 
بانکی کشور بدهکار هستند که همین مساله توان سیستم بانکی برای ارائه تسهیلات به دیگر 

بخش ها را تا حدود زیادی کاهش داده است. 

تولیدخودروامسال
بهیکمیلیوندستگاهنمیرسد

خودروسازهای داخلی امسال باید به روایتی یک میلیون و 200 هزار دستگاه و به روایتی 
دیگر یک میلیون و 400 هزار دستگاه خودرو تولید می کردند اما سخنگوی شورای 
سیاستگذاری خودرو اعلام کرد که تا پایان امسال تولید خودرو به یک میلیون دستگاه 

نمی رسد.
خودروسازان داخلی پارسال حدود یک میلیون و 100 هزار دستگاه خودرو تولید کردند و 
بر اساس چشم اندازی که برای این صنعت تدوین شده است، تولید باید تا 10 سال آینده 
به سه میلیون دستگاه افزایش پیدا کند. ساسان قربانی روز )شنبه( به دلایل تحقق نیافتن 
برنامه تولید در سال 94 پرداخت و گفت: چند عامل دست به دست هم داد که این موضوع 

تحقق نیابد؛ یکی از این عوامل تحریم ها و عامل دیگر شرایط اقتصادی نامناسب بود.
وی اضافه کرد: امسال از یک سمت با نرخ سود بانکی سنگین روبرو بودیم و از سوی 
دیگر وضعیت اقتصادی نامطلوبی داشتیم؛ عامل دیگر که البته تاثیر محدودی داشت، راه 
افتادن بحث کمپین )نخریدن خودرو( بود. قربانی، شرایط عمومی تولید و به روز نبودن 
محصولات را از دیگر عوامل تاثیرگذار در این بخش برشمرد و افزود: این عوامل هر کدام 
به میزانی تاثیر داشتند و در نتیجه تولید کاهش پیدا کرد. سخنگوی شورای سیاستگذاری 
خودرو گفت: در سال آینده بخشی از این موانع برطرف می شود اما بخشی از آن به تصمیم 
گیری های کلان اقتصادی بستگی دارد؛ به عنوان نمونه اعطای تسهیلات بانکی بر میزان 
تقاضا بسیارتاثیرگذار است؛ چون بیشتر مردم می خواهند خودرو را از محل درآمدهای 
آتی خریداری کنند. وی ادامه داد: تجربه اعطای تسهیلات نشان داد که در جامعه برای 
خرید خودرو تمایل وجود دارد و تعداد زیادی خودرو در چند روز به فروش رفت؛ بنابراین، 
باید بستر برای این کار فراهم شود. قربانی افزود: در سال آینده توجه به چند نکته ضروری 
است؛ یکی از این اقدامات تسهیلات بانکی و لیزینگ خودروست که باید فعال شود، بهره 

بانکی نیز باید متعادل شود.
به گزارش ایرنا، محمدرضا نعمت زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت پیش از این اعلام 
کرده بود که اکنون 16 تا 17میلیون خودروی پلاک شده در کشور داریم و سالیانه یک 
میلیون و 200 هزار دستگاه خودرو به بازار تحویل می دهیم و می خواهیم این عدد را تا 
سال 1404 به سه میلیون دستگاه برسانیم. با این حال، تا پایان دیماه امسال تولید انواع 

خودرو در شرکت های خودروسازی داخلی به مرز 7۸2 هزار و 622 دستگاه رسید.

رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی:

ثباتقیمتمرغبرایشبعید
رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی با بیان اینکه کاهش قیمت تخم مرغ در دو 
هفته اخیر به دلیل کاهش صادرات آن به عراق است، گفت: البته قیمت این محصول در 
حال حاضر منطقی است چون در مقطعی به دلیل افزایش صادرات، قیمتش به صورت 

کاذب بالا رفته بود.
مهدی یوسف خانی اظهار کرد: در دو هفته اخیر شاهد کاهش قیمت تخم مرغ هستیم و 
در حال حاضر هر کیلوگرم تخم مرغ به 5000 تومان عرضه می شود که با توجه به اینکه 

فروش تخم مرغ ترکیه به عراق افزایش یافته خرید آن ها از ما کمتر شده است.
وی با بیان اینکه قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ در چند هفته گذشته به 6500 تومان 
افزایش یافته بود، افزود: این افزایش قیمت، کاذب بود و در حال حاضر با این کاهش قیمت 

نیز تولیدکنندگان متضرر نشده و سود خود را می برند.
یوسف خانی همچنین با اشاره به بازار مرغ گفت: قیمت مرغ در سه روز اخیر حدود 200 
تومان افزایش یافته است که البته تا چند روز آینده دوباره حدود 200 تومان کاهش خواهد 
یافت. رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی در عین حال بیان کرد: قیمت هر کیلوگرم 
مرغ در خرده فروشی ها 6200 تومان است و قیمت عمده آن 5700 تومان است. هر 
کیلوگرم مرغ زنده نیز 4000 تومان عرضه می شود. به گفته وی، قیمت هر کیلوگرم مرغ تا 

پایان سال جاری حدود 6000 تومان خواهد بود و نوسانی ندارد.

رتبه ایران از منظر تعرفه موبایل، تلفن و اینترنت؛

اینترنتومکالماتموبایلگراناست؟
مروری بر آمارهای منتشر شده گویای آن است که از نظر قیمت تلفن ثابت ایران 
پایین ترین قیمت را در میان کشورهای منطقه داشته و درباره هزینه های مکالمات تلفن 

همراه پنجمین کشور ارزان قیمت منطقه است. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، نتایج مربوط به بررسی آماری رتبه ایران در زیر سبد قیمت 
تلفن ثابت، تلفن همراه و پهنای باند ثابت در میان کشورهای منطقه در سال 2014 به 

گونه ای بوده که در تمام موارد جزو ارزان ترین به شمار می رود. 
در این میان اولین رتبه مربوط به هزینه های تلفن ثابت می شود که در این بخش ایران به 
عنوان ارزان ترین ارائه کننده تلفن ثابت شناخته شده و درصدر جدول قرار دارد. رقم شاخص 
اعلام شده در این زمینه نیز 0.05 است و پس از آن در رده دوم قطر با شاخص 0.13 قرار 
گرفته است.  کویت، قزاقستان، بحرین، امارات متحده عربی، عمان، آذربایجان، عربستان، 
گرجستان، ارمنستان، یمن، مصر، لبنان، قرقیزستان، ترکیه، اردن، افغانستان و پاکستان هم 
در رده های بعدی جدول قرار گرفته و هر یک هزینه هایی به مراتب بالاتر برای ارتباطات 
تلفنی ثابت خود در نظر گرفته اند.  البته کشورهای ازبکستان، سوریه، عراق و ترکمنستان 

در این خصوص اطلاعات خود را اعلام نکرده اند. 
ایران پنجمین ارائه دهنده ارزان مکالمات موبایل 

درباره مکالمات تلفن همراه و هزینه های مربوط به آن نیز ایران در رده پنجم ارزان های 
منطقه جای دارد و شاخص آن 0.5 است. در این زمینه قطر با شاخص 0.3 در رتبه اول 

قرار گرفته و پس از آن قزاقستان، کویت و عمان در رده های دوم تا چهارم قرار دارند. 
مصر، بحرین، آذربایجان و امارات متحده عربی نیز پس از ایران به ترتیب رتبه های بعدی 
جدول ارزان ترین های مکالمات موبایلی منطقه در سال 2014 را از آن خود کرده اند. 
همچنین از میان کشورهای منطقه افغانستان با شاخص 10.1 در این زمینه به عنوان 
ارائه کننده گران ترین مکالمات موبایلی منطقه شناخته شده و پس از آن کشورهای 

قرقیزستان و پاکستان بالاترین تعرفه های مکالمات موبایلی منطقه را دارا هستند. 
 ADSL ایران دومین ارائه دهنده ارزان

در بخش سبد قیمتی پهنای باند ثابت نیز ایران با شاخص 0.۸۸ دومین ارائه کننده 
ارزان منطقه است و کویت با شاخص 0.3 در رده اول ارزان های این بخش قرار دارد. قطر، 
قزاقستان، بحرین، ترکیه، عربستان، عمان و امارات متحده عربی دیگر کشورهایی هستند 

که در رده های بعدی جدول ارزان های اینترنتی منطقه قرار دارند. 
در این بخش بار دیگر افغانستان به عنوان ارائه دهنده ی گران ترین خدمات اینترنتی 
شناخته شده و شاخصی معادل 3۸ را به خود اختصاص داده است. پس از افغانستان 
به ترتیب قرقیزستان، یمن و اردن دیگر کشورهای ارائه کننده اینترنت ثابت گران قیمت 

هستند. 
در مجموع نیز رتبه ایران از نظر هزینه های ICT در منطقه رتبه سوم محسوب می شود. 

مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با اشاره 
به مشکلات کارگران در کشور، گفت: دولت باید در پسابرجام 
اقدام جدی برای کار و معیشت کارگران انجام دهد، همچنین 
حداقل دستمزد سال آینده باید بر اساس هزینه واقعی زندگی 

تعیین شود.
علی یزدانی اظهار کرد: نحوه تعیین حداقل دستمزد حقوق 
ماهانه کارگران در سال 95 باید بر اساس سطح معیشت و 

زندگی یک خانوار یا همان خانواده چهار نفره محاسبه شود.
وی افزود: طبق آمارهای رسمی سطح هزینه زندگی یک 
خانواده چهار نفره در ماه حدود دو و نیم میلیون تومان است 
که این عدد خط فقر در کشور اعلام شده است، اما در حال 
حاضر حداقل دستمزد کارگران یک سوم این رقم یعنی 

712 هزار تومان پرداخت می شود.
رییس کانون انجمن های صنفی کارگران استان اصفهان، 
تصریح کرد: شورای عالی کار هر ساله برای تعیین نرخ 
کارفرمایان،  بین  جانبه ای  سه  جلسه  کارگران  دستمزد 
کارگران و دولت تشکیل می دهد که هر کدام سه نماینده در 
این جلسه دارند، اما مشکل اینجا است که دولت و کارفرمایان 
مدافع همدیگر هستند و منافع قشر کارگری زیر پا گذاشته 

می شود.
ادامه داد: برای مثال وقتی تشکل های کارگری  یزدانی 
درخواست حقوق ماهانه بر اساس هزینه واقعی زندگی یعنی 
مبلغ دو و نیم میلیون تومان می کنند دولت بحث افزایش 
تورم را پیش می کشد که در کنار آن کارفرمایان نیز که به 
دنبال کاهش هزینه های خود هستند از دولت جانبداری 
می کنند و این خواسته منطقی جامعه کارگری به جایی 

نمی رسد.
وی اظهار کرد: امسال اوج مشکلات جامعه کارگری بود، 
زیرا امنیت شغلی که آرزوی جدی این قشر است هنوز محقق 
نشده، از سوی دیگر صنایع بزرگ با 30تا 40 درصد ظرفیت 
در استان های صنعتی مانند اصفهان مشغول کار هستند و 
صنایع کارگاهی تولیدی و صنایع دستی نیز ورشکسته شدند.

رییس کانون انجمن های صنفی کارگران استان اصفهان با 
بیان اینکه عدم تعادل بین عرضه و تقاضای نیروی کار موجب 
نبود امنیت شغلی و قراردادهای موقت است، افزود: تعداد 

بیکاران در یک دهه اخیر از میزان کار در جامعه بیشتر بوده 
است و دلیل آن توانمند نبودن دولت ها در حل مشکلات 
تولید و به خصوص واردات اجناس قاچاق به داخل کشور 

است در حالی که همان کالاها در کشور تولید می شود.
یزدانی ادامه داد: زمانی در خیابان ها و کوچه های شهر 
اصفهان مغازه هایی تولید کفش دست دوز زیادی وجود داشت 
که حداقل سه کارگر در آن کار می کرد، اما در حال حاضر 
کفش های کیفیت پایین چینی و با یک پنجم نرخ را در 

ویترین فروشگاه ها مشاهده می کنیم.
وی خاطر نشان کرد: کارگران در ایران در دوران سخت 
تحریم بیشترین مشکلات را تحمل کردند زیرا قشر پایین 
و آسیب پذیر جامعه هستند و دولت باید در پسابرجام فکر 

جدی برای معیشت و کار آنان بیاندیشد.
مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران، گفت: 
طبق قانون بن کالای هر کارگر در ماه 110 هزار تومان است 
که 30 درصد حق بیمه به آن تعلق می گیرد و باید حدود 
145 هزار تومان پرداخت شود البته اگر این مبلغ به صورت 

جنس داده شود حق بیمه یاد شده بر آن افزوده نخواهد شد.
یزدانی اظهار کرد: پیشنهادی که جامعه کارگری به دولت 
داد این است که بن کارگری به صورت اجناس و سبد کالا به 
این قشر در سراسر کشور داده شود تا علاوه بر امنیت غذایی 

از صرف هزینه های نقدی نیز کاسته شود.
وی درباره مشکل درمان، گفت: در سال 136۸ مجلس 
شورای اسلامی و چند ماه بعد شورای نگهبان قانون الزام 
درمان را به تصویب رساندند که بر اساس آن تمامی مراکز 
درمانی مِلکی در زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی مکلف 
هستند هزینه های درمان بیمار را به طور کامل پرداخت کنند 
و حتی در صورت نیاز به بیمارستان های خارج نیز اعزام کنند 

ولی واقعیت فعلی خلاف آن را نشان می دهد.
مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهار 
کرد: طبق قانون در سال جاری مبلغ 40 هزار تومان برای 
حق مسکن کارگران تصویب شده است، اما هنوز رقم ناچیز 
20هزار تومان سال قبل پرداخت می شود زیرا بخشنامه 

اجرایی آن هنوز ابلاغ نشده است. 

یک سوم درآمدهای نفتی ایران در سال های اخیر در قالب یارانه نقدی میان مردم توزیع 
شده است .

 بررسي ها نشان مي دهد از کل درآمد نفتي حاصل شده از ابتداي اجراي هدفمندي یارانه ها 
تا کنون، سهم یارانه هاي نقدي توزیعي در کشور حدود یك سوم بوده است .

 هر چند در ابتداي اجراي برنامه هدفمندي یارانه ها قیمت هر دلار اندکي بیش از هزار تومان 

بود اما این نرخ در سال چهارم اجراي هدفمندي به بیش از 3200 تومان رسید . به این ترتیب 
در حالي که در سال هاي ابتدایي اجراي هدفمندي یارانه ها معادل دلاري یارانه نقدي توزیعي 
در کشور به بیش از 3 میلیارد دلار در ماه مي رسید، افزایش قبیمت دلار سبب شد معادل 

یارانه نقدي توزیعي در کشور در حال حاضر ماهانه در حدود یك میلیارد دلار باشد .
 بر این اساس بررسي ها نشان مي دهد در سال اول اجراي برنامه هدفمندي یارانه ها 33 
میلیارد و ۸00 میلیون دلار و در سال گذشته 12میلیارد و 400 میلیون دلار یارانه نقدي در 
میان ایرانیان توزیع شده است . جمعیت یارانه بگیر ایران در حدود 75 میلیون نفر تخمین زده 
مي شود . به این ترتیب دولت هر ماه در حدود 3 هزار و 400 میلیارد تومان یارانه نقدي در 
کشور توزیع مي کند . تمام تدابیر اتخاذ شده از سوي دولت براي حذف جمعیت یارانه بگیران 
هنوز نتوانسته است به نقطه مطلوبي برسد .جمعیت یارانه بگیران ایران همچنان جمعیتي 
عظیم و بالاتر از جمعیت نیازمندان واقعي در کشور هستند . بر اساس این گزارش در حالي که 
ایران در سال 1390 بیش از 119 میلیارد دلار درآمد نفتي داشته است نسبت به توزیع 33 
میلیارد و ۸00 میلیون دلار یارانه نقدي در میان مردم اقدام کرده است اما درآمد نفت ایران 
در سال گذشته به 55 میلیارد دلار رسید . میزان یارانه توزیعي بر حسب دلار با توجه به نرخ 

متوسط دلار در بازار آزاد 12 میلیارد و 400 میلیون دلار بوده است .
 بررسي ها نشان مي دهد تا پایان سال جاري حدود 93 میلیارد دلار یارانه نقدي میان 
ایرانیان توزیع خواهد شد که با توجه به درآمد 364 میلیارد دلاري نفت در سال هاي اجراي 

قانون هدفمندي یارانه ها ، سهم یارانه هاي نقدي یك سوم خواهد شد .
 هر چند بسیاري از کارشناسان و دست اندرکاران اقتصادي معتقدند یارانه نقدي بحران 
اقتصاد ایران است اما تبعات اجتماعي حذف یارانه ها مانع از آن شده است که شیوه پرداخت 
یارانه نقدي تغییر کند . طبق پیش بیني هاي صورت گرفته پرداخت یارانه هاي نقدي در سال 

آینده نیز تداوم خواهد داشت . 

رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان از 
تهیه طرح جامع برای ساماندهی بازار لبنیات خبر داد و گفت: 
پرونده  واحد های لبنی که به مصوبه افزایش 100 تومانی نرخ 
خرید شیر خام تمکین نکرده  بودند آماده ارسال به سازمان 
تعزیرات حکومتی بود که مراجعه و اعلام کردند "حاضرند 
100 تومان نرخ خرید خود را افزایش دهند" و اکثر آن ها 
واحد هایی هستند که می توانند بازار شیر خام را تکان دهند. 

سید محمود نوابی - معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
- از طرح جامعی در حوزه مواد لبنی خبر داد و اعلام کرد: 
قرار است زنجیره تامین و تولید مواد لبنی از ابتدا تا انتها در 
قالب طرحی جامع، تکلیف دستگاه ها در آن مشخص شود که 
این مسئولیت به سازمان مدیریت و برنامه ریزی واگذار شده 
و ما هم از باب کارشناسی، همکاری کردیم و امیدواریم با 
نگاه کامل به این طرح، ان شا ءالله در سال آینده شاهد این 
کشمکش ها و پارادوکس های بی حاصل در این بخش نباشیم. 
 ـ1393 سه ماه  وی با بیان اینکه دولت در سال های 1392 
به دامداران یارانه داد و اخیرا نیز جلسه ای گذاشتیم که قرار 
شد واحدهای لبنی، قیمت خرید شیر را 100 تومان افزایش 
دهند، گفت: قرار بود این کار از ابتدای دی  امسال اجرایی 
شود؛ به گونه ای که مقرر شد به ازای افزایش 100 تومانی 
نرخ خرید هر کیلوگرم شیرخام از دامداران، صنایع لبنی اجازه 
داشته باشند قیمت محصولات پرمصرف را حدود شش درصد 

افزایش دهند که این کار صورت نگرفت. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه بازار شیر 

بسیار حساس است چراکه در صورت عدم جمع آوری شیر، 
دامداران لطمه جدی خواهند دید، تاکید کرد: باید واحد های 
لبنی و واحد های دامداری را با هم درنظر می گرفتیم و اگر 
دولت امکاناتی داشت و می توانست یارانه بدهد، نیاز به طی 

این مراحل نداشتیم. 
رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 
همچنین با بیان اینکه وظیفه ما حمایت از مصرف کنندگان 
و تولید کنندگان است که خود واحد های لبنی نیز به نوعی 
مصرف کننده هستند و باید ملاحظات آنها را هم در نظر 
داشته باشیم،گفت: واحدهای لبنی بخشی از شیر کیفی 
که خریداری می کنند به شیر خشک تبدیل کردند و امروز 
بین شیر خشک تولیدی ما و شیرخشکی که در خارج از 
مرزهای ما تولید می شود فاصله معناداری وجود دارد و آن 
ها نمی توانند شیری را که خشک کردند با قیمت مناسب 
بفروشند و انتظار دارند وزارت جهاد کشاورزی یا سازمان تعاون 

روستایی به آنها کمک کنند. 
به گزارش ایسنا، در ادامه کشمکش های صنایع لبنی با 
دامداران و مسئولان دولتی، امسال صنایع لبنی درخواست 
این  دولت  که  داشتند  را  محصولاتشان  قیمت  افزایش 
درخواست را در صورتی قبول می کرد که صنایع، نرخ خرید 
شیر خام را افزایش دهند؛ به گونه ای که مقرر شد به ازای 
از  کیلوگرم شیرخام  هر  نرخ خرید  تومانی  افزایش 100 
دامداران صنایع لبنی اجازه داشته باشند قیمت محصولات 

پرمصرف را حدود شش درصد افزایش دهند. 

این در حالی بود که صنایع لبنی نه تنها قیمت خرید شیر 
خام از دامداران را افزایش ندادند بلکه قیمت محصولاتشان 
را در بازار بر خلاف قانون، افزایش دادند و پس از آن سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، برخورد با صنایع 

لبنی متخلف را در دستور کار خود قرار داد. 

مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران خواستار شد:

تصویبدستمزدکارگرانبراساسهزینهواقعی

یک سوم درآمدهای نفتی در قالب یارانه توزیع شد:

قطاریارانهنقدیتاکجاسوتمیکشد؟

رییس سازمان حمایت خبر داد؛ 

لبنیاتیهاافزایشنرخشیرخامراقبولکردند

گرچه حدود شش ماه از اتمام مهلت صرافی ها برای انطباق با 
دستورالعمل جدید گذشته و بانک مرکزی هم این مهلت را تمدید 
نکرد؛ اما به نظر می رسد ماجرای پرحاشیه این دستورالعمل هنوز 

به پایان نرسیده و همچنان تحرکاتی برای بازنگری آن وجود دارد.
 اخیرا اعلام شد که برخی نمایندگان مجلس در طرحی دو فوریتی 

خواستار توقف دستورالعمل اجرایی صرافی ها شده اند.
در این طرح آمده بود که " دستورالعمل اجرایی تاسیس، فعالیت و 
نظارت بر صرافی ها مصوب 2۸ مرداد ماه 1393 شورای پول و اعتبار 
که به پیشنهاد و اصرار بانک مرکزی تصویب و موجبات انحصار بازار 
ارز در ید تعداد محدودی از صرافان شده است به دلایل قانونی 
و کارشناسی فاقد وجاهت اجرایی و قانونی است و تالی فاسد آن 
گریبانگیر نظام ارزی کشور را خواهد گرفت، لذا طرح قانونی ذیل 

پیشنهاد می شود.
تا زمان تصویب قوانین مادر از جمله اصلاح قانون تاسیس بانک 
مرکزی و قانون بانکداری که در دولت در حال بازنگری جهت ارائه به 
مجلس است، اجرای دستورالعمل اجرایی تاسیس، فعالیت و نظارت 
بر صرافی ها مصوب 2۸ مرداد 1394 شورای پول و اعتبار متوقف 

می گردد."
این طرح در حالی به ویژه از سوی صرافان مورد توجه قرار گرفت 
که با توجه به انتشار آن در زمان انتخابات مجلس دهم تاکنون از 
سوی نمایندگان مورد تایید قرار نگرفته و یا اینکه در صحن مجلس 
مطرح نشده است. از سویی دیگر بانک مرکزی نیز چنین طرحی را 

تایید نکرده است.
اما پیگیری موضوع از برخی مقامات ارشد بانکی حاکی از آن بود که 
گرچه هنوز از موضوع اطلاعی ندارند ولی در مجموع قانون مورد نظر 

مطرح شده در این طرح ارتباطی به صرافی ها ندارد.
از سویی دیگر اخیرا کمیجانی-قائم مقام بانک مرکزی- نیز درباره 
وجود چنین طرحی به ایسنا اعلام کرده که چیزهایی در این مورد 

شنیده اما اطلاع دقیقی از آن ندارد.
وی که تصویب این طرح دوفوریتی را رد هم نکرده است، در این باره 

که اگر مجلس درباره توقف دستورالعمل صرافی ها تاکید داشته باشد، 
واکنش بانک مرکزی چه خواهد بود گفت که باید نظرات در این رابطه 

دریافت شده و در مورد آن بررسی های لازم انجام شود.
در حالی ممکن است با آغاز به کار مجلس بعد از برگزاری انتخابات، 
طرح توقف دستورالعمل فعالیت صرافی ها مطرح شود که این قانون 
از ابتدای تدوین تا اجرا چند بار دستخوش تغییر شده و با حواشی 

همراه بوده است.
 این در حالی است که در مردادماه سال 1392 بود که بانک مرکزی 
تصمیم گرفت تا با توجه به تغییرات محیطی، شرایط اقتصادی و 
نقش صرافی ها در نوسان نرخ ارز با ایجاد تقاضای کاذب و سفته 
بازی ، دستورالعمل تاسیس، فعالیت  و نظارت بر صرافی ها مربوط به 

سال 13۸9 را مورد اصلاح و بازنگری قرار داد.  در کنار تمامی بندها 
و تبصره های تعیین شده، یکی از بحث برانگیزترین بخش های این 
دستورالعمل مربوط به افزایش سرمایه صرافی ها بود به طوری که برای 
صرافی های نوع یک)خرید و فروش ارز و مسکوک طلا و نقره( پنج 
میلیارد تومان و برای نوع دو) خرید و فروش ارز، مسکوک طلا، نقره 
و نقل و انتقال ارز( نیز 20 میلیارد تومان تعیین شد. دستورالعملی که 
بعدها حمید تهرانفر-معاون نظارت بانک مرکزی- آن را افراط گرایانه 
عنوان کرد.  با عدم استقبال صرافان از دستورالعمل جدید و انتقادات 
بسیاری که نسبت به تحولات یکباره آن مطرح شد در نهایت با دستور 
معاون اول رئیس جمهور، در مردادماه سال گذشته و با اتمام مهلت 
تعیین شده، تمدید و دستورالعمل مورد بازنگری قرار گرفت. بر اساس 

دستورالعمل جدید نحوه فعالیت صرافان، تقسیم بندی صرافی ها به دو 
نوع اول و دوم حذف و قرار بر این شد که آنها بر حسب توان و ظرفیت 
خود، نسبت به خرید و فروش نقدی ارز و انجام عملیات مربوط 
به حواله های ارزی اقدام کنند. از سویی دیگر  حداقل سرمایه اولیه 
تاسیس صرافی های متعلق به موسسات اعتباری)بانک ها و موسسات 
اعتباری غیر بانکی( و نیز صرافی های هفت شهر تهران، کرج،  اصفهان، 
شیراز، مشهد، اهواز و تبریز مبلغ چهار میلیارد تومان و در سایر شهرها 
مبلغ دو میلیارد تومان تعیین شد.همچنین صرافی ها موظف به ارائه 
ضمانت نامه بانکی بدون قید و شرط حسن انجام تعهد به نفع بانک 

مرکزی به میزان 50 درصد آخرین سرمایه ثبتی شدند.
 اما ابعاد این تغییر از جمله یکسان بودن تمام صرافان چه آنهایی که 
سود بالایی برده و شرایط درآمدی مناسبی داشتند و چه گروهایی که 
در وضعیت مطلوبی نسبت به برخی دیگر قرار نداشتند همچنین نوع 
ضمانت نامه تعیین شده آنها را راضی نکرد، با این وجود معاون نظارت 
بانک مرکزی تاکید کرد که دستورالعمل جدید با دقت و کارشناسی 
کامل و حتی با حضور نمایندگان صرافان تدوین شده و قابل تغییر 
نیست، وی حتی به صراحت گفت که هر صرافی که نمی تواند خود را 

با این دستورالعمل تطبیق دهد باید از این صنف برود! 
از اجرایی شدن  بانک مرکزی آماری  با این حال گاها مقامات 
دستورالعمل بازنگری شده در سال 1393 اعلام کردند که در مجموع 
بیانگر استقبال و رضایت صرافان نبود و حتی بررسی های میدانی 
نیز بیانگر آن بود که صرافان با اینکه برخی از بندهای قانون تازه را 
نپذیرفته اند ولی باید برای اجرای آن اقدام می کردند. از سویی دیگر 
مهلت اجرای دستورالعمل تمدید نشد و در ادامه با ابلاغ نامه بانک 
مرکزی به صرافانی که اقدام خاصی برای تمدید مجوز و یا انطباق با 
قانون نداشتند، برخی صرافی ها به ویژه سکه صرافانی که مجوز فعالیت 
آنها به اتمام رسیده بود، پلمب شدند.البته باید یادآور شد که چند 
صرافی پلمب شده تا چندی پیش دارای مجوز بوده و از فعالان بازار 
بودند اما تنها در چند مورد محدود پلمب شده و بعد از آن نیز دیگر 

پلمبی در بازار اتفاق نیفتاد. 

ماجرای تازه برای صرافی ها
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آقایتناقض!

رئیس فدراسیون فوتبال این روزها بیش از هر زمان دیگری حرف هایش را تغییر می دهد 
به طوری که »استاد تناقض گویی« شده است. 

به گزارش خبرگزاری تسنیم، برخی اهالی فوتبال از علی کفاشیان به عنوان فردی که در 
کلامش صداقت دارد، نام می برند، اما آیا این موضوع واقعیت دارد؟ برای پاسخ به این سؤال 

باید مواردی را در نظر گرفت و البته کمی هم به گذشته برگشت.
انتخابات ریاست فیفا آخرین موضوعی بود که علی کفاشیان با آن درگیر بود. رئیس 
فدراسیون ایران که به واسطه پُستش در کنفدراسیون فوتبال آسیا حامی شیخ سلمان 
بود، بارها این موضوع را اعلام کرد که به رئیس بحرینی AFC رأی می دهد. کفاشیان این 
حرف را به صورت مرتب تکرار کرد و حتی در تاریخ 13 بهمن در گفت وگو با تسنیم اعلام 

کرد که »چون شیخ سلمان مسلمان و آسیایی است، به او رأی می دهم«. 
کفاشیان چند بار دیگر هم این موضع را تکرار کرد، هر چند پس از سفر اینفاتینو به 
ایران گفت که نظرش کمی تغییر کرده است. با این حال کفاشیان در روزهای منتهی به 
انتخابات فیفا باز هم گفت که به رئیس بحرینی AFC رأی می دهد. کفاشیان اما بلافاصله 
پس از پایان انتخابات فیفا به خبرنگار تسنیم گفت که »توانمندی اینفانتینو را دیدم و به 

او رأی دادم«.
دقایقی قبل از این حرف، کفاشیان در گفت وگو با یکی از سایت ها اعلام کرده بود که 
در هر دو بار به یک نفر رأی داده و با توجه به ذهنیت قبلی این تصور و تفسیر پیش آمد 
که منظور رئیس فدراسیون از »یک نفر«، همان »شیخ سلمان« بوده در حالی که رئیس 
فدراسیون به صراحت گفت که به »اینفانتینو« رأی داده است. با این وجود مدتی پس 
از انتشار این مصاحبه و بعد از بازتاب آن و انتقادهایی به کفاشیان مبنی بر اینکه حرف و 
عملش یکی نبوده، وارد شد، او با سایت فدراسیون فوتبال مصاحبه کرد و گفت: »رأی من 

در انتخابات فیفا مخفی بود«.
حال سؤال این است که چگونه علی کفاشیان از مخفی بودن رأی ایران صحبت می کند 
آن هم در شرایطی که پیش از برگزاری انتخابات به صورت علنی، گفته بود به شیخ سلمان 
رأی می دهد؟ آیا مخفی بودن رأی شامل قبل از انتخابات نمی شود یا اینکه چون رأی 
فدراسیون ایران برگشته، صحبت از مخفی کاری به میان آمده است؟ این چه رأی مخفی 
است که قبل از انتخابات و با صراحت در تمام رسانه ها از آن یاد شده بود؟ آیا معنی و 
مفهوم »رأی مخفی« این است که قبل از انتخابات به صراحت از یک گزینه دیگر حمایت 
کرده و پس از آن در حرکتی رونالدینیوی به فردی دیگر رأی دهیم و به همین دلیل به 

تناقض گویی بیفتیم؟  این تناقض را چگونه می توان توجیه کرد؟ 
کفاشیان در مصاحبه روز گذشته حتی بخشی از حرف هایش که در یکی از رسانه ها 
درباره تصمیم گیری  برای حضور در انتخابات فدراسیون فوتبال بعد از انجام انتخابات 
ریاست فیفا را تکذیب کرد در حالی که حتم داریم هیچ رسانه ای )به ویژه رسانه های 
معتبر( حرفی را تیتر نمی کنند که در آن صحت تردید داشته باشند. این را هم باید به 
حساب تناقض هایی گذاشت که مدتی است رئیس فدراسیون فوتبال با آن درگیر است. 

برشمردن تناقض های آقای رئیس کار دشواری نیست، اینکه او یک روز می گوید قطعاً 
در انتخابات فدراسیون فوتبال شرکت می کند، یک روز می گوید تصمیمش برای این کار 
قاطع نیست و روزی دیگر از تصمیم گیری در آینده خبر می دهد و در نهایت می گوید 
هیچ کس به او نگفته در انتخابات فدراسیون شرکت نکند. کسی چه می داند، شاید 
کفاشیان در آینده ای نه چندان دور بگوید که به او گفته اند در انتخابات فدراسیون شرکت 

نکند. با توجه به سابقه ذهنی که از کفاشیان داریم، این گونه اتفاقات دور از ذهن نیست.
به گذشته برگردیم؛ به گذشته نه چندان دور؛ به روزی که نهادهای ذیصلاح به دفتر 
کفاشیان رفتند و بخشی از اموال او را ضبط کردند. اولین واکنش رئیس فدراسیون اما 
این بود: »واقعاً نمی دانم این چه خبرهایی است. اینکه گفته اند به دفتر من آمده و اسنادم 
را ضبط کرده اند جای تعجب دارد. سازمان بازرسی در همه ارگان ها حاضر است و عوامل 
این سازمان به فدراسیون فوتبال آمده بودند«. او اما چندی بعد گفت که »اموالم را بردند و 

برگرداند«. اگر نام این موضوع، تناقض نیست؛ چیست؟
نمونه هایی از این دست بی شمارند و فراوان. کفاشیان این روزها در شرایط خوبی به سر 
نمی برد، او هنوز تکلیفش را برای حضور در انتخابات نمی داند و تناقض گویی هایش هم 
بیشتر شده است. آیا او همچنان در کلامش صداقت دارد؟ پاسخ این سؤال را باید از اتفاقات 
اخیر گرفت و البته از آنهایی که در فدراسیون فوتبال مثل کوه پشت شان ایستاده بود و پس 

از مدتی پشت آنها را هم خالی کرد.

امید نوروزی:

بررویتشکمبارزهباکسیرفاقتندارم

دارنده مدال طلای المپیک لندن با بیان اینکه مصدومیتش در اردوی تیم ملی جدی 
است گفت: باید دو هفته مراعات کنم تا با بهبودی این مصدومیت در مسابقه های گزینشی 

المپیک شرکت کنم.
امید نوروزی درباره مصدومیت خود در اردوی تیم ملی کشتی فرنگی اظهار کرد: 
متاسفانه هنگامی که در جریان تمرین ها در خاک یکی از کشتی گیران بودم، زمانی که 
او قصد داشت فن بارانداز را بر روی من اجرا کند، یکی دو دنده ام آسیب دید و با نظر 
پزشک تا 15 روز دیگر نمی توانم تمرین کشتی انجام دهم و فقط به تمرین های هوازی 

و وزنه زدن می پردازم.
فرنگی کار وزن 66 کیلوگرم ایران افزود: مصدومیتم جدی است و باید دو هفته ای 
مراعات کنم تا ان شاءالله با بهبود وضعیتم بتوانم در مسابقه های گزینشی قزاقستان با 

آمادگی به روی تشک بروم.
وی در ادامه درباره کار سختش در مسابقه های گزینشی المپبیک در قزاقستان گفت: 
به جز حریف کره ای همه حریفان خوب آسیایی در مسابقه های قزاقستان حضور دارند. 
مطمئنا با توجه به قوانین جدید داوری، کار خیلی سختی برای کسب سهمیه المپیک 
دارم اما این دلیل نمی شود که دست از تلاش بردارم و ناامیدانه به روی تشک بروم. مطمئنا 
هدفم کسب سهمیه المپیک است و می خواهم با عملکرد خوب در مسابقه های قزاقستان 
ضمن اینکه سهمیه وزن 66 کیلوگرم را به دست بیاورم، مزد تمرین های 5 ماهه ام در 
اردوی تیم ملی را بگیرم. تمام سعی ام را می کنم تا به نوعی کشتی بگیرم که دیگر کار به 

داوری کشیده نشود.
 دارنده مدال طلای المپیک لندن درباره هدف افشین بیابانگرد برای حضور در وزن 66 
کیلوگرم و اینکه رقابت میان آن ها برای پوشیدن دوبنده تیم ملی می تواند برای علاقه مندان 
به کشتی جذاب باشد، گفت: برای من فرقی نمی کند که کدام کشتی گیر به این وزن بیاید. 
من درباره کسی نظری ندارم چرا که اصلا برایم این حرف ها مهم نیست. برای بیابانگرد و 
زیدوند به عنوان دوستانم احترام قائلم اما هر کسی هر حرفی دارد باید آن را روی تشک 

کشتی ثابت کند. 
من هم می توانم در حرف بگویم باز هم مدال طلای المپیک را تکرار می کنم اما مهم 
این است که توانایی ها و ادعاهایم را بر روی تشک کشتی ثابت کنم. به هیچ وجه ذهنم 
را درگیر این گونه موارد نمی کنم و به خودم ایمان دارم تا ان شاءالله پس از کسب سهمیه 
المپیک مقتدرانه راهی المپیک شوم. البته هر تصمیمی که کادر فنی تیم ملی بگیرد، به 

آن احترام می گذارم.
 نوروزی تصریح کرد: برای من فرقی نمی کند که بیابانگرد یا کشتی گیر دیگری به این 
وزن بیاید. من خارج از گود با همه دوست هستم اما بر روی تشک مبارزه با هیچ کس 
رفاقتی ندارم.  وی ابراز امیدواری کرد دو فرنگی کار دیگر تیم ملی نیز در مسابقه های 
گزینشی قزاقستان بتوانند سهمیه المپیک را کسب کنند تا دیگر خیال کشتی فرنگی بابت 

گرفتن سهمیه کامل راحت شود. 
نوروزی در پایان در پاسخ به این سوال که آیا از انگیزه و توانایی لازم برای تکرار طلا در 
المپیک ریو در صورت حضور در این مسابقه ها برخوردار است یا خیر گفت: همان طور 
که گفتم می شود در حرف هر ادعایی کرد اما کار در عمل سخت است. من تمام سعی ام 
را می کنم و از جان مایه می گذارم تا بتوانم بار دیگر با افتخارآفرینی در المپیک دل مردم 
را شاد کنم. در مسابقه های جهانی آمریکا به غیر از حریف کره ای که با او سرشاخ نشده ام 
کشتی گیرانی نظیر لوریچ، فرانک استابلر و استفانیچ را برده ام و اگر شرایط بدنی و ذهنی 

خوبی داشته باشم، خودم را برتر از سایر رقبا در جهان می دانم.

اسدی: اگر اعلام رای ایران در فیفا اثر منفی داشته باشد نتیجه چیست؟
شرطی برای حضور در انتخابات ندارم

دایی:سیاسینیستم،بهمردموابستهام

بیرانوند:درایرانبعدازنفتبرایپرسپولیسبازیمیکنم
 6 نشان دادم چون فحش شنیدم

 آقای گل فوتبال جهان شخصیت ویژه ای دارد و این از 
علاقه مندی های او به مسائل غبر فوتبالی مشخص است. او 
در این گفت وگو گوشه ای از علایق خود را مطرح کرده است.

به گزارش وبسایت نود، در روزهای پایانی سال 94 فرصتی 
دست داد تا به سراغ آقای گل جهان برویم. کسی که امسال 
در صبا توانست نتایج خوبی را کسب کند و شخصیت و 
کاریزمای خاصی دارد که خیلی ها او را دوست دارند و شرایط 
و زندگی او را دنبال می کنند. خبرنگار فارس به سراغ علی 
دایی رفت و این بار با او نه در مورد فوتبال و تیم ملی بلکه در 

مورد زندگی شخصی اش و علایقش صحبت کرد.
سرمربی سابق تیم ملی در این گفت وگو صحبت های 
تا  ندادن دخترش گرفته  از شوهر  را مطرح کرد؛  جالبی 

علاقه اش به موسیقی. متن صحبت های او را در زیر بخوانید.
* سال ۹۴ برای علی دایی چگونه گذشت؟

خدا را شکر سال خوبی را سپری کردیم و مشکل خاصی 
نداشتیم. چه در زندگی شخصی و چه زندگی ورزشی ام شرایط 
خوب بود. مهمتر از این موارد این بود که دولت آقای روحانی 
کار بزرگی کرد و همه را به آینده امیدوار کرد. امیدوارم با این 
توافقی که صورت گرفته مشکلات مردم به حداقل برسد و 
یکی از مواردی که در سال 94 باعث خوشحالی من و مردم 

شد، همین موضوع بود.
* نقش علی دایی در مسائل اجتماعی،  سیاسی، 

اقتصادی و فرهنگی چقدر است؟
در مورد موارد غیر از ورزشی نمی توانم خودم صحبت کنم 
اما هیچ وقت از این موارد غافل نیستم و پیگیر این مسائل 
هستم. سال 94 برای کسانی که کار اقتصادی می کردند سال 
خوبی نبود و خیلی سخت گذشت اما امیدوارم سال آینده این 
مسائل جبران شود و بتوانیم سال آینده وضعیت بهتری را 

داشته باشیم و چنین رکودی نباشد.
به  که  نمی کردند  وصیت  شما  به  پدرتان  اگر   *

مسائل سیاسی وارد شوید، آیا باز هم وارد سیاست 
نمی شدید؟

وصیت پدرم باعث شد که در طول عمرم به هیچ عنوان به 
این مسئله فکر هم نکنم. شاید اگر وصیت نمی کرد باز به آن 
فکر می کردم اما با این اتفاق حتی یک ثانیه هم به آن فکر 
نکردم. هر کسی هم با من تماس می گیرد و در مورد این 
موضوع قصد مشورت دارد با یک کلام پاسخ او را می دهم. 
خیلی از کاندیداها با من تماس گرفتند اما خدا را شکر با این 
موضوع که می گویم سیاسی نیستم همه را قانع کردم. من به 
هیچ عنوان آدم سیاسی نیستم و به هیچ حزب و گروهی هم 
وابسته نیستم. من فقط وابسته به مردم هستم و به هیچ عنوان 

وارد این مسائل سیاسی نمی شوم.
*  علی دایی دوره حرفه ای بازیگری داشت و حالا 
دوران مربیگری اش را سپری می کند. چه تفاوتی بین 

این دو دوره وجود دارد؟
در زمان بازیکنی شرایط بسیار فرق می کند. مربی بودن 
شاید ده ها برابر سخت تر از بازی کردن است. در آن زمان فقط 
حواس مان به زندگی شخصی خودمان است اما وقتی مربی 
می شویم باید مدیریت یک گروه را انجام بدهی و حواست هم 
باید به همه جا باشد. دوران مربیگری بسیار سخت تر از دوران 
بازیگری است و در این 10 سالی که من وارد این عرصه شدم 
آن را حفظ کردم. در دوران بازی کردن از لحاظ جسمی 
خسته می شویم اما زمانی که مربی می شویم از لحاظ روحی 

خسته می شویم.
که  این عرصه شده اید، پشیمان  وارد  اینکه  از   *

نیستید؟!
خیر. چرا پشیمان شوم؟! فوتبال عشق ماست. همیشه 
دوست داشتم کنار فوتبال باشم. اگر علی دایی در کنار فوتبال 
نباشد از لحاظ اقتصادی خیلی به مراتب وضع بهتری خواهد 
داشت. اگر وقتم را صرف مسائل اقتصادی کنم، درآمدم خیلی 
بیشتر خواهد بود اما من با فوتبال زندگی می کنم و فوتبال 
را ارجح تر از همه چیز می دانم البته نه مسائل خانوادگی و 
زندگی. فوتبال همیشه بخشی از زندگی ماست و آن را نسبت 

به مسائل دیگر از جمله اقتصادی و سیاسی ارجح تر می دانم.
*  متاسفانه ناملایمتی ها در فوتبال ما بسیار زیاد 

است. این موارد باعث دلزدگی و خستگی نمی شود؟
فکر می کنم ناملایمتی ها در تمام مسائل ما وجود دارد. اما 
چون مردم به فوتبال علاقه دارند و آن را پیگیری می کنند 
انجام  تمام کارهایی که  ما در  پیدا می کند.  نمود  بیشتر 

می دهیم ناملایمتی هایی وجود دارد.
* شما بارها گفته اید که علاقه زیادی به نورا دخترتان 

دارید. آیا حاضر هستید او ورزشکار شود؟!
به نظرم همه پدر و مادرها فرزندانشان را دوست دارند و 
این یک مسئله طبیعی است اما چون ما بیشتر سرگرم موارد 
بیرونی هستیم وقتی از فرزندم دور می شوم این وابستگی را 
بیشتر حس می کنم.به هیچ عنوان دوست ندارم نورا فوتبال 
بازی کند چرا که این رشته یک ورزش سخت و خشن برای 

خانم هاست. دوست دارم برای سلامتی اش ورزشکار شود اما 
نه اینکه در مملکت مان وارد ورزش حرفه ای شود.
* آیا می خواهید دامادتان فوتبالی باشد؟!

اصلا به فکر داماد داشتن نیستم و می خواهم تا آخر عمر نورا 
را پیش خودم نگه دارم!

* کدامیک از گل هایتان را بیشتر از همه دوست 
دارید؟

تمام گل هایی که در تیم ملی به ثمر رساندم را دوست 
دارم. گل های ملی ام را از تمام گل هایی که در رده باشگاهی 
به ثمر رساندم بیشتر دوست دارم چرا که باارزش تر هستند و 
خوشحالم که توانستم به مقدار اندکی مردم را خوشحال کنم.
* اگر بخواهی یک گل را به عنوان شیرین ترین گل 

یاد کنید کدام است؟
گل دومی که در بازی های آسیایی 1996به کره جنوبی 

زدم از همه شیرین تر است.
* سخت ترین آدمی که در فوتبال با آن روبرو شدید، 

کجا بود؟
ما مهاجمان با مدافعانی روبرو هستیم که همه آنها سرسخت 
هستند. چه زمانی که در لیگ قهرمانان اروپا بازی می کردم و 

چه زمانی که در تیم ملی به میدان می رفتم.
* علی دایی اهل سینما و تئاتر هم هست؟

متاسفانه وقت زیادی ندارم که به سینما و تئاتر فکر کنم. 
اما برخی فیلم های سینمایی که در کشورمان تولید شده و یا 
سی دی هایی که وجود دارد را در اوقات فراغت نگاه می کنم. 

بیشتر وقتم صرف فوتبال و موارد اقتصادی می شود.
* کدام هنرمند مورد علاقه شما است؟

تمامی هنرمندان چه قدیمی ها و چه جدید برایم ارزشمند 
هستند. از آقایان انتظامی و نصیریان گرفته تا جدیدی ها همه 
برای من قابل احترام هستند. البته من نفرات جدید را کمتر 
می شناسم. اما بازیگران قدیمی را هم می شناسم. بازیگران 
جدید چون پوریا پورسرخ را دوست دارم. چرا که پسر بسیار 
خوبی است. زیاد در سینما و تئاتر نیستم اما دوستان زیادی 

در این زمینه دارم.
ورزشی تان  خاطره  تلخ ترین  و  شیرین ترین   *

چیست؟
بهترین خاطره فوتبالی من بازی با استرالیاست و بدترین 
خاطره ورزشی ام مصدومیتم در مسابقات هیروشیمای 93 بود 

که تیم ملی هم حذف شد.
* علی دایی به چه چیزی دوست داشت برسد که 

نتوانسته آن را تجربه کند؟
آدم خیلی از چیزها را دوست دارد که به دست بیاورد و 
شاید نتواند به آن برسد اما من همیشه یک مسئله را گفته ام 
و آن اینکه خیلی از چیزها که شاید اصلا فکرش را هم 
نمی کردم به دست آوردم. بابت این موضوع خدا را هم شاکرم. 
مطمئنا خیلی مسائل وجود دارد که آدم به آن نمی رسد اما 
یقین بدانید اگر بخواهم به سمت مسئله ای بروم تمام تلاش 

خود را انجام خواهم داد.

 دروازه بان تیم فوتبال نفت تهران گفت: اگر قرار باشد از نفت جدا شوم و بخواهم در لیگ ایران 
بازی کنم، فقط در پرسپولیس بازی خواهم کرد.

علیرضا بیرانوند درخصوص وضعیت این تیم در روزهایی که لیگ برتر تعطیل است، 6 نشان 
دادن به هواداران استقلال، شرایط مالی باشگاه نفت و اینکه گفته می شود سال آینده قصد دارد 

در پرسپولیس بازی کند صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید.
* در روزهایی که لیگ برتر تعطیل است شرایط تیم نفت چطور است؟

خوشبختانه وضعیت تیم از نظر فنی خوب است و در 2 بازی آخرمان توانستیم 6 امتیاز از 
رقیبان سرسختمان بگیریم و تیم نفت به دنبال کسب سهمیه آسیایی و حتی رسیدن به قهرمانی 
است اما اتفاق بدی در این میان افتاده و آن هم بی پولی است که همه بازیکنان و اعضای کادر فنی 
را در بر گرفته است. برخی از بازیکنان ما در خوابگاه می خوابند و این بازیکنان حتی پول خرید 
کردن هم ندارند، خود من از ابتدای فصل تا به حال فقط 10 درصد از قراردادم را گرفتم و تا الان 
هم اگر حرف نزدم برای این بوده که نمی خواستم تمرکزم را از دست بدهم و همه سعی خودم 
را می کردم تا نفت به موفقیت برسد اما از مسئولان باشگاه نفت و همچنین مسئولان و مدیران 

وزارت نفت انتظار داریم که پول های بازیکنان را بدهند.
* خب تصمیم بازیکنان در این باره چیست؟ چه کاری می خواهید انجام دهید؟

همه بازیکنان با یکدیگر قرار گذاشتیم که امروز تمرین نکنیم و به باشگاه برویم تا بلکه پولمان 
را بگیریم. بازیکنان 35 درصد از قرارداد خود را گرفته اند اما من فقط 10 درصد از پولم را دریافت 
کردم اما هیچ حرفی نزدم چرا که 10 سال است در نفت حضور دارم و به همین دلیل سکوت 
کردم تا جو خراب نشود اما من هم مشکل دارم. من خرج 12 خانواده را می دهم و امیدوارم 
مدیریت باشگاه نفت فکری برای ما بکند. برخی از بازیکنان تیم ما پول ناهار و شام هم ندارند. 
یکی از بازیکنان ما برای رفتن به کرج از شخصی 50 هزار تومان پول قرض گرفته و این برای 
تیمی که سال گذشته مدعی 3 جام بوده اصلًا خوب نیست. قصد دارم برای اولین بار یک حرفی 
بزنم و آن این است که ساعت 12 شب قبل از بازی با الجیش قطر مسئولان هتلی که ما در آن 
بودیم قصد داشتند ما را از هتل بیرون کنند، باشگاه به این هتل بدهکار بود و چون پولی نبود که 

به آنها بدهند می خواستند ما را آن ساعت شب از هتل بیرون کنند.
* واقعا؟

بله! در حالی می خواستند ما را ساعت 12 شب از هتل بیرون کنند که یک بازی مهم داشتیم 
و این مسئله روحیه بازیکنان ما را پایین آورد البته آقایان علی پور، شاه کرمی و قنبرزاده نگذاشتند 
این اتفاق بیافتد اما همین مسئله تمرکز ما را بهم زد. قنبرزاده می گوید این باشگاه پول ندارد و 
از طرفی هم وزارت نفت نباید اجازه دهد که شرایط اینطور باشد. خیلی بد است که ما بازیکنان 
ملی و نامدارمان را بفروشیم و این مسائل باعث شد تا تیم اینطور به مشکل بخورد. اگر سید جلال 

حسینی و وحید امیری هم می رفتند قطعاً کار ما سخت تر می شد.
* با این حساب بازیکنان نفت هم قصد دارند اعتصاب کنند؟

ببینید ما یک بازی دوستانه کردیم و امروز هم تمرین می کنیم اما مطمئن باشید ما اهل 
اعتصاب نیستیم. روز جمعه با بازیکنان همگی صحبت کردیم و دنبال اعتصاب و از این مسائل 
نیستیم، ما فقط پولمان را می خواهیم و قصد نداریم تیم را به حاشیه ببریم. نزدیک عید است و 
ما حتی نتوانسته ایم برای خانواده یا مادرمان خریدی کنیم. خود من هم کاملًا بی روحیه هستیم 

چرا که مشکلات مالی زیادی دارم.

*  شاید به دلیل جریمه هایی که شده ای تنها ۱۰ درصد از قراردادت را گرفته ای!
من مشکلی با جریمه شدن ندارم، شاید همین حالا که این صحبت ها را گفتم باز هم جریمه ام 
کنند. صلاح را در این زمینه مدیریت باشگاه می داند که من را جریمه کند یا نه. من دنبال این 
هستم که تیم ضربه نخورد امیدوارم مدیریت باشگاه وعده ای به بازیکنان بدهد تا با روحیه به 

مصاف ذوب آهن و گسترش فولاد برویم. دغدغه ما این روزها فقط مشکلات مالی است.
* دلیل خاصی داشت که به هواداران استقلال در بازی نفت و آبی پوشان تهرانی 

عدد 6 را نشان دادی؟
ببینید بازی نفت و استقلال 90 دقیقه بدترین فحاشی ها علیه من صورت گرفت و ناسزاهای 
زیادی شنیدم. من بازیکنی بودم که قصد داشتم در نیم فصل به پرسپولیس بروم اما به هر حال 
قسمت نشد. از طرف دیگر پرسپولیس را خیلی دوست دارم همانطور که هر بازیکنی دوست دارد 
که در پرسپولیس یا استقلال بازی کند. من تصمیم داشتم که به پرسپولیس بروم اما نمی دانم 
چرا این همه به من فحاشی صورت گرفت. شاید سال آینده پرسپولیس دیگر مرا نخواهد اما 
مدیریت باشگاه نفت در نیم فصل صلاح دانست که من به این تیم نروم. این مسائل فشار زیادی 
روی من آورد که من 6 را نشان دادم. رحمتی و منصوریان در آن بازی تلاش زیادی کردند تا به 
من فحاشی نشود اما آنها هم نتوانستند جو را آرام کنند. البته خدا را شکر می کنم که زیر ذره بین 

هستم و این مسئله کارم را سخت تر کرده است.
* اینکه گفته می شود سال آینده قصد داری به پرسپولیس بروی صحت دارد؟

اگر قرار باشد در نفت بازی کنم که در این تیم می مانم اما اگر تصمیم به جدایی از نفت بگیرم 
در ایران برای پرسپولیس بازی خواهم کرد البته اگر باشگاه قصد ترانسفر من به تیم های خارجی 

را داشته باشد آن زمان باشگاه است که برای من تصمیم می گیرد.
* صحبت پایانی اگر داری بگو.

موضوعی که باید به آن اشاره کنم این است که بعد از بازی با الجیش ما نمی دانستیم قنبرزاده 
آن صحبت ها را انجام داده و گفته که حتی پول شام و ناهار نداشتیم و ما برای اینکه او زیر سئوال 
نرود تکذیب کردیم که چنین اتفاقی افتاده است اما نمی دانستیم قنبرزاده آن حرف ها را زده، باید 

بگویم او یک مرد واقعی است و همه بازیکنان نفت ممنون او هستند.
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صادق ورمزیار:

مظلومیبرایجذببازیکنخارجی
بایدوسواسزیادیداشتهباشد

مدافع پیشین استقلال با بیان اینکه بازیکن خارجی که به این تیم می آید باید در حد 
و اندازه استقلال باشد، گفت: سرمربی تیم باید برای جذب بازیکن خارجی وسواس زیادی 

داشته باشد.
 صادق ورمزیار  در خصوص حضور دو بازیکن خارجی در تمرینات استقلال گفت: من 
چون عملکرد آنها را ندیدم، نمی توانم نظر خاصی نسبت به این موضوع بدهم. اما اعتقاد دارم 
مظلومی و همکارانش بهتر می دانند که آیا این دو بازیکن شرایط حضور در استقلال را دارند 
یا خیر؟ امیدوارم این بازیکنان خارجی مثل خارجی های دیگری که به استقلال آمدند، 
نیمکت نشین محض نباشند و برای استقلال ضرر مالی و کسر امتیاز به ارمغان نیاورند و تا 
مدتها سوژه رسانه های ورزشی نباشند و بتوانند اگر با استقلال قرارداد بستند، عملکرد قابل 

قبولی از خود ارائه بدهند.
هافبک پیشین استقلال، تعطیلی های مکرر لیگ را بسیار برای تیم ها مضر دانست و 
گفت: در این مورد مربیان لیگ برتری بارها صحبت کردند و از این تعطیلی ها گله داشتند 

اما انگار باید تا پایان فصل با این شرایط بسازند و این وضعیت را قبول کنند.
وی تاکید کرد: تعطیلات مکرر باعث شده تا تیم ها هزینه های زیادی در این خصوص 
انجام دهند. چندین بار بدنسازی و رساندن بازیکنان به فرم ایده آل بدنی، کار را برای 
تیم های حاضر در لیگ برتر سخت کرده و هزینه های بسیار بدی برای تیم ها داشته و 
امیدوارم سال آینده مسئولین برنامه ریزی مسابقات به گونه ای عمل کنند که این همه 

تعطیلی از ابتدا تا پایان فصل نداشته باشیم.
ورمزیار در پاسخ به این سوال که آیا رایگان شدن حضور تماشاگران در بازیهای لیگ می 
تواند موثر باشد یا خیر؟ گفت: اجازه دهید این موضوع را کارشناسان نظر بدهند. اما در یک 
جمله کوتاه می توانم بگویم که شاید در مقطعی این مسئله مفید باشد اما در دراز مدت 
فوتبال ما را دچار مشکل خواهد کرد و تماشاگران دیگر رغبتی به هزینه کردن برای تماشای 

فوتبال داخلی نخواهند داشت.

مارادونا:

بلاتروپلاتتینیبایدحبسابدبگیرند

اسطوره فوتبال آرژانتین به یکی از منتقدان اصلی بلاتر و پلاتینی تبدیل شده است. 
او بر این باور است که باید حکم حبس ابد برای پلاتینی و بلاتر صادر می شد نه این که 

محرومیت آنها از ۸ سال به 6 سال کاهش یابد.
کمیته اخلاق فیفا محرومیت سپ بلاتر و میشل پلاتینی را از ۸ سال به 6 سال کاهش 
داد که این باعث خشم و ناراحتی دیگو آرماندو مارادونا، اسطوره فوتبال آرژانتین شده است.

مارادونا که یکی از جدی ترین مخالفان سپ بلاتر و فیفا به شمار می آید به انتقاد تند از 
کمیته اخلاق فیفا پرداخت چرا که او براین باور است که کم کردن محرومیت پلاتینی و 

بلاتر تصمیم درستی نبود.
اسطوره فوتبال آرژانتین در گفت و گویی که با رویترز داشت، عنوان کرد: به نظر می رسد 
که کمیته اخلاق فیفا کاملا اشتباه کرده است. اصلا درست نیست که محرومیت بلاتر 
و پلاتینی کم شود چرا که همه شواهد و مدارک علیه آنها است و باید محرومیت های 
سنگینی تری برای هر دو آنها در نظر گرفته می شد. برای همه روشن شده است که بلاتر 
و پلاتینی در این سالهای فعالیت خود اموال زیادی را به غارت برده اند. من براین باور هستم 
که با این همه شواهد و مدارکی که وجود دارد باید حکم حبس ابد برای هم پلاتینی و هم 

بلاتر صادر می شد.
او ادامه داد: رئیس جدید فیفا نباید به دنبال اندوختن ثروت بیشتر و دادن میزبان به 
کشوری خاص باشد. او باید تنها و تنها روی فوتبال تمرکز داشته باشد. توجه کردن به 
مسائلی مانند جام جهانی و یا اسپانسر رئیس فیفا را به طرف ثروت و مال اندوزی سوق 
می دهد و باعث می شود که او از وظیفه اصلی خود به دور ماند. من از چنین رئیسی 

حمایت نخواهم کرد.
در انتخابات ریاست فیفا این اینفانتینو سوئیسی بود که توانست رقابت را از شیخ سلمان 

بحرینی ببرد و به عنوان رئیس جدید فدراسیون بین المللی فوتبال انتخاب شود.

دبیرکل فدراسیون فوتبال ایران می گوید که اگر اعلام رای ایران در 
انتخابات ریاست فیفا آثار منفی در پی داشته باشد نتیجه چیست و 
اگر می خواستند آرا علنی شود چرا به صورت مخفی اخذ رای کردند؟

 علیرضا اسدی که به همراه علی کفاشیان راهی زوریخ شد تا در 
انتخابات فیفا به عنوان نمایندگان فوتبال ایران حضور داشته باشد، 
پس از اتمام ماراتن انتخاباتی بین جیانی اینفانتینو و شیخ سلمان در 
خصوص مسائل مرتبط با این گزینش، اتفاقات مربوط به فدراسیون 
فوتبال ایران، انتخابات پیش روی این فدراسیون، موضوع حضورش 
به عنوان نامزد انتخاباتی و نیز آخرین وضعیت اردویی تیم ملی فوتبال 
ایران در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایسنا مباحثی را مطرح کرد که 

در ادامه می خوانیم. 
* ارزیابی تان از روند انتخابات ریاست فیفا چیست و اینکه 
انتخاب جیانی اینفانتینو به عنوان رییس بعدی فدراسیون 
جهانی فوتبال چه تبعات مثبت یا منفی برای فوتبال ایران به 

همراه خواهد داشت؟ 
ما باید به منافع خود در این انتخابات نگاه کنیم، آثار عملکرد رییس 
جدید فیفا در آینده مشخص خواهد شد و ما باید منتظر بمانیم و ببینیم 
شرایط چگونه پیش خواهد رفت. مهم نیست که چه کسی به عنوان 
رییس انتخاب می شود و در راس کار قرار می گیرد، حتی مهم نیست 
که چه تغییراتی صورت می گیرد بلکه مهم این است که منافع ایران 
چیست و چه خواسته هایی مدنظر فدراسیون فوتبال ماست. خواسته 
های ما با تغییر افراد کم یا زیاد نمی شوند و منافع ما دچار جابه جایی 
نخواهند شد بنابراین به روند انتخابات کاری نخواهیم داشت بلکه مسئله 
مدنظر ما این است که منافع ملی فوتبال ایران محقق خواهند شد یا 
خیر. در این برهه نیز معقول این است به کسی رای می دادیم و از کسی 

حمایت می کردیم که به منافع فوتبال ایران توجه کند.
 * تصور می کردید انتخابات به دور دوم کشیده شود؟ 

بله طبیعی بود که با توجه به نامزدها و نوع حمایت هایی که از آن ها 
صورت گرفته بود انتخابات به دور دوم کشیده شود. در زمان انتخاب 

بلاتر هم انتخابات فیفا به دور دوم کشیده شد و با توجه به تعداد بالای 
رای دهندگان انتظار می رفت که انتخابات این دوره نیز چنین شرایطی 

را داشته باشد.
 * فدراسیون فوتبال ایران در این انتخابات به چه کسی رای 

داد؟
 اگر قرار بود آرا مشخص شود چه نیازی بود رای ها را به صورت 
مخفی اخذ کنند؟ برای اعلام یک رای باید آثار آن را نیز ببینیم و 
بسنجیم که آیا علنی کردن رای ارزش این کار را دارد یا خیر؟ اگر اعلام 

رای برای فوتبال ایران آثار منفی داشته باشد نتیجه چه خواهد بود؟

 * علت تغییر نظر فدراسیون فوتبال ایران از شیخ سلمان 
به اینفانتینو و تردیدهای انتخاباتی به پرونده مناقشه ایران و 

عربستان و رویه ای که AFC پیش گرفته بود بازمی گشت؟
 منافع ملی تنها یک مصداق ندارند، بلکه باید مجموع منافع در 
نظر گرفته شوند. ما به دنبال این هستیم که در فوتبال بین الملل 
جایگاه خاص خود را پیدا کنیم. ما تنها به یک پرونده و یک مسئله 
نگاه نمی کنیم و مجموع شرایط و منافعی را که با آن مواجه خواهیم 

بود در نظر می گیریم.  
* به انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال ایران نیز اشاره 

کنیم، پس از حرف و حدیث های مطرح شده از سوی برخی 
در خصوص حضور یا عدم حضور شما در انتخابات فدراسیون 

فوتبال، موضع مشخصی در این زمینه اتخاذ کرده اید؟
 بنده همان سیاست قبلی خود را در پیش گرفته ام، هنوز در این 
زمینه به جمع بندی نرسیده ام و همه چیز طی مدت زمان باقی مانده 
تا پایان ثبت نام انتخاباتی نامزدهای تصدی سمت ریاست فدراسیون 
فوتبال مشخص خواهد شد. هر زمان که احساس تکلیف کنم در 
انتخابات حضور خواهم یافت و این همان مسئله ای است که قبلا به 

آن تاکید کردم. 
* عنوان شده بود در صورتی در انتخابات ثبت نام خواهید 
کرد که علی کفاشیان قید نامزد شدن را بزند، آیا این موضوع 

صحت دارد؟
 من شرط و شروطی برای حضور در انتخابات فدراسیون فوتبال 
ندارم. اگر احساس کنم، در انتخابات شرکت خواهم کرد و اگر فضا را 
به گونه ای ببینم که نمی توانم کمکی انجام دهم می روم و در جایی 

خدمت خواهم کرد که مثمر ثمر باشم.
 * در مورد محل برپایی تمرینات اردوی تیم ملی که از 2۴ 
اسفندماه آغاز خواهد شد خبری دارید؟ هنوز وضعیت این اردو 

مشخص نیست و گویا کمپ شرایط لازم را ندارد.
 ظرفیت و بضاعت مالی فدراسیون فوتبال برای بازسازی کمپ 
محدود است، با این ظرفیت محدود شرایط همینگونه خواهد ماند. هم 
اکنون زمین شماره 2 درحال کاشت است اما باید بدانیم این مسئله 
در مدت زمانی کوتاه قابل حل نیست و حداقل 9 ماه زمان نیاز دارد. 
ما باید از خرداد ماه کار را شروع می کردیم و حتی اگر همین الان هم 
شرایط را پیش ببریم باید مدت زمان زیادی را پشت سر بگذاریم تا به 
شرایط ایده آل برسیم. برای برپایی اردوی خود در تهران با مسئولان 5 
الی 6 زمین نامه نگاری کرده ایم و باید ببینیم چه پیش می آید. مگر ما 
مخالف تیم ملی هستیم؟ مگر این مسئله سلیقه ای است که بخواهیم 

مخالف تیم ملی باشیم و از تیم ملی حمایت نکنیم؟ 

آگهی مفقودی

 سند مالکیت خودروی پیکان مدل 
۱۳۸۳، رنگ سفید روغنی به شماره 
 ـ۳2۳ د ۹۵ ، شماره  انتظامی  ایران ۱6 
موتور ۱۱2۸2۰۵۳۰۱۰ ، شماره شاسی 
۸2۵22۴۳2  به نام رضا علی رجبی 
فرزند شاه علی به شماره شناسنامه 
۹2۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.



علمیوسلامت

اوتیسمدرپسرانشایعترازدختران
یک روانشناس گفت: آمار دقیقی از مبتلایان به اوتیسم وجود ندارد. 

مهران سلیمانی بر لزوم فرهنگ سازی در خصوص بیماری اوتیسم در جامعه تاکید کرد 
و گفت: به دلیل عدم مراجعه و همکاری برخی خانواده ها، آمار دقیقی از بیماران اوتیسم 
حتی در سطح استان وجود ندارد و خدمات به همه مبتلایان به این بیماری ارائه نمی شود. 
وی با بیان اینکه بیماری اوتیسم می تواند دلایل و عوامل بسیاری داشته باشد، گفت: علت 
این بیماری کاملا مشخص نیست و بیشتر عوامل ژنتیکی و محیطی در بروز آن دخالت 
دارند. از عوامل دیگر این بیماری می توان به مشکلات دوران بارداری و حمله های عصبی 

نیز اشاره کرد. 
وی افزود: این بیماری در پسران شایع تر از دختران است و علت مشخص و علمی در این 
زمینه که چرا این بیماری در پسران شایع است وجود ندارد. از جمله علائم این بیماری نیز 
می توان به عدم ارتباط صحیح، ناتوانی در گفتن اسم و برقراری ارتباط چشمی، اجتناب از 
نوازش شدن و بغل شدن، مشکلات گفتاری، رفتارهای تکراری، علایق و بازی های تکراری 

اشاره کرد. 
وی درخصوص راه درمان این بیماری تصریح کرد: فرایند درمانی مشخصی برای این 
بیماری مشخص نشده اما از جمله فرایندهای درمانی که برای این نوع بیماری در پیش 
می گیرند می توان به آموزش، توانبخشی، کار درمانی، مداخلات روانشناختی، بازی درمانی و 
موسیقی درمانی اشاره کرد.  سلیمانی با اشاره به اینکه خدمات درمانی و بیمه های تکمیلی 
از این بیماری در برخی زمینه ها حمایت می کنند، افزود: مبتلایان به اوتیسم در پروسه 
درمانی خودشان نیاز به کار درمانی، گفتار درمانی، رفتار درمانی و سایر درمان ها دارند که 
این فرآیندهای درمانی هزینه بر است، اما هنوز هیچ اقدام رسمی برای تحت پوشش قرار 

دادن این بیماری صورت نگرفته است. 
وی افزود: 70 تا ۸0 درصد این بیماران عقب مانده ذهنی در درجات مختلف هستند، 
20 تا 30 درصدشان دارای هوش طبیعی یا حتی بیشتر بوده و پنج درصد این بیماران 
دارای هوش و توانایی خاص در یک زمینه هستند. تعداد زیادی از این کودکان در مدارس 

کودکان استثنایی کم توان ذهنی و تعداد کمی در مدارس عادی تحصیل می کنند. 
این روانشناس و گفتاردرمانگر با بیان اینکه با توجه به گزارشات اخیر این بیماری نسبت 
به دهه های قبل افزایش پیدا کرده است، اظهار کرد: به علت ناشناخته بودن علت بیماری، 
پیشگیری اولیه مقدور نیست، اما پیشگیری های ثانویه امکان پذیر و حتی تاثیرگذار است. 

قبلازخریدآجیلشبعیدبخوانید
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ قبل از خرید آجیل شب عید با بهترین، 
بدترین، کم کالری ترین و پرکالری ترین آجیل ها آشنا شوید و بدانید کدام آجیل ها برای قلب 

و مغز شما بهتر است.
کم کالری ترین و کم چرب ترین آجیل ها

بادام، پسته و بادام هندی کم کالری ترین و کم چرب ترین آجیل ها هستند که بیشترین 
مقدار پروتئین را دارند. هر 23 دانه بادام، 6 گرم پروتئین و 14 گرم چربی دارد و هر 16 
تا 1۸ دانه بادام هندی، 5 گرم پروتئین و 13 گرم چربی دارد. هر 49 دانه پسته، 6 گرم 

پروتئین و 13 گرم چربی دارد.
پرکالری ترین و چرب ترین آجیل ها

فندوق و گردو بیشترین کالری و چربی و کمترین مقدار پروتئین را دارند. هر 10 تا 12 
فندق، 2 گرم پروتئین و 21 گرم چربی دارد. هر 1۸ تا 20 نصف گردو، 3 گرم پروتئین و 

20 گرم چربی دارد. گردو پیکان کمترین مقدار پروتئین و بیشترین مقدار چربی را دارد.
بهترین آجیل ها برای قلب

اگرچه همه آجیل ها حاوی چربی های امگا 3 هستند که برای سلامتی قلب بسیار مفید 
است، گردو حاوی آلفا لینولئیک اسید است که به آریتمی قلب بسیار کمک می کند. 
مطالعات متعددی نشان داده است که گردو به اندازه روغن زیتون در کاهش التهاب و 
اکسیداسیون در رگ ها بعد از خوردن یک وعده غذایی چرب مفید است. محققان نشان 

داده اند که خوردن ۸ عدد گردو در روز اثرات بسیار مثبتی روی قلب می گذارد.
بهترین آجیل ها برای مغز

بادام زمینی به علت حجم بالای فولات، ماده ای معدنی که برای مغز ضروری است از 
زوال شناختی مغز جلوگیری می کند. بادام زمینی حاوی ویتامین E  و چربی های مفید 
است که برای مغز بسیار مفید است. علاوه بر این، بادام زمینی برای سبزی خوارها و زنان 

باردار نیز بسیار مفید است.

معجزهاستفادهازتخممرغدرسالاد
استفاده از تخم مرغ در سالاد سبب می شود بدن مواد مغذی و مفید بیشتری جذب کند.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ سالاد وعده غذایی سالمی است که مواد 
سالم و مغذی زیادی را به بدن می رساند. اما برخی از مواد استفاده شده در سالادها از جمله 
آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی آن قابل حل در چربی هستند و این بدان معنا است که بهتر 

است آن ها را با چربی بخورید تا خواص آن جذب بدنتان شود.
راهی بسیار آسان، ارزان و در عین حال موثر برای سالم تر کردن سالادها، افزودن تخم 
مرغ به آن ها است. از این طریق مواد مغذی بیشتری از مواد موجود در سالاد جذب بدن 
شما می شود. البته نیمرو نباید به سالاد اضافه شود بلکه تخم مرغ باید به صورت آب پز یا 

نیمه آب پز به سالاد اضافه شود. 
زمانی که شما 1.5 تا3 تخم مرغ آب پز به سالادتان اضافه می کنید سبب می شوید که با 
مصرف سالاد لوتئین و زیگزانتین بیشتر یعنی حدود 4 تا 5 برابر به بدنتان جذب شود. به 
همین علت سالاد با تخم مرغ نسبت به سالاد بدون تخم مرغ بسیار مفیدتر و سالم تر است. 
علاوه بر این مصرف تخم مرغ پخته با سبزیجات نیز برای بدن بسیار مفید است زیرا جذب 

کاروتنوئید را به بدن افزایش می دهد. 
یادتان باشد که نباید زرده تخم مرغ را جدا کنید زیرا زرده تخم مرغ در سالاد بسیار مفید 

است و چربی موجود در آن سبب جذب مواد مغذی سالاد می شود.

چرانبایدازگوشپاککناستفادهکنیم؟
متخصصان بر این باورند که استفاده از گوش پا ک کن برای تمیز کردن گوش بیشتر از 

اینکه مفید باشد مضر است.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ شاید شما نیز شنیده باشید که بسیاری 
از افراد از طریق گوش پاک کن به گوش خود آسیب رسانده اند و در برخی مواقع سبب 
ناشنوایی خود شده اند. در این میان کودکانی که برای تمیز کردن گوش خود یا کنجکاوی 
از این وسیله استفاده می کنند بیشتر از سایرین به گوش خود آسیب می زنند. گذشته از 

آسیب هایی که این وسیله به گوش وارد می کند ضررهای دیگری نیز دارد.
 گفته می شود که گوش پاک کن برای برطرف کردن جرم گوش استفاده می شود درحالی 
که مقادیر مشخصی از جرم گوش برای سلامتی گوش لازم است. جرم موجود در گوش 
خواص ضد باکتریایی و ضد قارچ دارد که از خشک شدن گوش جلوگیری می کند. این 
ماده نوعی تمیزکننده طبیعی برای گوش محسوب می شود که نباید از آن غافل شد. مقدار 
جرم گوش، رنگ و حالت آن از فردی به فرد دیگر متفاوت است و به طور معمولی سطح 

خارجی گوش را می پوشاند.
 هر وسیله ای که از خارج شدن و بیرون آمدن این جرم از درون گوش جلوگیری کند 
بهتر است استفاده نشود. علاوه بر گوشی های هدفون که باید استفاده از آن ها را کاهش داد، 
موهای زیاد گوش،  حفره باریک گوش و رشد استخوان و غضروف های گوش و شنا کردن 
در آب سرد ممکن است از خروج این جرم ها از گوش جلوگیری کند. گاهی استفاده از گوش 

پاک کن سبب می شود که جرم گوش بیرون نیاید یا حتی به داخل رانده شود.

زیادهرویدرنوشیدنآبکشندهاست
مطالعات حاکی از آن است که بیش از حد نوشیدن آب می تواند صدمات زیادی را به بدن 

وارد کند و حتی کشنده باشد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ به طور معمول گفته می شود که سعی 
کنید در طول روز زیاد آب بنوشید تا آب بدنتان افزایش یابد و از بسیاری از بیماری ها 
جلوگیری شود. در حالی که زیاد آب نوشیدن نه تنها مفید نیست بلکه در برخی موارد 

منجر به مرگ می شود. در همه فعالیت ها از جمله آب نوشیدن نباید افراط و تفریط کرد. 
آب رسانی کافی به بدن برای کنترل و عملکرد مناسب بدن کافی و ضروری است اما 

پر کردن بدن از آب به اندازه کم آب نوشیدن می تواند مضر و کشنده باشد.
طبق مطالعه ای که در مجله پزشکی و دارویی منتشر شد، به دستورالعمل و هشدارهایی 
راجع به نوشیدن آب اشاره شد و هدف آن بالا بردن سطح دانش افراد از نحوه صحیح 
نوشیدن آب و توجه به خطرات مصرف نادرست آن است. علاوه بر افراد عادی ورزشکاران 
نیز در معرض خطر ابتلا به بیماری یا مرگ به علت مصرف نادرست آب هستند. این افراد 
به علت تمرینات و فعالیت های ورزشی بیش از حد آب می نوشند. در این شرایط کلیه های 

آن ها سرشار از آب می شود و موجب تورم سلول ها و گاهی مرگ می شود.
به همین علت بهتر است به صدای بدن گوش داد و در شرایط لازم به آن آب رساند. بهتر 
است هنگامی آب بنوشید که تشنه هستید. بر اثر آب نوشیدن زیاد  علائمی در بدن بوجود 
می آید که توجه به آن بسیار مهم است. از جمله این علائم می توان به سرگیجه، حالت 
تهوع، پف کردن و افزایش وزن اشاره کرد که بیشتر هنگام فعالیت ورزشی در ورزشکاران 
بروز پیدا می کند. در شرایط حاد این علائم می تواند تهوع، سردرد، گیجی، بیقراری، هذیان، 
تشنج و در نهایت مرگ باشد. آبرسانی به بدن برای بقا و تعادل برنامه غذایی لازم و مهم 
است. بدن در طول روز از طریق نفس کشیدن، ادرار و تعرق مقادیر ذخیره آب خود را از 
دست می دهد به همین علت به آب نیاز دارد اما باید توجه شود که آب کافی به بدن برسد 

و در نوشیدن آن زیادی روی نشود.
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گروهی از دانشمندان کامپیوتر و مهندسان برق دانشگاه واشنگتن ثابت کردند که امکان 
انتقال داده ها از طریق وای- فای با مصرف انرژی 10 هزار برابر کمتر از روش معمولی وجود 

دارد.
مزایای استفاده از وای- فای این است که اولا می توان همه جا با لپ تاپ ارتباط برقرار 
کرد همچنین برقراری تماس از تلفن های هوشمند و تماشای آنلاین فیلم را بدون سرویس 
سلولی امکان پذیر می کند و علاقه مندان به بازی های آنلاین می توانند در میدان نبرد به مبارزه 
با دشمنان مجازی بپردازند اما از معایب وای- فای می توان به مصرف قابل توجه انرژی اشاره 
کرد. اکنون، گروهی از دانشمندان کامپیوتر و مهندسان برق دانشگاه واشنگتن ثابت کردند که 
امکان انتقال داده ها از طریق وای- فای با مصرف انرژی 10 هزار برابر کمتر از روش معمولی 
وجود دارد. همچنین انرژی مصرفی این سیستم جدید وای- فای 1000 برابر کمتر از انرژی 

کارآمد پلت فرم های ارتباطی بی سیم موجود مانند بلوتوث است.
شایم گولاکوتا، دستیار نویسنده و استادیار علوم کامپیوتر و مهندسی دانشگاه واشنگتن، 

اظهار کرد: ما به دنبال دستیابی به فناوری وای- فای بدون مصرف انرژی بودیم.
 وی در ادامه گفت: ما موفق به طراحی سیستم وای- فای با مصرف انرژی 10 هزار برابر 
کمتر شدیم و این بهترین نسخه موجود است که وای- فای منفعل اساساً آن را ارائه می کند. 

تولیدنانوذراتنقرهباقابلیترفعباکتریهایمولدبویبدپا

سنتزنانوحاملهایپلیمریگامیدرجهتژندرمانیسرطانریه
محققان دانشگاه علوم پزشکی مشهد با تولید آزمایشگاهی 
نانوحامل های پلیمری دو جزئی موفق شدند بازدهی فرایند 
ژن  درمانی سرطان ریه را بهبود بخشند. این نانوحامل ها 
از سمیت پایین تر و قابلیت ژن رسانی بالاتری نسبت به 

نمونه های مشابه برخوردارند.
 ژن  درمانی یکی از روش های جایگزین بالقوه در درمان 
بیماری ها نظیر سرطان محسوب می شود اما مهم ترین 
مسئله  محدود کننده  این روش، مشکل رساندن ژن های 
اصلاح  شده به سلول هدف است. حامل های مختلفی به 
منظور استفاده در سیستم های دارورسانی و ژن رسانی مورد 
توجه و ارزیابی قرار گرفته است. برخی حامل ها علی رغم دارا 
بودن بازدهی بالا در فرایند ژن رسانی، سمیت قابل  توجهی 
از خود نشان می دهند. همین امر باعث شده استفاده از 
این حامل ها با مشکلات اساسی مواجه شود. ازاین رو، در 
سال های اخیر طراحی و سنتز حامل هایی با بازدهی بالا و 
سمیت کم در دستور کار بسیاری از محققان علم پزشکی 

قرار گرفته است.
بافت های  آسیب  طرح،  مجری  رمضانی  محمد  دکتر 
سالم را یکی از مشکلات جدی برخی روش های درمانی 
از جمله ژن درمانی و شیمی درمانی عنوان کرد و افزود: »در 
این پژوهش سعی شد با تلفیق دو پلیمر، حامل ژنی در 
ابعاد نانومتری طراحی و سنتز شود در ادامه با استفاده از 
یک مولکول هدفمند، این نانوحامل ها به سلول سرطانی وارد 

شده و عملکرد این فرایند مورد ارزیابی قرار گرفت.«
وی، ژن رسانی هدفمند با بازدهی بالا و ایجاد سمیت 
سلولی کم را از مزایای عمده  استفاده از نتایج این طرح 

برشمرد.
لازم به ذکر است، در این مطالعه مشتقات پلیمرهای 
پلی اتیلن ایمین و پلی ال لیزین به  منظور طراحی و تولید 
حامل ژنی مورد استفاده قرار گرفت به  طوری  که از خواص 
مطلوب هر دو پلیمر در محصول نهایی بهره گیری شد. 
مشتقات پلیمرهای مذکور دارای ظرفیت بافری بالا و سمیت 
سلولی پایینی هستند. از نانوحامل های سنتز شده  متشکل از 
پلیمرهای پلی اتیلن ایمین و پلی ال لیزین به منظور افزایش 
بازدهی انتقال ژن، به صورت هدفمند به سلول های سرطانی 

ریه استفاده شد.
فرایند  در  ژن های هدف  معرفی  به  ادامه  در  رمضانی 
ژن درمانی پرداخت: »ژن های سرکوب کننده  تومور، ژن های 
خودکشی، ژن های تعدیل کننده  سیستم ایمنی و ژن های 
مهارکننده  آپووتوزیس از جمله  ژن های مورد هدف در فرایند 
ژن  درمانی هستند. هدف این پژوهش، کاهش بیان ژن های 
مهارکننده  آپوپتوزی است که از جمله  این ژن ها می توان به 
Bcl-XL اشاره کرد. افزایش بیان ژن های مذکور به نوعی در 
سرطانی شدن سلول ها نقش داشته و در سلول های مبتلا 
به تومور سرطانی ریه مشاهده شده است. ازاین رو، در این 
Bcl- تداخلگر برای کاهش بیان ژن RNA مطالعه از روش

XL استفاده شد.
به گفته  این محقق، در این مطالعه شش نوع نانوحامل 
متشکل از درصدهای مختلف پلی اتیلن ایمین و پلی ال 
لیزین سنتز شد و ویژگی های مختلف آن ها از قبیل اندازه  
نانوذرات، بار سطحی، ظرفیت بافری و توانایی متراکم کردن 
ژن مورد ارزیابی قرار گرفت. در نهایت کاهش بیان ژن و 

پروتئین Bcl-XL توسط آزمون RT-PCR و وسترن بلات و 
همچنین کاهش بیان ژن در روند القای آپوپتوز بررسی شد.

نانوحامل های  روی  بر  شده  انجام  آزمون های  نتایج 
با  شده  سنتز  نمونه های   i; می دهد  نشان  شده  سنتز 
درصد جایگزینی 10 درصد، از انتقال ژنی بهتری نسبت 
به پلی اتیلن ایمین خالص برخوردار است. همچنین نتایج، 
انتقال موفقیت آمیز پلاسمید Bcl-XL به کمک نانوحامل 
هدفمند شده را به درون سلول های سرطانی تأیید می کند. 
به علاوه، بیان ژن و پروتئین Bcl-XL نسبت به گروه های 
کنترل کاهش  یافته و این موضوع موجب مرگ برنامه ریزی 

 شده  سلول های سرطانی، شده است. 

تولیدنوعینانبارنگدانهگیاه
نوعی نان توسط محققان سنگاپوری تولید شده است که با استفاده از خواص رنگ دانه 
گیاه می تواند در پیشگیری از بیماری سرطان، گرفتگی عروق قلبی و کنترل قند موثر باشد.

به گزارش خبرگزاری مهر، محققین دانشگاه ملی سنگاپور با استفاده از رنگ دانه گیاه 
)گلرنگ( نانی را تولید کرده اند که هضم آهسته ای دارد و کمک می کند که سطح گلوکز 

خون، تحت کنترل قرار گیرد.
این محققین متوجه شدند زمانی که خمیر با یک درصد از گلرنگی که از برنج سیاه گرفته 
شده به مدت ۸ دقیقه در دمای 200 درجه پخته شود، میزان هضم را 12.۸ درصد کاهش 
می دهد و زمانی که مقدار گلرنگ را به 4 درصد افزایش دادند، میزان هضم به 20.5 درصد 

کاهش یافت.
بر اساس یافته های محققین سنگاپوری، گلرنگ می تواند آنزیم های گوارشی را متوقف 
کند که در این صورت هضم آهسته تر و گلوکز خون تحت کنترل خواهد بود این در حالی 
است که نشاسته موجود در نان های معمولی سرعت هضم را بالا می برد و در خون جذب 

می شود که منجر به بالا رفتن قند خون در بیماران دیابتی می شود.
علاوه بر اثر مفید گلرنگ در نان که منجر به کاهش سرعت هضم می شود، این ماده 
طبیعی به دلیل سرشار بودن از آنتی اکسیدان می تواند در جلوگیری از گرفتگی عروق قلبی، 

بیماری های اعصاب، سرطان و آماس مورد استفاده قرار بگیرد.
همچنین محققین دانشگاه ملی سنگاپور می گویند، گلرنگ علاوه بر اینکه در برنج سیاه 

یافت می شود در میوه هایی از خانواده توت، غلات و گوجه فرنگی دیده می شود.

دستیابیمهندسانبهوای-فایبامصرفانرژی
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محققان کشورمان با تولید نانوذرات نقره و تقویت خاصیت 
آنتی باکتریال آن، اسپری ضد بو برای کفش عرضه کردند و 
موفق به دریافت مجوزهای لازم در زمینه عدم حساسیت و 
خاصیت آنتی باکتریال این محصول بر روی باکتری های مولد 

بوی بد پا شدند.
سید مجتبی علیزاده دربندی، عضو تیم تحقیق شرکت 
دانش بنیان تولیدکننده این محصول با اشاره به جزئیات آن به 
خبرنگار علمی ایسنا گفت: مطالعات ما در زمینه تولید نانومواد 
پیشرفته متمرکز است و از جمله نانوموادی که تولید کرده ایم 
و به تائید ستاد توسعه فناوری نانو رسیده است، نانوذرات 

»نقره کلوئیدی« است.
وی سایز نانوذرات تولید شده را حدود 15 نانومتر ذکر کرد 
که حدود 90 درصد از این نانوذرات در محدوده سایز حدود 

15 نانومتر قرار دارند.
علیزاده ادامه داد: این نانوذرات به دلیل خاصیت آنتی باکتریال 
و هدایت بالای حرارتی و الکتریکی کاربردهای بسیار متنوع در 

صنایع موجود دارند.
این  تولیدکننده  دانش بنیان  شرکت  تحقیق  تیم  عضو 
محصول از جمله کاربردهای صنعتی این نانوذرات را ایجاد 
خاصیت آنتی باکتریال در منسوجات ذکر کرد و یادآور شد: با 
استفاده از این نانو ذرات می توان منسوجاتی با خاصیت ضد بو 

و آنتی باکتریال تولید کرد.
این محقق اسپری ضد بو مخصوص کفش با استفاده از این 
نانو ذرات را از تولیدات این شرکت دانش بنیان ذکر کرد و 
یادآور شد: مواد اصلی و پایه این اسپری، الکل و نانو ذرات نقره 

و مواد پایدار کننده است.
وی با تاکید بر این که این اسپری خاصیت ضد بویی به 
کفش می دهد، خاطر نشان کرد: زمانی که این اسپری به کفش 
زده می شود، در همان لحظه الکل موجود در این اسپری تمام 
باکتری های موجود در کفش را از بین می برد و نانو نقره نیز این 

خاصیت را ماندگار می کند.
علیزاده دربندی، با اشاره به برخی تصورات در زمینه سمی 
بودن نانو ذرات نقره توضیح داد: سازمان غذا و داروی آمریکا 

تائیدیه قطعی برای سمیت و یا عدم سمیت این ذرات را صادر 
نکرده و به صورت عمومی اعلام نکرده است که از این نانوذرات 
استفاده نشود. از سوی دیگر در سایر نقاط دنیا از محصولات 

حاوی مقادیر کم نانوذرات نقره استفاده می شود.
وی در عین حال با تاکید بر این که نانوذرات مورد استفاده 
تهیه شود که  معتبری  از شرکت های  باید  در محصولات 
محصولات آنها دارای تائیدیه از سوی نهادهای مربوط باشند، 
مجوزهای  تمام  کردیم،  تولید  ما  که  ذراتی  نانو  داد:   ادامه 
لازم در زمینه عدم حساسیت جلدی و پوستی و خاصیت 
آنتی باکتریال بر روی باکتری های مولد بوی بد پا همچون 
»سودوموناس« و »گزنوسیس« را از سوی ستاد توسعه فناوری 

نانو دریافت کرده است.
این محقق با تاکید بر این که ذرات در سایز کمتر از 100 
نانو متر، نانو ذره نامیده می شوند، اظهار کرد: این که ذرات 10 
نانومتر به کاربرده شود و یا 100 نانومتر بسته به نوع کاربرد 
دارد؛ چراکه نانو ذرات 10 نانومتری دارای سطح ویژه بیشتری 

نسبت به نانوذرات 100 نانومتر هستند. از این رو هر چه سایر 
نانو ذرات بیشتر شود، خاصیت آن کمتر می شود؛ ولی از سوی 
دیگر استفاده از نانو ذرات با سایز کمتر با محدودیت هایی مواجه 

است.
به گفته این محقق نانو ذرات کمتر از 10 نانومتر به دلیل 
نفوذ و احتمال سمی بودن مطلوب نیست، از این رو در این 
تحقیق نانوذرات با اندازه بیش از 10 نانومتر )15 نانومتر( سنتز 

و تولید شده است.
علیزاده دربندی با بیان این که این نانو ذرات دارای شکل های 
متفاوتی هستند، گفت: این ذرات را می توان به صورت کروی، 
پنج ضلعی و شش ضلعی و غیره تولید کرد، اما بهترین شکل 
این ذرات کروی است که ما در این مطالعات اقدام به تولید نانو 
ذرات کروی کردیم که دارای سمیت کمتر و قدرت نفوذ بیشتر 

برای از بین بردن باکتری ها است
وی با تاکید بر این که برای تولید نانو ذرات نباید از مواد 
سمی دیگر استفاده شود، ادامه داد: تولید این ذرات بر پایه آب 

بهترین حالت تولید این ذرات به شمار می رود.
علیزاده دربندی با بیان این که محصولاتی که تاکنون با 
استفاده از نانو ذرات نقره تولید شده، مستقیما با مردم تماس 
ندارند، اظهار کرد: تولید محصولاتی مانند جوراب های نانویی با 
استفاده از نانو ذرات نقره خطرات کمتری دارند، ولی از سوی 
دیگر دارای خاصیت های خوبی در زمینه از بین بردن تمام 

باکتری ها و قارچ ها هستند.
ذاتی  ویژگی های  از  را  بودن  باکتریال  آنتی  این محقق، 
با  توانستیم  تحقیقات  این  در  افزود:  و  برد  نام  ذرات  این 

کوچک کردن ذرات، این خاصیت را تقویت کنیم.
علیزاده دربندی با بیان این که در حال حاضر در دنیا از نانو 
ذرات نقره به میزان ppm 20-10 برای درمان زخم استفاده 
می شود، گفت: پانسمان هایی با نانو ذرات نقره به کشور وارد 
شده است و برای پانسمان سوختگی ها از آن استفاده می شود. 
علاوه بر آن پاکت های حاوی نانو ذرات نقره نیز تولید شده که 
توانسته میزان ماندگاری شیر را از یک هفته به دو هفته افزایش 

دهد و مورد استفاده برخی کشورها نیز قرار گیرد. 

راههایجلوگیریازشکستنناخن
ناخن ایده آل، ناخنی است که در برابر ضربه تا حدودی مقاوم باشد، خاصیت ارتجاعی 
داشته باشد و راحت خم بشود، نه اینکه بشکند. ما در اینجا به شما مراقبت های ساده ای 
از ناخن را آموزش می دهیم.   ناخن های شما نشان دهنده سلامت شماست. در حالت 
طبیعی فرم، حالت، رنگ و استقامت ناخن ها بستگی به عوامل سلامتی مختلف دارد. از 
همه مهم تر، ناخن ها نمایانگر وضعیت تغذیه شما هستند؛ مثلا ناخن های مشکل دار این 
هشدار را می دهند که بدن شما مواد غذایی لازم را دریافت نمی کند. دکتر اکبر قندی، 
متخصص پوست و مو در مورد عارضه شکنندگی ناخن ها می گوید: »ناخن باعث محافظت 
نوک انگشتان می شود. ناخن های دست روزانه 1 تا 5 میلی متر و هر ماه 3 میلی متر 
رشد می کنند. عوامل محیطی، فیزیولوژیکی و پاتولوژیکی )بیماری زایی( در سرعت رشد 
ناخن ها موثر هستند . در هنگام بارداری، آب و هوای گرم، مصرف کلسیم و بیوتین، مصرف 
قرص های جلوگیری از بارداری، پرکاری تیروئید و پسوریازیس، رشد ناخن ها بیشتر می شود. 
در بیمارانی که مبتلا به تب هستند، عفونت های حاد، بیماری های مزمن، کم کاری تیروئید، 
پیری، کاهش گردش خون، مصرف سیگار، سوء تغذیه، مبتلایان به بیماری های قارچی 
ناخن و مصرف داروهای ضدسرطان رشد ناخن کم می شود. در ناخن های شکننده، سطح 
ناخن نازک می شود. این مشکل در اثر تماس زیاد با آب، پاک کننده ها، حلال ها، نمک ها و 
ضربه ها، مواد اسیدی و قلیایی ایجاد می شود. راهکار مقابله با این مشکل، استفاده از دستکش 
موقع کار کردن است. این بیماران باید ناخن ها را کوتاه کرده و از مصرف پاک کننده های 
ناخن اجتناب کنند. مصرف بیوتین )از ویتامین های گروه ب( نیز در جلوگیری از شکنندگی 

ناخن ها موثر است.« حالا راه های جلوگیری از شکستن ناخن ها را برایتان می گوییم. 
ناخن هایتان را مرطوب نگه دارید: برای اینکه ناخن هایی سالم داشته باشید، نیاز به این 
است که ناخن و پوسته اطراف آن را به صورت مرتب چرب کنید و همیشه کرم مرطوب 
کننده همراهتان باشد. به طور کلی بهتر است با استفاده از کرم های مرطوب کننده هر روز 

به ویژه در هوای سرد و خشک، ناخن ها را مرطوب کنید.
دستکش، دوست ناخن های شما: در صورتی که دست تان با آب زیاد تماس دارد، برای 
جلوگیری از آسیب رسیدن به ناخن و نرم شدن آنها از دستکش استفاده کنید. هنگام ظرف 

شستن و بشور وب ساب، استفاده از دستکش ضروری است. 
آهن به بدن بزنید: اگر آهن کافی دریافت نکنید، ناخن هایتان آن را نشان می دهد. کمبود 
آهن که در خانم ها رایج است سبب شکنندگی ناخن ها می شود؛ بنابراین کسانی که این 
مشکل را دارند باید غذاهای پرآهن مصرف کنند. همچنین منابع حیوانی آهن عبارت است 
از گوشت گاو، بوقلمون، اردک، مرغ، میگو و تخم مرغ. منابع گیاهی آهن سویا، عدس، لوبیا 
و سبوس است.  با مصرف ویتامین C می توانید به جذب آهن حیوانی در بدن کمک کنید؛ 
البته سعی کنید مواد غذایی غنی از آهن، روی، ویتامین B و گوگرد مصرف کنید، چون 
مواد غذایی پروتئینی که غنی از اسیدهای آمینه، ویتامین B و گوگرد هستند، سبب سخت 

و زیبا شدن ناخن هایتان می شوند.
 لاک ممنوع: استفاده بیش از حد از لاک سبب خشکی و شکننده شدن ناخن ها 
می شود. لاک موجب می شود که سوراخ های سطح ناخن بسته شوند و ناخن با مشکل 
کمبود اکسیژن مواجه شود. بنابراین نزدن لاک در طولانی مدت همراه با رعایت بقیه اصول 

گفته شده می تواند باعث بهتر شدن وضعیت ناخن شود.
وقت مناسب ناخن گیری: همیشه بعد از حمام ناخن های خود را بگیرید، چون آسیب 
کمتری به آن می رسد. در بقیه مواقع ناخن شکنندگی دارد که به سطح ناخن آسیب 

می رساند، ولی بعد از حمام، ناخن نرم است و نمی شکند.
 آب بنوشید: یک آزمایش ساده برای تشخیص کمبود آب بدنتان این است که سطح 
ناخن را محکم فشار دهید تا ناخن از صورتی به سفید تغییر رنگ دهد. سپس ناخن را رها 
کنید و ببینید در چه زمانی به رنگ اولیه خود برمی گردد. اگر ناخن کمتر از دو ثانیه به رنگ 
اصلی اش باز نگردد، یعنی بستر ناخن دچار کمبود آب است. در طولانی مدت این کمبود 
آب باعث شکنندگی ناخن می شود؛ بنابراین برای حفظ سلامتی ناخن هایتان به مقدار کافی 

آب بنوشید.
پروتئین فراموش نشود: کمبود پروتئین، خود را به صورت یک نوار سفیدرنگ در عرض 
ناخن نشان می دهد. ناخن ها بیشتر از پروتئین ساخته شده اند، بنابراین برای اینکه ناخن هایی 
بلند، قوی و جذاب داشته باشید باید روزانه به مقدار مناسب پروتئین مصرف کنید. کراتین، 
عنصر اصلی مو و ناخن، از آمینواسیدها به خصوص سیستئین ساخته شده است. با این وجود 
به این معنا نیست که شما به مکمل های سیستئین نیاز دارید.  خوردن منابع پروتئینی متنوع 
می تواند به شما این اطمینان را بدهد که برای داشتن ناخن هایی سالم به اندازه کافی آمینو 
اسید مصرف کرده اید. حال این پروتئین به میزان قابل توجهی در ماهی قزل آلا، ماست و 
گردو وجود دارد. منابع دیگر پروتئین شامل ماهی، میگو، بوقلمون، مرغ، گوشت، سویا، تخم 

مرغ، آجیل و لبنیات است.

 غذای کودک یکی از مهمترین عوامل رشد و ساختار بدنی و فکری کودک در بچگی و 
بزرگسالی است. پس باید به آن بسیار توجه داشت اما همواره مادران از بی اشتهایی کودکان 
خود شکوه دارند. اینکه کودک ما به چه غذاهایی نیاز دارد و چه کنیم تا بدغذا نشود، موضوعی 

است که این مطلب به آن می پردازد. 
 به کار بردن نکات ایمنی در تغذیه کودک بسیار ضروری است زیرا کودکان در برابر بیماری ها 
به ویژه بیماری های ناشی از غذا آسیب پذیرند، زیرا سیستم ایمنی آنها هنوز تکامل نیافته و 
همچنین معده آنها اسید کمتری تولید می کند که این مسئله موجب تسهیل ورود میکروب ها 

به دستگاه گوارش آنها و نهایتا بیمار شدن آنها می گردد.
موارد موثر در رشد جسمی و روحی خردسال

دوره خردسالی سنین 3 تا 5 سالگی را شامل می گردد که دوره سنی کودکستانی نیز نامیده 
می شود. در این دوره سنی، کودکان نسبت به هم تفاوت هایی چه از نظر رفتاری و چه از لحاظ 

سیستم بدنی و نوع نیازهای غذایی دارند که کم و بیش در طول زندگی نیز ادامه دارد. 
این مرحله سنی، به لحاظ رشد و نمو رفتاری، اخلاقی و جسمی و همچنین شکل تغذیه 

کودک، از اهمیت خاصی برخوردار است:
ویژگی های رفتاری

کودک در این دوران از نظر بزرگترها غیرمنطقی به نظر می رسد، در درک اشیا خودمحور 
است و می تواند از حافظه برای درک گذشته، حال و گاهی آینده نزدیک استفاده کند. کودک 

در این سن به لحاظ نوع رفتار، تقلید می کند.
تکامل اخلاقی

دوره خردسالی شروع شکل گیری اخلاقی کودکان است و کودک در برابر سرزنش والدین 
حرف آنها را گوش می کند و برای جلب نظر والدین خود کارهای خواسته شده را انجام می دهد 

تا پاداش بگیرد، بدون اینکه درستی یا نادرستی عمل خود را بداند.
بازی

در دوران خردسالی، بازی کودک نقش مهمی در رشد و نمو او و امکان شناخت محیط و نیاز 
کودک دارد. کودک پر جنب و جوش است و از وسایل بازی همسالان خود استفاده و با آنها 
بازی می کند. کودکان در بازی ها عموما نقش دیگران را به خود می گیرند و به تدریج بازی ها 
کامل تر می شود و به اوج خود می رسد. در دوره خردسالی ترس در کودک به دلیل تخیلات 
فکری شکل می گیرد. این دوره اولین مرحله شکل گیری خودآگاهی جنسی و تشخیص 

تفاوت های جنسی در کودکان است.
تغذیه در کودکان پیش دبستانی

تغذیه مناسب و کافی مهمترین شرط لازم برای رشد کودک است. با اینکه در تمام دوران 
کودکی تغذیه اهمیت دارد ولی در طی 5 سال ابتدایی که رشد سریع است و کودک برای 
دریافت غذا کاملا وابسته به مادر و خانواده اش می باشد، امری حیاتی است. غذای ناکافی منجر 
به کمبود تغذیه ای و تاخیر در رشد می شود و در نتیجه تجزیه و شکستن پروتئین در برابر 
عفونت تسریع می گردد. کودکان به علت تحرک زیاد به انرژی بیشتری نیاز دارند که باید از 
منابع غذایی تامین گردد. کودک خردسال روزانه 1300 تا 1600 کیلوکالری انرژی نیاز دارد.

ممکن است کودکان در مقطعی از خوردن غذاهای خاصی امتناع کنند، در این صورت اصرار 
زیادی بر تهیه آن غذا نداشته باشید. این موضوع موقتی است و فراموش خواهد شد. محیط، 
عامل بسیار مهمی در تغذیه مناسب بچه هاست. فرزند شما باید هنگام غذا خوردن راحت باشد.

فراهم کردن صندلی مناسب وی طوری که خودش بتواند به آسانی غذا بخورد، مسئله 
مهمی است. رژیم غذایی کودکان باید شامل نسبت متعادلی از پروتئین ها، چربی، قند، 
ویتامین ها و مواد معدنی باشد. اگر این مواد اصلی به میزان نیاز به بدن کودک برسد، تغذیه 
وی مناسب بوده و دلیلی برای نگرانی وجود ندارد. اگر فرزند شما گروهی از مواد پروتئینی یا 
کربوهیدراتی را دوست ندارد، آن را با گروهی دیگر از این مواد جایگزین کنید. اکثر بچه ها طعم 
و مزه و ظاهر گوشت بخصوص تکه های بزرگ آن را دوست ندارند. این ماده برای تامین مواد 
ضروری به ویژه آهن برای آنها لازم است. برای اینکه کودک شما گوشت بخورد از غذاهایی که 
ظاهر گوشت در آنها مشخص نیست استفاده کنید. تکه های ریز گوشت را همراه حبوباتی مثل 

عدس بپزید؛ به طوری که شکل گوشت مشخص نباشد.
اگر کودک یک ماده غذایی را نمی پذیرد و آن را نمی خورد، نسبت به سلیقه او با احترام 
برخورد کنید. اگر کودک خسته است، به او غذا ندهید و بگذارید استراحت کند. هرگز نباید 
زمان غذا خوردن برای او تبدیل به یک خاطره ناخوشایند شود. یک نوع غذا در وعده های 
متوالی، کودک را از غذا روگردان می کند. تا حدی تنوع را در وعده های غذایی او رعایت کنید.

درباره رفتارهای کودک نباید واکنش ها متفاوت باشد
اگر کودک تان یک تا ۳ سال است:

* رنگ و ظاهر غذا، توجه کودک را جلب می کند. در این سن، او مایل است با دست غذا 
بخورد. بگذارید احساس استقلال کند. یک قاشق به دست کودک دهید و خودتان با قاشق 

دیگر به او غذا بدهید. در دست گرفتن قاشق به او احساس استقلال می دهد.

* کودکان نوپا، نشستن طولانی را تحمل نمی کنند. صبور باشید، ممکن است سفره را ترک 
کنند و بازبرگردند.

* کودک دوست دارد با غذا بازی کند و ریخت و پاش کند. او را برای اینگونه کارها تنبیه 
نکنید بلکه شرایط را برای او مهیا کنید. مثلا سفره ای زیر او بیندازید یا صندلی مخصوص با 

سینی غذاخوری بزرگ برای او تهیه نمایید.
و در نهایت این که به یاد داشته باشید که غذا خوردن، یکی از لذت های زندگی است که از 
بدو تولد به طور غریزی همراه با لذت مک زدن نمود یافته و رفته رفته همراه با تکامل نوزاد 
همراه با اختیار و انتخاب خواهد بود پس با اشتباهات خود در شیوه تغذیه کودکانمان، آنان را 

از این لذت محروم نکنیم.
نکاتی که باید در تغذیه کودکان پیش دبستانی رعایت نماییم:

1- باید دانست که صبحانه مهمترین وعده غذایی کودک است، پس باید به این نکته توجه 
زیادی نمود. 2- زمان غذا خوردن کودک، محیط باید مملو از شادی، گرمی و صمیمیت باشد و 
این زمان بهتر است منظم باشد و همه اعضای خانواده سر سفره حضور داشته باشند. البته نباید 

کودک منتظر غذا بماند. کودک باید شام خود را قبل از خواب آلودگی بخورد.
3- با آشنا نمودن کودک به غذاهای جدید و مختلف، قدرت انتخاب غذایی کودک را افزایش 

داده و سعی نمایید از 5 گروه اصلی غذاها در تغذیه کودکان استفاده کنید.
4- استفاده میان وعده های غذایی )10 صبح و 5 بعدازظهر( برای کودکان، به ویژه خردسالان 

از اهمیت خاصی برخوردار است.
شیوه های مبارزه با بدغذایی کودکان

از مادر اصرار و التماس و از کودک امتناع. این صحنه غذا خوردن بسیاری از کودکان است. 
به رغم افزایش آگاهی و اطلاعات عمومی در رابطه با تربیت کودک، هنوز تعداد زیادی از مادران 
با مشکل بدغذایی کودکان خود مواجه اند. در واقع والدین همیشه نگران تغذیه فرزندانشان 
هستند و آنقدر که به این امر اهمیت می دهند، به مسائل دیگر مربوط به سلامت فرزند خود 
توجهی ندارند. دوران بدغذایی کودکان معمولا بین 2 تا 5 سالگی است. اگر بچه ها حدود سن 2 
سالگی دچار کاهش اشتها و بدغذایی شوند، در حقیقت سرعت رشد در این سن کُند می شود 

و همین مسئله باعث کم غذایی آنها و آغاز مشکل مادران است.
تغذیه کودکان امر بسیار مهمی است که باید راه اصولی آن را در پیش گرفت. رعایت برخی 
نکات می تواند این موضوع را برای شما آسان تر کند. سعی کنید از وعده های مکرر و کم حجم 
برای تغذیه فرزند خود استفاده کنید. کودک معمولا از خوردن یک بشقاب پر از غذا خودداری 
می کند. حداقل فاصله 2 ساعته را بین وعده های غذای اصلی حفظ کنید تا اشتهای کودک 
برای خوردن از بین نرود. استفاده از قاشق، چنگال و بشقاب های رنگی در جذب کودک برای 
خوردن غذا موثر است. در سنین استقلال یابی کودک، باید اجازه داد تا خودش غذایش 
را بخورد. اصرار شما به غذا دادن به کودک با امتناع او از خوردن غذا همراه می شود. وقت 
محدودی برای غذا خوردن کودک در نظر بگیرید. اگر او در این زمان غذا نخورد، بشقاب او 
را جمع کنید. با این روش او نظم و محدود بودن زمان را یاد می گیرد و برای وعده بعد آنقدر 
گرسنه خواهد بود که هم غذایش را کامل میل کند و هم از دست دادن وعده غذایی دیگر 

را تکرار نکند.

بچه های بدغذا، بچه های بی اشتها...! 
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اجتماعی 6

در آستانه سال نو؛

مراقبآسیبهایخانهتکانیباشید
دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم سازمان غذا و دارو با اشاره به آغاز خانه 
تکانی های سال نو، نسبت به استفاده نابجا از مواد شوینده و پاک کننده شیمیایی هشدار 

داد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، دکتر طلعت قانع با اشاره به آغاز نظافت و شستشوی خانه 
ها پیش از شروع تعطیلات نوروز که بر اساس سنت رایج در  ایران انجام می شود؛ علاوه 
بر مراقبت از دچار شدن به حوادثی مانند سقوط از ارتفاع، نسبت به استفاده نابجا و بدون 

آگاهی از مواد شوینده و پاک کننده شیمیایی هشدار داد.
وی با  تاکید بر اینکه عدم توجه به توصیه ها می تواند خطرات جبران ناپذیری را در 
آستانه سال نو متوجه هموطنان نماید  از مصرف کنندگان فرآورده هاي شیمیایي و شوینده 
خواست: در هنگام استفاده، برچسب روي بسته بندي در نور کافي مطالعه و سپس مصرف 

شود که استفاده از داروها و مواد شیمیایي د ر تاریکي مي توانند خطر آفرین باشد.
قانع همچنین اضافه کرد:  با توجه به اینکه بسیاری از ترکیبات مواد شیمیایي و فرآورده 
هاي شوینده و پاك کننده، بخارات سمی ایجاد می کنند که به مخاط دهان، بینی و ریه 
صدمه می زند بایسته است در هنگام استفاده از پنجره ها باز نگاه داشته شوند  تا هوا به 
خوبي در محیط جریان داشته باشد. وی با بیان اینکه در زمان نظافت سطوح و استفاده از 
ترکیبات شوینده و پاک کننده از دستکش لاستیکی ، کفش جلوبسته و درصورت امکان، 
ماسک ضروری به نظر می رسد اظهار داشت: در خودداری از اختلاط مواد شیمیایي مانند 
جوهر نمک و مواد سفید کننده و لک بر الزام وجود دارد چرا که بخارات و گازهاي ناشي از 

این اختلاط بسیار سمی و خفه کننده هستند.
مدیر مرکز پاسخگویی 1490 در خصوص بسیاري از داروها و محصولات خانگي مانند 
جوهر نمك، مواد شوینده و لك بر، لاک پاک کن، سموم حشره کش و جونده کش )مانند 
مرگ موش(، تینر، ضدیخ، بنزین و نفت به دلیل اینکه مي توانند در صورت بلعیده شدن، 
تماس با پوست، چشم و یا تنفس، بسیار سمي باشند نیز سخن گفت و خاطر نشان کرد: 
همیشه بهتر است محصولات  نامبرده  را در ظرف اصلي آن نگهداري نموده هیچگاه  آنها 
را در ظرف مواد خوراکي )مانند بطري نوشابه( نگهداري نکرد زیرا این عمل  موجب مصرف  

اشتباهي توسط کودکان و در نتیجه مسمومیت شدید آنها خواهد شد.
قانع در خصوص مراقبت از مسمومیت کودکان با ذکر این مطلب که همواره پس از 
استفاده از مواد شیمیایي سریعاً درب آن را باید بست، گفت: همواره این نکته را باید به یاد 

داشت که، هیچ ظرف دربسته اي از دسترسي کودکان کنجکاو در امان نیست.
دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم سازمان غذا و دارو همچنین گفت: بهتر 
است کیف دستی، ساک خرید و کیسه های نایلونی دور از دسترس کودکان  نگاه داشته 
شود چرا که این  احتمال وجود  دارد که وسایل محتوی  کیسه توسط کودک بلعیده و یا 

ضمن بازي، روی صورت وی کشیده شده و موجب خفگي وی شود.
مدیر مرکز پاسخگویی 1490 در پایان از هموطنان خواست در صورت بروز مشکل با 
مرکز اورژانس 115 و یا مرکز اطلاع رساني داروها و سموم 1490 تماس برقرار نموده و 

راهنمایی های لازم را دریافت نمایند.

معاون شهردار قم خبرداد:
بهرهبرداريازروگذربلوارامامعلي)ع(

تانیمهسالآینده
معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم از راه اندازي روگذر امام علي )ع( و 

عماریاسر تا نیمه سال 95 خبر داد. 
دکترعلیرضا قاري قرآن با اشاره به وضعیت پروژه هاي عمراني شهري، اظهار کرد: 
خوشبختانه با پیگیري هاي مدیریت شهري روند خوبي در پیشروي پروژه هاي نیمه تمام 

شهري ایجاد شده است.
وي به وضعیت پروژه روگذر امام علي و عماریاسر اشاره کرد و افزود: این پروژه دو ماه 
است که در قم آغاز شده و روند اجرایي بسیار خوبي دارد.معاون شهردار قم با بیان اینکه 
معارضات تاسیساتي این پروژه برطرف شده است، اظهار کرد: زمانبندي پروژه مشخص 

است و با سرعت و کیفیت بالایي روند اجرایي در حال تکمیل است.
وي مشکل معارضات در بخشي از پروژه روگذر امام علي و عماریاسر را مورد توجه قرار 
داد و افزود: با همکاري شهرداري منطقه در حال رفع معارضات و تملك بخش هایي که 
مشکلاتي را در مسیر پروژه ایجاد مي کند هستیم. قاري قرآن ادامه داد: با روندي که 
پروژه پیش مي رود پیش بیني میکنیم تا نیمه سال 95 روگذر در اختیار مردم قرار بگیرد.

وي با تاکید بر اینکه سعي داریم با رفع مشکلات مسیر، پروژه را زودتر در اختیار مردم قرار 
دهیم، خاطرنشان کرد: اگر همین روند در پروژه ادامه یابد، روگذر عماریاسر و امام علي از 

نظر سرعت، کیفیت و هزینه به پروژه اي نمونه در شهر تبدیل خواهد شد.
معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم با بیان اینکه بسیاري از پروژه هاي شهري 
با سرعت و کیفیت خوبي در حال اجرا است، تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم در سال 95 

بخش عمده اي از پروژه هاي نیمه تمام شهر را در اختیار مردم قرار دهیم.

مدیرعامل سازمان قطار شهري قم  اعلام کرد:

خدماترساني3ایستگاهدرفازاولمنوریلقم

مدیرعامل سازمان قطار شهري قم گفت: در فاز اول منوریل از پایانه تا ایستگاه شهید 
مطهري سه ایستگاه در خط سرویس دهي قرار مي گیرد.

ابراهیم نیلیه با اشاره به وضعیت پیشرفت پروژه هاي قطار شهري در قم، روند تکمیل 
پروژه منوریل را مورد توجه قرار داد و گفت: پایه ها و ستون هاي پروژه در مسیر مشخص 

شده به طور کامل اجرایي شده است و در حال تکمیل ایستگاه ها هستیم.
وي با اشاره به مسیر منوریل در امتداد رودخانه قم تصریح کرد: مسیر مشخص شده اصلي 

پروژه از ابتداي رودخانه تا مصلي بوده است.
مدیرعامل سازمان قطار شهري قم وضعیت ایستگاه هاي منوریل را مورد توجه قرار داد 
و گفت: از ایستگاه فرهنگیان تا مطهري برخي از ایستگاه ها تا 90 درصد تکمیل شده و 
برخي از ایستگاه ها نیز تا مرحله اجراي سازه انجام شده است.وي به تست قطارهاي منوریل 
اشاره کرد و گفت: قطار روي ریل ها چند بار تست شده و در حال بررسي و رفع اشکالات 
فني هستیم.نیلیه با بیان اینکه در چند ماه اخیر پروژه مونوریل شتاب خوبي گرفته است، 
خاطرنشان کرد: امیدواریم با روندي که پیش مي رود بتوانیم به زودي این وسیله نقلیه ایمن 

و بدون آلودگي صوتي و زیست محیطي را در اختیار مردم قرار دهیم.
وي با بیان اینکه با توجه به برنامه و تاکید استاندار و شهردار قم براي راه اندازي پروژه 
امیدواریم اواخر سال آینده منوریل در اختیار مردم قرار گیرد، افزود: این پروژه از نظر آلودگي 
صوتي و زیست محیطي از مترو بسیار بالاتر است اما از نظر مسیریابي طراحي خوبي براي 
آن صورت نگرفته است. مدیرعامل سازمان قطار شهري قم با تاکید بر اینکه منوریل قم با 
آخرین تکنولوژي روز و با سطح ایمني بالا طراحي شده است، خاطرنشان کرد: این پروژه 
به طول 7 کیلومتر از دو خط مجزاي برق استفاده مي کند.وي ادامه داد: مسیر منوریل 
از ایستگاه پایانه در مسیر رودخانه به سمت ایستگاه فرهنگیان، امام موسي صدر، رضوي، 
رجایي و شهید مطهري به فاصله حدود 700 متر در هر ایستگاه به طول کلي 4.7 کیلومتر 
اجرا شده است که در فاز اول ایستگاه هاي مطهري رضوي و فرهنگیان در خط سرویس 
قرار میگیرد تا زمینه استفاده از آن رواج پیدا کند سپس به مرور بقیه ایستگاه ها در خدمت 

قرار مي گیرد.
نیلیه با بیان اینکه منوریل به صورت رفت و برگشتي حرکت مي کند افزود: با طراحي 

صورت گرفته هر 4 دقیقه یکبار در هر ایستگاه توقف خواهیم داشت.

 در قم صورت می گیرد :

اجرايطرحشارژکارتشهروند
درازايتحویلپسماندخشک

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداري قم گفت: طرح شارژ کارت شهروند در 
ازاي تحویل پسماند خشك در غرفه هاي جمع آوري پسماند واقع در منطقه یك شهري 

اجرا مي شود. 
سید عبدالله میرابراهیمي با اشاره به اجراي طرح هاي مبادله پسماند خشك با کتاب و 
گل هاي آپارتماني و تزییني در غرفه هاي جمع آوري پسماند خشك در سطح شهر، اظهار 
کرد: سازمان مدیریت پسماند شهرداري قم ، این بار طرح مبادله پسماند خشك با شارژ 
کارت شهروند ) کارت اتوبوس( را اجرایي مي کند. وي با بیان اینکه این طرح با همکاري 
سازمان اتوبوسراني شهرداري قم اجرایي مي شود، گفت: در حال حاضر سه غرفه جمع 
آوري پسماندهاي خشك در منطقه یك شهري، در ازاي دریافت پسماند خشك اقدام به 
شارژ کارت شهروند) کارت اتوبوس( مي کنند. به گفته سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
شهرداري قم، شهروندان ساکن در محدوده خیابان هاي آذر، رسالت و فرهنگیان با مراجعه 
به غرفه هاي موجود جمع آوري پسماند خشك مي توانند از ارائه این طرح بهره مند شوند.

عروس و دامادهای به ظاهر خوشبختی که سر سفره عقد می نشینند، 
بعد با ظاهری شیک در کوی و برزن رفت و آمد می کنند؛ به ظاهر همه 
چیز دارند اما چرا باز احساس کمبود می کنند و زندگی شان به سرعت 
دچار چالش می شود؟ چرا در زندگی مشترک به بن بست می خورند؟ 
آیا می توان روی ملاک های حال حاضر انتخاب همسر برای پی ریزی 
زندگی خوب حساب باز کرد؟ چه کسی و چه نهادی باید به این عروس 
و دامادها آموزش دهد؟ قدر مسلم آن است که خانواده بهترین نهادی 
است که فرد در آن قرار می گیرد و اولین تاثیرات محیطی را از آن 
دریافت می کند به گونه ای که تاثیرپذیری فرد از سایر محیط ها ، نشات 

گرفته از همین محیط خانواده است. 
روانشناسان معتقدند که خانواده پایه گذار بخش مهمی از سرنوشت 
انسان است و در تعیین سبک و خط مشی زندگی آینده ، اخلاق ، 

سلامت و عملکرد فرد در آینده نقش بزرگی به عهده دارد. 
عواملی مثل شخصیت والدین ، سلامت روانی و جسمانی آنها ، 
شیوه های تربیتی اعمال شده در داخل خانواده ، شغل و تحصیلات 
والدین به وضعیت اقتصادی و فرهنگی خانواده ، محل سکونت خانواده 
، حجم و جمعیت خانواده ، روابط اجتماعی خانواده و بی نهایت متغیر 
دیگر در خانواده وجود دارند به همین دلیل شخصیت فرزند ، سلامت 
روانی و جسمانی او ، آینده شغلی ، تحصیلی ، اقتصادی ، سازگاری 

اجتماعی و فرهنگی ، تشکیل خانواده او را تحت تاثیر قرار می دهند. 
تحکیم بنیان خانواده مساله ای نیست که تنها در یک زمان خاص به 
آن پرداخته شود بلکه از بدو تولد کودک باید در این راستا گام برداشت 
چرا که نوزاد در خانواده به دنیا می آید و اولین تعاملات خود را با محیط 
آغاز می کند. در این کانون، اولین تأثیر و تأثرات متقابل آغاز می شود و 

کودک کم کم در فرآیند رشد و اجتماعی قرار می گیرد. 
روانشناسان معتقدند سال های اولیه کودکی نقش بسزایی در رشد 
شخصیت و آینده او دارد. بیشتر شناخت های کودک از خود، اطرافیان 
و محیط در این دوران شکل می گیرد. میزان سلامت جسمانی و روانی 

کودک بسته به ارتباطی است که خانواده با وی دارد. 
ملاک ها و دیدگاه ها برای انتخاب همسر و

 تغییر در صورت لزوم 
طهورا نوروزی نویسنده ، پژوهشگر و مشاور خانواده است ؛ وی به 
نداشتن شاخص های صحیح انتخاب همسر اشاره و آن را از عوامل مهم 
سست شدن بنیان و تحکیم خانواده عنوان می کند و اینکه در زمان 
حاضر نیز بسیاری از خانواده های ایرانی درگیر همین نبود شاخص 
های صحیح همسر هستند؛ این در حالی است که باید برای تشکیل 
خانواده ملاک های خاصی در نظر گرفته شود و  ارزش های اخلاقی و 
انسانی از مسایلی است که در خانواده موجب تحکیم و استحکام بنیان 
آن خواهد شد. نوروزی گفت: در انتخاب همسر اگر ملاک های خوب 
و درست را انتخاب کنیم، می توانیم به تحکیم خانواده و کاهش آسیب 
طلاق کمک کنیم. امروز ملاک های انتخاب همسر در بین نسل جوان 
ملاک هایی نیست که بتوان بر مبنای آن برای یک زندگی بلند مدت 

برنامه ریزی کنیم .
به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( ؛این 
نویسنده، پژوهشگر و مشاور خانواده افزود: به عنوان مثال بحث های 
اقتصادی و و معیشتی را پررنگ می بینیم موضوع تحصیلات و ظاهر 
مناسب را مهم قلمداد می کنیم اما اخلاق محوری، پایبندی به تعهدات 
دینی،عفاف و پاکدامنی شاخص هایی است که عموما افراد توجه ویژه ای 
به آن ندارند و جزء ارزش های پایه و انتخاب همسر نیست و این معیارها 
هیچ نقش موثری در حفظ و تحکیم خانواده ندارد.  نوروزی اضافه کرد: 
شاهد هستیم که افراد به لحاظ فرم و ظاهر زندگی همه چیز دارند اما 
چون محتوای این فرم مناسب نیست در ادامه مسیر زندگی به بن بست 
می خورند.  وی ادامه داد: در بحث اصلاح ملاک انتخاب، خانواده می تواند 
نقش موثری داشته باشد متاسفانه امروز این خطا در سطح خانواده های 
ایرانی در انتخاب همسر وجود دارد و آن ها هم غرق شدن در ملاک 
های ظاهری است در صورتی که تداوم زندگی با ارزش های اخلاقی 
و انسانی امکان پذیر است. این پژوهشگر و مشاور خانواده گفت: هر 
چه زندگی کامل از نظر رفاهی داشته باشید اما خوی قناعت پیشگی، 
گذشت و ایثار وجود نداشته باشد باز هم با همه کمالات ظاهری، 

احساس کمبود و بسرعت زندگی را دچار چالش می کنید.
نوروزی با بیان اینکه رسانه در شناسایی ملاک های صحیح می تواند، 
موثر باشد، گفت: در برخی فیلم ها وقتی افراد بهم می رسند، تناسب 
ظاهری دارند اما هیچ وقت نشان داده نمی شود که افراد از نظر ظاهر به 

هم نخورند اما کفویت های اخلاقی و ایمانی داشته باشند. 
وی فضای رسانه را در ایجاد افکار عمومی برای شناخت صحیح 
ملاک های همسر مهم دانست و گفت: امروزه عروس و دامادهای 
خوشبختی می بینیم که با این ملاک های کاملا ظاهری سر سفره عقد 

می نشینند ولی بعد، نه تنها احساس خوشبختی نمی کنند که با کوچک 
ترین مساله ای زندگی شان به بن بست می رسد. 

نبود کفویت های اخلاقی علل افزایش طلاق
 در سه سال اول زندگی 

نوروزی یکی از دلایل مهم افزایش طلاق در سه سال اول زندگی را 
نبود کفویت های اخلاقی بین افراد عنوان و تاکید کرد: البته از طرفی 
انسان ها در یک سطح نیستند اما می توانند سطح فرهنگی و اخلاقی 
خود را ارتقا دهند. امروز یکی از علت های عمده فروپاشی کیان خانواده 
عنصری به نام اخلاق است. وی افزود: این در حالی است که افراد با 
ظاهری متشخص و شیک در کوی و برزن حرکت می کنند اما در فضای 
زندگی مشترک به بن بست می خورند بر این اساس نقش خانواده در 
تجهیز فرزندان به عنوان الگو در نهادینه کردن فضایل اخلاقی ماندگار 
بسیار موثر است.  نوروزی ادامه داد: در واقع خانواده امروزی با خلاء 
اخلاقی دچار چالش شده است و وقتی اخلاق نباشد هر حرکتی مجاز 
است ولو آن حرکت، حقوق طرف مقابل را زائل کند. در واقع باید اعتقاد 
داشت که خانواده یک نهاد کوچک اجتماعی است که با قانون و خطبه 

عقد ثبت می شود اما تداومش با اخلاق امکان پذیر است.
 زن در خانواده به منزله رشته تسبیح است

وی اضافه کرد: نقش مادران در تحکیم خانواده بسیار موثر است چرا 
که زن در خانواده به منزله رشته تسبیح است ، اگر خوب عمل کند و 
نقش مهم خود را به عنوان همسر و مادر به خوبی ایفا کند می تواند این 

دانه های تسبیح را خیلی راحت کنار هم نگاه دارد. 
نوروزی افزود: تربیت صحیح زن و نگاه صحیح مادر می تواند حتی 
خانواده های بحران زده و مشکل دار را به منزلگاه اطمینان برساند و از 

طرفی با عملکرد غلط مانع رسیدن خانواده به خوشبختی شود.
وی یکی از راه های تحکیم بنیان خانواده را تربیت صحیح زن به 
عنوان مادر، همسر و نقطه کانونی در خانه دانست و گفت: مادران باید 
قبل از آنکه خانه دار باشند خانواده مدار باشند یعنی همواره خانواده را 
در مدار صحیح حرکت خود قرار دهند و اگر روزی خانواده ها از مسیر 
صحیح خارج شد قدرت بازگشت خانواده به ریل صحیح حرکت را 

داشته باشند.
 ضرورت آموزش انتخاب همسر توسط خانواده

علیزاده ، کارشناس مسائل خانواده و مدرس مهارت های زندگی 
است؛ وی نیز معقتد بود که این تربیت خانوادگی است که به بچه ها 
چگونگی ارتباط با جنس مخالف و شناخت از عشق را منتقل می کند 
و والدین باید دقت کنند به گونه ای آموزش های ارتباط با جنس 
مخالف و برگزیدن آنان به عنوان همسر آینده را یاد بدهند تا بچه ها در 
بزرگسالی در انتخاب همسر دچار اشتباه نشوند. وی گفت: دین به زن 
و شوهرها برنامه چگونه زیستن را آموزش می دهد و عشق در زندگی 
، گرما بخش است و از الطاف خداوند به شمار می آید ؛ البته عشق باید 

با عقل آمیخته شود. 
عشق چگونه است؟

وی تاکید کرد: ازدواج با عشق شروع می شود و با درک متقابل ادامه 
می یابد.اما طلاق و جدایی 46 گانه است یعنی 46 نوع جدایی از جمله، 
جدایی روانی، جدایی از خود، جدایی از آرمان ها، جدایی از همسر، 
فرزندان، آشنایان، جدایی اقتصادی، جدایی از زمان و درگیر خیالات 
شدن، جدایی از سبک زندگی و جدایی از گذشته اتفاق می افتد.  وی 
تاکید کرد: در قرآن سفارش شده است که جدایی زوجین باید با احترام 
از یکدیگر جدا شوند و برای یکدیگر آرزوی موفقیت و خوشبختی کنند 

نه اینکه با کدورت و بی احترامی از یکدیگر جدا شوند.  این کارشناس 
مسائل خانواده در باره عشق اظهارکرد: عشق های شدید، عشق نیست 
بلکه اضطراب عشق است که باید به دختران و پسران خود آموزش 
دهیم از عشق نترسند و آن را مدیریت کنند؛ اگر در زندگی خرد و 
دانایی نباشد، عشق و دینداری دستخوش آسیب می شود و اگر دانایی 
نباشد، راه عشق و دین کور می شود.  علیزاده با تاکید بر لزوم شناخت 
عشق برای دختران و پسران، افزود: عشق در دوران بلوغ بسیار شدید 
است اما عشق دارای ویژگی هایی است که باید این ویژگی ها را به 
فرزندان خود آموزش دهیم تا تفاوت عشق با اضطراب عشق را بشناسند. 
عشق باید به فرد آرامش دهد، دل ها را به یکدیگر نزدیک کند در غیر 
این صورت هوس عشق است، عشق نباید به دختری آسیب وارد کند، 

نباید آبروی فردی را بریزد و در عین حال امانتدار باشد. 
 احساس شایستگی را در پسران و دختران تقویت کنید 

کارشناس مسائل خانواده با اشاره به دلیل جسور بود پسران در 
جامعه آن هم در برابر دختران، گفت: پسرانی که در خانواده احساس 
شایستگی نداشته اند، خوبی و توانایی هایش نادیده گرفته شده است و 
یا در خانواده او را به اصطلاح تحویل نگرفته اند، قدرت نمایی هایی در 
جامعه از خود نشان می دهند؛ چنین افرادی تبعیض را در خانواده بارها 

تجربه کرده اند و بارها مورد تحقیر و توهین قرار گرفته اند. 
 مجرمان چه خانواده هایی دارند؟

وی ادامه داد: بسیاری از افرادی که در زندان ها به سر می برند ، 
خانواده دارند اما متاسفانه یا از سوی والدین خود یا افرادی همچون 
معلم مورد تحقیر و توهین قرار گرفته اند و دوران تحصیل را رها کرده 
اند و در جامعه به دنبال افرادی مثل خودشان می گردند. مساله این 
است که آنچه که به این افراد آرامش می دهد ، خانه نیست، بلکه گروه 
است، این گونه افراد توانایی خود را در فریب دادن دختران بیشتر، جیب 
بری یا کیف قاپی بیشتر می دانند براین اساس والدین باید آگاه باشند تا 
خوبی های فرزندان خود را مدام یادآوری کنند در غیر این صورت آن ها 
تنها می مانند.  این موضوع نشان می دهد که نحوه برخورد با نوجوانان و 
جوانان در زندگی مشترک آن ها تاثیر گذار است؛ نوجوان در این برهه 
از زندگی اش گاهی تنها می شود اما آیا تنهایی نوجوانان پرخاشگر با 

نوجوانان سالم یکی است ، مسلم است که این دو با هم متفاوتند.
این مدرس مهارت های زندگی افزود: نوجوانان سالم 12 تا 1۸ 
سال سه خلوت خلوت نیاش، آرامش و سنجش و نوجوانان سرکش و 
پرخاشگر سه خلوت، گناه، تباهی و فرار دارند.  علیزاده افزود: پسری که 
رابطه عاطفی خوبی با پدرش ندارد، زیر سلطه پدر است، احتمال اینکه 
سلطه را به دیگران در آینده منتقل بسیار زیاد است؛ یکی از راه های 
اصلاح چنین افرادی به ویژه بعد از ازدواج ، بیان خوبی های فرد از سوی 
زوج است و اینکه باید به چنین افرادی شخصیت دهیم، درمنزل آن ها 
را تشویق کنیم.  علیزاده تصریح کرد: البته اصلاح، زمانی صورت می گیرد 
که فرد خواهان اصلاح باشد از سوی دیگر باید بدانیم، آگاهی ، توانایی 
می آورد هرچه دانایی فرد از خود و مقوله عشق بیشتر باشد ، مدیریت و 

توانایی او نیز بیشتر خواهد بود. 
ازدواج صحیح ، اساس خانواده سالم

حسین حجت پناه، جامعه شناس، قبل از هر موضوعی به ازدواج 
صحیح تاکید و خانواده سالم را بر مبنای ازدواج درست، عنوان کرد و 

اینکه انتخاب صحیح همسر نقش بسیار مهمی دارد.
وی گفت: انسان با کل موجودات یک تفاوت کلی دارد و آن اینکه 
تنها دارای بعد طبیعی نیست بلکه از ابعاد دیگری از جمله بعد فرهنگی 

برخوردار است و فرآورده های فرهنگی دارد؛ در چارچوب فرهنگ است 
که بحث همسرگزینی به عنوان یکی از از مهم ترین کنش های انسان 
مطرح می شود. حجت پناه یکی از اهداف افراد در جامعه را پیدا کردن 
الگویی برای ازدواج موفق و راه های عملیاتی رسیدن به آن برشمرد و 
افزود: اولین گام این است که انسان خود را بشناسد و طبق گفته علما 
بالاترین علم، خودشناسی است؛ انسان باید بداند دارای چه ویژگی هایی 
است تا بتواند زوج مناسب خود را پیدا کند تا الزامات حقوقی، روابط 
عاطفی و زیستی او را برآورده سازد. وی یکی از راهبردهای عملی برای 
ازدواج صحیح را جامعه پذیری افراد دانست و افزود: مهم ترین محل 
برای آموزش جامعه پذیری خانه و خانواده است و بعد ازآن مدرسه 
این وظیفه را به عهده می گیرد و در سنین نوجوانی، این گروه دوستان 
و همسالان هستند که به او الگو می دهند. حجت پناه، کنترل جامعه 
پذیری را بسیار مهم برشمرد و افزود: این کنترل به خاطر شرایط جهانی 
شدن از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است که جهانی شدن را از دو 
منظر می توان مورد بررسی قرارداد. اولین منظر این است که فرایند 
جهانی شدن بدون برنامه ریزی و تنها بر اساس گروهی خاص است و 
منظر دیگر که مورد نظر من نیز هست جهانی شدن ممکن است در 
بعضی موارد برنامه ریزی شده نباشد اما در کلیت، ارزش های خاصی 
را تبلیغ می کند که ممکن است باب طبع کشور خاصی باشد و در 
عین حال باب طبع کشوری دیگر نباشد. حجت پناه مهم ترین ابزار 
القاء جهانی شدن را ارتباطات دانست و گفت: گسترش رسانه های 
جمعی، ارتباط با اینترنت و فضای مجازی در جهانی شدن تاثیر فراوانی 
دارد و همین موضوع است که روی جامعه پذیری افراد نقش بسزایی 
دارد و افراد را تحت تاثیر خود قرار می دهد. حجت پناه یکی دیگر از 
اثرات جهانی شدن را تغییر الگوها دانست و اظهار کرد:مجموعه عوامل 
فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی و مساله جهانی شدن باعث شده است 
الگوهای خاصی به خانواده ها القا شود و باید در این مورد که مرد و زن 
امروز چه الگوهایی را برای خود قرار داده اند، تحقیق شود. وی افزود: 
به طور مثال زمانی زنان و دختران ما علاقه ای به ستاره های فوتبال 
یا ورزشی نداشتند و داشتن عکس ورزشکاران مرد در اتاق بانوان و 
دختران امری قبیح بود اما این مساله امروز تغییر کرده است؛ یا اینکه 
یکی از القائات جهانی شدن در بنیاد خانواده جایگزینی هویت های 
جنسی است و ما در سطح جامعه این مساله را می بینیم که مثلا مردان 

برخی اصطلاحات زنانه را به کار می برند و بر عکس.
 ارزش هایی که درست نیستند

حجت پناه به برخی ملاک ها و ارزش ها اشاره کرد که ممکن است 
این ارزش ها صحیح هم نباشند.

وی اظهار کرد: در جامعه ما ارزش گذاری ها به سمت مادی گرایی 
رفته است و اینکه باید منطق ها نیز تغییر کند؛ به عبارت دیگر منطق 
نظری روی منطق عملی ما تاثیر می گذارد؛ به عنوان نمونه جامعه به 
داشتن فرزند ذکور بیشتر اهمیت می دهد و حتی یکی از دلایل باروری 
جامعه به خاطر پسرخواهی است و این امر هنوز هم در جامعه ما وجود 

دارد و باید با منطق نظری این نگرش را عوض کنیم.
  نبود سیاستگذاری درست برای خانواده

این کارشناس به نبود سیاستگذاری درست برای تحکیم خانواده اشاره 
کرد و افزود: به عنوان مثال در یک برهه از زمان این مساله، تبلیغ می شد 
که زنان باید وارد جامعه شوند و چون برای این مساله سیاستگذاری 
درستی انجام نشده بود با مشکلات عدیده ای مواجه شدیم که یکی 
از عوارض حضور زنان در جامعه، بدون سیاستگذاری درست، کاهش 
نرخ باروری بود که البته نباید این موضوع را نیز فراموش کرد که وقتی 
تعداد بچه ها در خانواده ای پایین باشد شانس افزایش طلاق در آن 
خانواده بالا می رود. وی گفت: همچنین می توان به همسر گزینی و 
شیوه آن اشاره کرد که دولت در مورد چگونگی همسرگزینی و برخی 
مسایل خانواده دخالت می کند و چون این دخالت بر مبنای تحقیقات 
علمی نیست با تغییر دولت ها سیاست های خانواده هم تغییر می کند. 
وی با بیان این که مدیران ما باید در سیاستگذاری های خود راهکارهای 
بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت را مدنظر داشته باشند،افزود: اگرهم 
در شرایط موجود راهکار داشته باشیم ابزار رسیدن به آن را نداریم تا 
سیاست ها عملیاتی شوند. قدر مسلم آن است که اهمیت خانواده بر 
هیچکس پوشیده نیست خانواده اولین نهادی است که فرد از بدو تولد 
با آن در ارتباط است و باید به آن کمک کرد تا به کارکرد مثبت خود 
ادامه دهد باید کاری کرد که خانواده به عنوان نخستین نهادی باشد 
که عشق ، گزینش صحیح همسر و ملاک های زندگی واقعی را به فرد 
آموزش دهد و لازمه این کار همان سیاست گذاری ها درست است که 
دولت ها به آن می اندیشند . اگر دولت ها به سرعت وارد عمل نشوند 
این بار این جهانی شدن است که ممکن است تاثیر خود را چه منفی و 

چه مثبت به فرد بگذارد. 

خوشبختی های ظاهری و فاصله های زیاد از ملاک های واقعی

 ـکاشان  درمحور قم 

برخورداتوبوسوخاور
21کشتهومجروحبرجاگذاشت

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: در حادثه برخورد 
یک دستگاه اتوبوس و یک دستگاه خاور در این استان دو تن جان خود را از دست دادند. 

مهدی فراهانی در گفت و گو با ایرنا افزود: این حادثه ساعت چهار بامداد دیروز در کیلومتر 
 ـکاشان رخ داد که مرکز اورژانس 115 قم هفت دستگاه آمبولانس و یک  30 محور قم 
دستگاه اتوبوس آمبولانس را به محل حادثه اعزام کرد.وی ادامه داد: در این حادثه 19 تن 
مجروح شدند که 1۸ تن توسط آمبولانس به مرکز درمانی نکویی قم منتقل شدند و یک 
تن نیز در محل حادثه به صورت سرپایی درمان شد.وی اضافه کرد: دو تن آقا 40 و 45 ساله 
در سر صحنه تصادف فوت کردند که به احتمال زیاد سرنشینان خاور بودند. فراهانی گفت: 
خودرو خاور حامل کپسول های گاز بوده است که خوشبختانه برغم واژگونی این خودرو، 

هیچ کدام از کپسول های گاز منفجر نشد. 
خواب آلودگی راننده اتوبوس علت  حادثه

سرهنگ محمدحسین حمیدی رئیس پلیس راه کشور  در خصوص علت این حادثه 
گفت: این حادثه براثر خواب آلودگی و خستگی راننده اتوبوس رخ داد ه است که  منجر به 
فوت 2 نفر و مجروح شدن چندین نفر شد.وی افزود: راننده اتوبوس به دلیل خواب آلودگی 

از مسیر منحرف شد و پس از ورود به مسیر مقابل با کامیون برخورد کرد.

در مجموع دو عملیات پلیس قم صورت گرفت:

کشف130کیلوگرمتریاک
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان از کشف حدود130کیلوگرم 

تریاک طي دو عملیات جداگانه در قم خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بُلفکه در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در 
پي کسب خبري مبني بر اینکه دو تن از قاچاقچیان موادمخدر با یک دستگاه کامیونت در 
حال عبور از محورهاي مواصلاتي استان قم و انتقال مواد مخدر از استاني به استان دیگر 

هستند، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران مبارزه با مواد مخدر استان قرار گرفت. 
به گفته وي در ادامه مأموران پس از اخذ دستور از مقام قضائي استان به محل هاي مورد 
نظر اعزام و خودرو مذکور را شناسایي کردند.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
افزود:بار کامیونت خیار بوده که پس از بازرسي دقیق، از قسمت انتهاي بار حدود هفتاد و 
پنج کیلوگرم تریاک کشف شد.  سرهنگ بلفکه ادامه داد:در عملیاتي دیگر مأموران مبارزه 
با مواد مخدر استان قم یک دستگاه تریلي را در محور سلفچگان با دو نفر سرنشین متوقف 
کردند که طي بازرسي از آن حدود پنجاه و پنج کیلوگرم تریاک کشف و متهمان نیز 
دستگیر شدند.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم در خاتمه از همکاري پلیس 

مبارزه با مواد مخدر استان هاي سمنان و یزد قدرداني کرد. 

کشف23تنبرنجقاچاقدراراک
جانشین فرماندهی انتظامی استان مرکزی، از کشف 23 تن برنج قاچاق در شهرستان 

اراک خبر داد. 
به گزارش روز شنبه پایگاه خبری پلیس، سرهنگ یوسف سپهوند افزود: این محموله 
قاچاق روز گذشته با اقدام اطلاعاتی ماموران پلیس آگاهی این استان از یک دستگاه کامیون 
در یکی از ورودی های شهر اراک کشف شد.وی بیان کرد: این محموله قاچاق از یکی از 
شهرهای مرزی کشور به مقصد تهران بارگیری شده بود و ارزش این بار یک میلیارد و 50 
میلیون ریال برآورد شده است. جانشین فرماندهی انتظامی استان مرکزی ادامه داد: در این 

رابطه یک نفر دستگیر و با تشکیل پرونده تحویل مقام های قضایی شد.
از ابتدای امسال تاکنون 241 میلیارد و 550 میلیون ریال کالای قاچاق در استان مرکزی 

کشف و ضبط شده است.

شوخیتلگرامیدردسرسازشد
فردی که با ارسال پیام در شبکه اجتماعی تلگرام ایجاد رعب 
و وحشت و موجبات سلب آسایش خانواده ای را فراهم ساخت، 
توسط کارآگاهان پلیس سایبری شهرستان آمل، شناسایی و 

دستگیر شد.
به گزارش گروه حوادث خبرگزاری فارس، سرهنگ ولی 
الله گنجیان مقدم گفت: فردی که با ارسال پیام در شبکه 
و موجبات سلب  و وحشت  ایجاد رعب  تلگرام  اجتماعی 
آسایش خانواده ای را فراهم ساخت، توسط کارآگاهان پلیس 

سایبری شهرستان آمل، شناسایی و دستگیر شد.
فرمانده انتظامی شهرستان آمل با اعلام این خبر افزود: در 

پی مراجعه زنی به ماموران پلیس فتا، مبنی بر اینکه فردی 
ناشناس از چند روز گذشته با ارسال پیام هایی از طریق شبکه 
اجتماعی تلگرام مدعی شد که از طرف اشخاصی ناشناس 
با دریافت 30 میلیون ریال مأمور شده تا به نحوی به وی 
آسیب برساند، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس فتای 

این فرماندهی قرار گرفت.
وی گفت: ماموران با بررسی های فنی و تخصصی موفق 
شدند، متهم به تهدید در شبکه اجتماعی تلگرام را شناسایی و 
در عملیاتی غافلگیرانه با هماهنگی قضایی این فرد را دستگیر 

کنند .

سرهنگ گنجیان مقدم افزود: متهم در تحقیقات اولیه 
پلیس ابتدا منکر اتهام وارده شد، اما پس از مواجهه با ادله و 
مستندات متقن لب به سخن گشوده و در تحقیقات به عمل 

آمده به بزه انتسابی اقرار کرد.
وی گفت: متهم در ادامه تحقیقات انگیزه این کار را سر به 
سر گذاشتن و شوخی با شاکیه به درخواست یکی از دوستان 
شاکیه عنوان کرد. فرمانده انتظامی شهرستان آمل گفت: 
ماموران در ادامه متهم اصلی پرونده را دستگیر کردند که این 
فرد نیز به بزه انتسابی اعتراف کرد. متهمان پس از تشکیل 

پرونده برای سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی شدند.

فرمانده انتظامی استان مازندران از دستگیری ۸3 نفر در روز 
انتخابات به جرم خریدوفروش آرا در استان خبر داد. 

نسب  جعفری  مسعود  سردار  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
جمعه شب در نشست با خبرنگاران مستقر در ستاد انتخابات 
استان بابیان اینکه بحث خرید آرا حرکت زشتی است که 
می تواند رقابت سالم را مخدوش کند گفت: با اشرافیت صورت 
گرفته تعداد ۸3 نفر درزمینهٔ خریدوفروش آرا دستگیری شده 

است.
وی گفت: اتهام برخی افراد تثبیت شده است و پرونده آنان 
برای رسیدگی به مراجع قضایی ارسال می شود و در این راستا 
حتی یک نفر دستگیر شد که 3۸ شناسنامه تهیه کرده بود که 

شناسایی و دستگیرشده است.

وی از مردم خواست تا افرادی که اقدام به خریدوفروش 
آرا می کنند به پلیس معرفی کنند تصریح کرد: آرای مردم 
باید صیانت شود و نباید افرادی آرای مردم را مخدوش کنند. 
فرمانده انتظامی مازندران از کاندیداها و داوطلبان خواست تا 
آرامش را رعایت می کنند تصریح کرد: کاندیداها و هواداران به 
تصمیمات اتخاذشده در بعد از اعلام نتایج توجه داشته باشند.

سردار جعفری نسب یادآور شد: کاندیداها باید اخلاق و 
رفاقت را سرلوحه کار قرار دهند و باید به قانون تمکین کنیم و 

مشکلات موجود از طریق مراجع قضایی پیگیری شود.
 وی با اشاره به مشارکت بالای 75 درصدی مردم استان در 
انتخابات یادآور شد: حضور مردم در انتخابات آگاهانه و فعالانه 
بوده است.سردار جعفری نسب بابیان اینکه نیروهای انتظامی 

از ساعت 7 صبح در سه هزار و 45 صندوق  شعبه اخذ روی 
حضور داشتند گفت: سرکشی ها نشان از برگزاری با امنیت 

انتخابات دارد.
وی اظهار امیدواری کرد تا با آرای مردم شاهد انتخاب افراد 
شایسته ای برای ورود به مجلس باشیم و نمایندگان خوبی برای 

ملت باشند.
فرمانده انتظامی مازندران با بیان اینکه خوشبختانه شاهد 
درگیری بین طرفداران کاندیداها نبودیم اظهار داشت: در 
مجموع انتخابات سالم و پرشوری در استان برگزار شده است.

سردار جعفری نسب به تجمع روز چهارشنبه ساری عنوان کرد: 
این تجمع ودلیل تشکیل آن در حال بررسی و پیگیری است و 

بنظر می رسد طراحان این تجمع شکست خورده اند.

معاون فنی مهندسی و خدمات پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی نسبت به 
وکالت نامه های جعلی در مراکز نقل و انتقال پلاک هشدار داد و از شهروندان خواست تا 

جایی که می توانند خودشان شخصا برای تعویض پلاک به مراکز مراجعه کنند. 
سرهنگ احمد رستمی در گفت وگو با ایسنا، درباره وکالت نامه های جعلی در مراکز 
تعویض پلاک گفت: متاسفانه یکی از مواردی که ممکن است مورد سوء استفاده افراد 
سودجو قرار گیرد استفاده از وکالت نامه های جعلی و فاقد اصالت برای تعویض یا نقل و 

انتقال پلاک است. 
وی ادامه داد:  از همین رو هشدار ما به شهروندان به خصوص در روزهای پایانی سال که 

آمار مراجعات به مراکز تعویض پلاک افزایش می یابد این است که تا جایی که ممکن است 
حتما خودشان برای انجام فرایند تعویض و نقل و انتقال پلاکشان به این مراکز مراجعه کنند. 
معاون فنی مهندسی و خدمات پلیس راهور ناجا ادامه داد: متاسفانه ما سامانه ای مشترک 
برای بررسی ثبت اسناد و صحت وکالت نامه ها را نداریم و به همین دلیل امکان جعل نیز 
افزایش می یابد البته همکاران من با هوشیاری این موضوع را رصد کرده و روزانه با موارد 

مختلفی برخورد می کنند اما نیاز به چنین سامانه ای احساس می شود. 
وی خواستار ایجاد سامانه ای مشترک به منظور بررسی صحت و اصالت وکالت نامه ها و 

اسناد این چنینی شد و گفت: به چنین سامانه ای برای تبادل اطلاعات نیاز داریم. 

پلیس فتا هشدار داد:

کلاهبردارینیجریهایدرکمینخانوادهها
رئیس پلیس فتای استان ایلام از لاتاری یا کلاهبرداری نیجریه ای به عنوان شیوه مدرن 
کلاهبرداری نام برد و از خانواده ها خواست مراقب کلاهبرداری با عنوان برنده شدن در قرعه 

کشی های فضای سایبر باشند.
به گزارش گروه قضایی خبرگزاری فارس، سرگرد علی عباسی کسانی اظهار داشت: امروزه 
اینترنت مخاطبان زیادی را در فضای سایبر به خود اختصاص داده است که بیشترین گروه استفاده 
کننده از این فضا را نوجوانان و جوانان تشکیل می دهند.وی ادامه داد: فضای سایبر در کنار 
مزیت هایی که دارد تهدیدات و خطراتی را نیز برای کارکنان به همراه دارد که کلاهبرداری های 
مالی از مهمترین این تهدیدات به شمار می رود.رئیس پلیس فتا استان ایلام گفت: یکی از 
مواردی که تحت عنوان کلاهبرداری های مدرن از آن یاد می شود کلاهبرداری هایی تحت عنوان 
کلاهبرداری نیجریه ای یا لاتاری است که به طور گسترده در فضای سایبر از این نوع کلاهبرداری 
در جهت سوء استفاده از کاربران اینترنتی استفاده می شود. وی گفت: یکی از شگردهای 

مجرمانه ای که این نوع از کلاهبرداران از آن استفاده می کنند برانگیختن حس همدردی قربانی در 
پیام ها یا ایمیل های ارسالی و استفاده از ناآگاهی افراد بویژه جوانان و نوجوانان استفاده کننده است.

سرگرد کسانی با اشاره به اینکه امروزه توجه به گشت و گذارهای اینترنتی افراد و عضویت آنها در 
سایت های مختلف، بدست آوردن اطلاعات خصوصی کاربران مانند نام و نام خانوادگی و ایمیل 
آنها توسط کلاهبرداران امر پیچیده ای نیست و در نهایت ایمیل هایی حاوی پیام هایی مبنی بر 
برنده شدن در قرعه کشی ها و ... توسط سودجویان ارسال که منجر به فریب شخص قربانی می شود.

پایگاه اطلاع رسانی پلیس فتا نوشت: رئیس پلیس فتا استان ایلام به کاربران فضای سایبر توصیه 
می نماید که به پیام ها یا ایمیل های دریافتی از افراد ناشناس توجهی نکنند تا در دام سودجویان و 
کلاهبرداران اینترنتی گرفتار نشوند.سرگرد کسانی در پایان گفت: پلیس فتا آمادگی مقابله با جرایم 
رایانه ای را دارد و از عموم مردم درخواست داریم در صورت مواجهه با جرایم رایانه ای مراتب را 
سریعاً به وب سایت پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir بخش تماس با ما گزارش دهند.
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فرمانده انتظامی استان مازندران:

۸3نفربهجرمخریدوفروشرایدرمازندراندستگیرشدند

هشدار پلیس درباره وکالت نامه های جعلی تعویض پلاک 

شهروندانشخصابرایتعویضپلاکبهمراکزمراجعهکنند
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فعالان و صاحبنظران سیاسی بر این اعتقادند که حضور رو هفتم 
اسفند مردم ایران پای صندوق های رای نشان دهنده بلوغ سیاسی و 

تجلی اراده ملت ایران بود.
احمد حکیمی پور در گفت وگو با ایرنا افزود: روز جمعه شاهد 
رقابت قانونی همه جریان ها و مجموعه های درون نظام با توجه به 
امکانات در صحنه بودیم و هر نتیجه ای حاصل شود برآیند خواست 

عمومی ملت است.
وی یادآور شد: همه باید به آرای مردم تمکین کنند و از امروز 
رقابت ها به همدلی و رفاقت برای پیشرفت وتوسعه کشور تبدیل 

شود.
این فعال سیاسی تصریح کرد: منتخبان ملت در مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری طبق قانون نماینده همه مردم 
هستند نه طیف و جناح سیاسی خاص و همه باید دست در دست 

همدیگر برای توسعه وپیشرفت کشور تلاش کنند.
وی ادامه داد: مردم با این حضور باشکوه نشان دادند که عزم جدی 
برای اصلاح امور جامعه دارند و آن را از مسیری که قانون اساسی و 
قوانین موضوعه کشور مشخص کرده دنبال خواهند کرد و این حضور 

منجر به تحول بزرگ در توسعه سیاسی کشور خواهد شد.
دبیر کل حزب اراده ملت با بیان این که روح انقلاب و قانون 
اساسی برای اداره امور جامعه با آرای مردم در انتخابات تجلی می 
یابد، خاطرنشان کرد: انتخابات روز گذشته نشان داد به رغم این که 
در کلان شهرها شمار رای دهندگان زیاد بود ولی مردم با حوصله و 

آرامش برای انتخاب نمایندگان وقت صرف کردند. 
حکیمی پور همچنین گفت: این حضور گسترده و مشارکت 
حداکثری پشتوانه عظیم و سرمایه نیرومندی برای کشور و نظام 
خواهد بود و می تواند در جهت تامین مصالح ملی در صحنه های 

ملی و بین المللی اثرگذار باشد.
وی افزود: در شرایط فعلی همه باید برای مصالح ملی و حرکت در 
مسیر رشد و تعالی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران گام بردارند 
و برای هموارکردن مسیر دولت در جهت رشد اقتصادی تلاش کنند.

از امروز رفاقت بین مجلس، دولت و ملت آغاز شده است
حسین کنعانی مقدم نیز افزود: حضور و مشارکت گسترده روز 
گذشته مردم در انتخابات این پیام را داشت که خواستار مجلسی قوی 
برای ساماندهی اقتصادی و برنامه ششم در جهت اجرای سیاست 

های اقتصاد مقاومتی هستند.
وی ادامه داد: همین همدلی و همزبانی باعث شده تا از آغازین 
روز امروز مردم به یکدیگر تبریک بگویند و هیچگونه موضوعی در 
خصوص برد و باخت در میان نباشد و همه به فکر توسعه و تعالی 
کشور هستند. دبیر کل حزب سبز اظهارداشت: در انتخابات روز 
گذشته مردم به سه توصیه رهبری پاسخ مثبت دادند یکی اینکه 
مجلسی می خواهند با خصوصیات شعار سال یعنی همدل و همزبان 
وهمراه با دولت که با حضور بیش از 70 درصدی خود آن را تجلی 
بخشیدند. کنعانی مقدم گفت: موضوع دیگر این بود که مردم از همان 
آغازین ساعات اولیه رای گیری در صندوق های رای حضور داشتند و 
تا ساعت 12 شب هنوز افراد زیادی بودند که در صف های رای گیری 
حضور داشتند و نشان از مدیریت، هوشیاری و مسئولیت شناسی 

مردم دارد.
وی افزود: پیام دیگر آن این بود که مردم به جهانیان نشان دادند 
که در برابر فشارهای رسانه های خارجی و همه تهدیدات و تحریم 
ها در فرایند دموکراسی مشارکت بی نظیری را خلق کردند که رتبه 

کشور را در مباحثات منطقه ای و بین المللی افزایش خواهد داد.
دبیر کل حزب سبز با توجه به شرایط منطقه ای و بین المللی 
اضافه کرد: مردم بی سابقه ترین انتخابات را ثبت کردند و این موجب 

امنیت ملی و حفظ منافع ملی در صحنه های بین المللی خواهد شد.

مسئولیت شناسی و تبعیت از رهبر انقلاب
 شاخص اصلی دهمین انتخابات بود

سید کمال سجادی به خبرنگار ایرنا گفت: زمانی که رهبر معظم 
انقلاب به مردم فرمودند که چه افراد انقلابی و چه غیر انقلابی، ایرانی 
هستند و برای اقتدار ایران اسلامی در انتخابات شرکت کنند، ملت به 

این لبیک پاسخ دادند.
وی ادامه داد: مشارکت گسترده مردم، اقتدار جمهوری اسلامی را 
بار دیگر به رخ جهانیان کشید و نشان داد که مردم بیش از گذشته بر 
سر منافع ملی اتحاد و همدلی دارد. سخنگوی جبهه پیروان خط امام 
و رهبری اظهارداشت: در انتخابات روز گذشته صرف نظر از نتیجه 
آن، پیروز انتخابات رهبری و مردم هستند که با چنین شور و هیجانی 
تا آخرین ساعات شب برای ادای دین خود و وظیفه شناسی به پای 
صندوق های رای آمدند. سجادی افزود: نرخ مشارکت باید توسط 
مسئولان مورد توجه قرار گیرد چرا که چنین مشارکتی در هیچ 
کجای دنیا سابقه ندارد و حتی در اروپا نیز نرخ مشارکت کمتر از 50 
درصد است اما با مشارکت گسترده روز گذشته مردم در انتخابات 

به نظر می رسد نرخ مشارکت بیش از 60 و حتی 70 درصد باشد.
 وی اضافه کرد: از سوی دیگر این حماسه تجسم همدلی و 
همزبانی بود که رهبری انقلاب در ابتدای سال آن را بیان فرمودند و 
همه دست اندرکاران انتخابات اعم از رییس جمهوری، وزارت کشور 
و شورای نگهبان برای تجلی این همدلی و همزبانی کمک کردند 
و به خوبی به پیام رهبری انقلاب لبیک گفتند. سخنگوی جبهه 
پیروان خط امام ورهبری افزود: قطعا این مشارکت موجب مشروعیت 
و تقویت نظام خواهد شد و آثار و برکات آن در حوزه های داخلی و 

خارجی فراوان خواهد بود.

حضور پرشور در انتخابات 
نشان همدلی و همزبانی ملت ایران است

حمیدرضا ترقی نیز افزود: این شرکت گسترده نشان داد که ملت 
ایران پشتیبانی از نظام جمهوری اسلامی و حضور در صحنه را وظیفه 

خود می داند و توجهی به تبلیغات بیگانگان ندارد. وی تاکید کرد: 
این حضور پرشور نشان داد که ایرانیان همچنان در بیعت با آرمان 
های امام راحل و انقلاب اسلامی باقی هستند و تلاش می کنند با 
مشارکت در سرنوشت کشور، مسوولان و منتخبان خود را به سمت 
اهداف انقلاب اسلامی و مطالبات مردم سوق دهند. معاون بین الملل 
حزب موتلفه اسلامی تاکید کرد این پیروزی، پیروزی تمامی ملت 
ایران، همه مسوولان نظام جمهوری اسلامی ایران و شکست دشمنان 
انقلاب اسلامی است. ترقی یادآور شد: این پیروزی همچنین موجب 
امید و سرافرازی برای همه اسلام خواهان جهان و مایوس کننده 

دشمنان انقلاب اسلامی شده است.

عقلانیت سیاسی در انتخابات ۹۴ پیروز شد
علی مطهرنیا در گفت وگو با ایرنا، افزود: انتخابات و شرکت در 
انتخابات به عنوان انتخاب کننده و انتخاب شونده نشانه بلوغ فکری 
یک ملت برای بهره برداری از ابزارهای کم هزینه در جهت دست یابی 

به هدف های تعیین شده خود است.
وی ادامه داد: انتخابات، انعکاس عقلانیت سیاسی در رفتار فردی 
و کنش اجتماعی شرکت کنندگان در انتخابات چه به عنوان انتخاب 
کننده و چه به عنوان انتخاب شونده است. این کارشناس مسائل 
سیاسی تاکید کرد: اگرچه بداخلاقی های سیاسی برخی افراد یک 
جناح مشخص با نخ نماترین اتهامات بروز کرد اما با وجود رقیب 
شرکت  اکثریت  شده  هدایت  صبوری  پایگاه،  دارای  و  قدرتمند 
کنندگان در تمام جناح های سیاسی از اصلاح طلب، اصولگرا و 

مستقل ها، زمینه ساز این حماسه بزرگ در سال 94 شد. 
مطهرنیا خاطرنشان کرد: در این انتخابات آنچه پیروز شد نه فقط 

جناح های سیاسی بلکه عقلانیت سیاسی بود.
وی با بیان این که اصلاح طلبان به ندای اعتدالیون پاسخ دادند، 
اظهار داشت: تندروی های ممکن الظهور را دروازه بانی کردند و 
اخلاق سیاسی را آرام آرام به مدار تحرکات سیاسی ایران بازگرداندند. 
اینجاست که باید به همه جناح های سیاسی یعنی اعتدالیون دو 
جناح و گروه مستقل تبریک گفت. مطهرنیا در پاسخ به سووالی درباره 
این که روند ادامه کار اعتدال گرایان در مجلس بعدی چگونه خواهد 

بود؟ گفت: همان روندی که در کمپین انتخاباتی تحول خواهان 
یا تحول گرایان ایجاد شد و توانستند چهره های شاخص معتدل 
اصولگرایان را به جمع تحول خواهان فراخوانند، باید در مجلس هم 

ادامه یابد.

حضور شکوهمند مردم در انتخابات
 لبیک به دعوت رهبری بود

محمدرضا تابش نیز به خبرنگارایرنا گفت: حضور شکوهمند مردم 
در انتخابات، پیروزی همه ملت ایران بود، چرا که در نظام مردم سالار 
هر چقدر مردم حضور موثرتری داشته باشند، منافع ملی در سطح 

داخلی داخلی و بین المللی بیشتر تامین می شود.
وی یادآور شد: با توجه به دعوت رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نسبت به مشارکت گسترده مردم در انتخابات، این حضور شکوهمند 
لبیک به دعوت ایشان بود و فراتر از این که چه جناح و گروهی برنده 

شد، منافع ملی با این حضور شکوهمند تضمین شد.
نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
حضور پرشور روز گذشته مردم نشانه موقعیت شناسی و هوش و 
ذکاوت مردم است، خصوصا بعد از توافق برجام که در عرصه بین 
المللی شاهد تحولی در روابط دیپلماتیک با دنیا بودیم، دنیا چشم به 
داخل دوخته بود، از این رو این حضور پرشور نشانه دقت و آگاهی 

مردم ایران است.
نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی در مورد این که 
آیا مجلس بعد همراه و همدل با دولت خواهد بود، گفت: این ترکیبی 

که انتخاب شدند موید این امر است.

برنده انتخابات هفتم اسفند ملت و کشور است
علی شکوری راد در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا افزود: از 
این پس مسئولان و مردم باید با تشریک مساعی از دوره سختی که 
در گذشته داشتیم عبور کنند و تلاش کنند تا گشایشی در جهات 

پیشرفت و توسعه کشور به وجود آورند.
وی ادامه داد: نتیجه انتخابات تاثیر شگرفی در فضای عمومی 
کشور دارد و برخی که سیاست های تندروانه ای را دنبال کردند 
توسط ملت به حاشیه رانده شدند و در حال حاضر فضایی به وجود 
آمده که از همه ظرفیت های جناح های سیاسی در جهت رشد و 
تعالی و نه تقابل استفاده شود. دبیر کل حزب اتحاد ملت اظهارداشت: 
این بلوغ سیاسی دستاورد بزرگی است که همه باید از آن پاسداری 

کنند.
شکوری راد افزود: استراتژی افزایش مشارکت مردم در انتخابات 
همانطور که مقام معظم رهبری تاکید کردند خیلی تاثیر گذار بود و از 
طرفی خویشتن داری و مدارایی که اصلاح طلبان در مقابل بی مهری 
ها داشتند و مردم را به مشارکت و حضور هر چه بیشتر دعوت کردند، 
به خلق حماسه و رخداد بزرگ هفتم اسفند کمک کرد. دبیر کل 
حزب اتحاد ملت اظهارداشت: انتخابات هفتم اسفند را نمی توان ساده 
نگاه کرد چرا که یک مرحله از از ارتقاء فرهنگ سیاسی در جامعه 
است که نهاد انتخابات تقویت شد و از این نظر کنش سیاسی معطوف 
به این انتخابات بیش از نتیجه آن موجب ائتلای فرهنگ سیاسی 
جامعه شده است وبه عنوان فرهنگی ماندگار باقی خواهد ماند که 
به نفع کشور خواهد بود. شکوری راد گفت: از سرنوشت کشورهای 
منطقه که دچار تنش ها وچالش ها شده اند عبرت گرفتیم و جناح 
های سیاسی کمک کردند نهاد انتخابات نقش تعیین کننده و فصل 

الخطاب در سرنوشت مردم داشته باشد.
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری روز جمعه هفتم اسفند در سراسر کشور با 

حضور چشمگیر مردم برگزارشد.

پیروزی ملت در بهار همدلی
22 روز پیشتر از آغاز بهار طبیعت، فضای سیاسی ایران شاهد فرارسیدن بهار خود بود. 
در این میان، نقش بی بدیل تک تک مردم در خلق حماسه سیاسی هفتم اسفند سبب شد 

تا در فرجامِ کار، ملت ایران در جایگاه پیروز نهایی و واقعی انتخابات قرار گیرد.
جمعه هفتم اسفندماه، حماسه آفرینی ایرانیان در مشارکت بیشینه آنان پای صندوق 
های رای تعبیر و آگاهی و بلوغ سیاسی آنان برای همگان تصویر شد. به گفته رسانه ها، 
ناظران و کسانی که خود را برای تعیین سرنوشتشان به حوزه های رای گیری رسانده بودند، 
حضور مردم مانند همیشه پررنگ اما نسبت به دوره های پیشین متحیر کننده بود و این 
بار صف های طولانیِ مشارکت کنندگان در انتخابات از همان لحظه های نخست برگزاری 
شکل گرفت. با پایان موعد رای گیری که در برخی حوزه ها تا ساعت 24 دیروز تمدید شد 
و پس از آغاز شمارش آرا، منابع غیررسمی نظیر شبکه های مجازی به گمانه زنی و انتشار 
خبر درباره پیشتازی جریان یا نامزدهایی پرداختند اما همین اخبار و گمانه های پرجاذبه 
و هیجان برانگیز هم زیر سایه مشارکت و حضور شگفت آور مردم در انتخابات قرار دارد. 
در این میان، بسیاری از افزایش چشمگیر و قابل توجه مشارکت مردم نسبت به دوره های 

پیشین انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری سخن می گویند.
در تحلیل آنچه دیروز در ایران رخ داد بیان چند نکته کلیدی اهمیت دارد:

1- خلق حماسه و شگفتی دیگر در عرصه مشارکت سیاسی ایرانیان، پاسخ به دعوت 
نظام و در راس آن رهبر انقلاب برای نشاندن مهر تایید و مشروعیت تام پای کارنامه 
جمهوری اسلامی بود. در انتخاباتی که رهبری بزرگترین دعوتگر برای بهره گیری مردم 
از حقوق سیاسیشان بود و با »حق الناس« خواندن رای تک تک آنان پشتوانه سلامت 

انتخابات و تحقق این حق قرار گرفت، پاسخ ملت خلق حماسه سیاسی دیگر بود.
در انتخابات هفتم اسفند، همچنین شعار امسال یعنی »دولت و ملت؛ همدلی و همزبانی« 
نمودی نو یافت. از دید بسیاری از ناظران یکی از مهمترین دلایل مشارکت گسترده مردم 
در انتخابات مجلس دهم، برگزیدن افرادی بود که بتوانند در مقام نمایندگان اراده ملت، 
مسوولان اجرایی را در پیشبرد اهداف و وظایفشان یاری رسانند و مسیر پیش روی رفع 
مشکلات گوناگون کشور به ویژه در عرصه اقتصادی را هموار سازند. به این ترتیب، استقرار 
مجلسی همیار با دولت و در عین حال هوشیار و ناظر بر کارکردهای مسوولان اجرایی، 
متشکل از متخصصانی دلسوز، متعهد و آگاه به مشکلات مردم و بایسته های قانونگذاری 

کشور از مهمترین انگیزه هایی بود که به خلق حماسه هفتم اسفندماه 1394 انجامید.
2- در بحبوحه بحران هایی که منطقه را فراگرفته و یکی از بی ثبات ترین دوره های 
حیات خاورمیانه را رقم زده است، مردم ایران در امنیت کامل پای صندوق های رای حاضر 
شدند تا خطوط صفحه آینده شان را با دستان خود بنگارند؛ رخدادی که مردمسالاری دینی 
ایران را به رخ بسیاری از ملت های منطقه و کشورهای جهان کشید و نشان داد در ایران 
ملتی زیست می کنند که به عنوان پشتوانه های نظام جمهوری اسلامی زمام استقلال و 

آزادی خود را در مشت گرفته اند.
به یقین، این رخداد رشک برانگیز افزون بر برانگیختن تحسین، نوع نگاه جهانیان به 
ایران را بیش از پیش به سوی دگرگونی خواهد برد؛ همچنان که حماسه سیاسی انتخابات 
خردادماه 1392 نشان داد ملت پشتوانه دولتی هستند که در دفاع از حقوق مسلم ایران 
از هماوردی و در عین حال جست وجوی طریق تعامل با بزرگترین قدرت های جهان 

هراسی ندارد.
3- از زمان شروع رقابت های انتخاباتی تا موعد رای گیری شاهد زشت و زیباهای 
سیاسی بودیم. در کنار برگزاری همایش ها و نشست های سیاسی، انتشار آگهی ها و 
پوسترهای تبلیغاتی و دیگر فعالیت های انتخاباتی نامزدها و جریان های سیاسی در فضای 
حقیقی و مجازی که بسیاری در چارچوب های قانونی صورت گرفت، برخی بداخلاقی های 
انتخاباتی، تخریب ها، شایعه پراکنی ها و ... به چشم آمد که به رغم محدود و معدود بودن 
بازتاب زیادی یافت و مورد توجه قرار گرفت. با این حال انتخابات دیروز همچون بارانی بهاری 
همه زشت و زیباهای تبلیغاتی را شست و تنها طراوت، تازگی و هوایی تازه را در فضای 

سیاسی کشور برجای گذاشت. 
یکی از شاخص ترین ویژگی های انتخابات دیروز نظم و قانونگرایی بود و بسیاری از 
نامزدها و جریان های سیاسی نیز نشان دادند به رغم هفته ها رقابت سیاسی فشرده و یک 
هفته تبلیغات خستگی ناپذیر به این درک و بلوغ سیاسی رسیده اند که در آخر این رای 
مردم است که معیار نهایی راهیابی به مجلس شورای اسلامی یا خبرگان رهبری است. از 
این رو، انتخابات هفتم اسفند در فضایی آرام و برکنار از تنش یا نگاه خصومت بار جریان ها 

به یکدیگر به انجام رسید تا نمایانگر رشد جامعه سیاسی ایران باشد.
4- در بسیاری از حوزه ها هنوز معلوم نیست کدام نامزدها، از کدام جریان سیاسی بر 
کرسی مجلس شورای اسلامی یا خبرگان رهبری تکیه خواهد زد اما در پی خلق حماسه 
دیروز اینک پیروزی انتخاباتی برای همه جریان های اصیل سیاسی به ویژه اصلاح طلبان، 
به ثبت رسیده است؛ جریان هایی که در چارچوب قانون از هیچ تلاشی برای جلب رای 
مردم فروگذار نکردند اما در نهایت، اختیار و سرنوشت انتخابات را به دست مردم سپردند. 
به این ترتیب انتخابات هفتم اسفند را می توان آزمونی سیاسی به حساب آورد که بیشتر 
نامزدها و جریان های سیاسی - جز اندکی تندرو و دلواپس - توانستند با نمره قبولی از 

آن خارج شوند.
فرجام سخن اینکه ملت ایران را باید پیروز نهایی انتخاباتی دانست که امید است از دل 
آن خبرگانی امین و آگاه و نمایندگانی متعهد، متخصص و دردآشنا برآیند و در جایگاه 
مسوولیت نمایندگی اراده مردم قرار گیرند؛ نمایندگانی که همدل با مسوولان دولتِ منتخبِ 

همین ملت، کشور را به سمت اعتلا و پیشرفت رهنمون خواهند شد.

شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان:

حضور پرشور مردم ایران،الگویی برای 
کشورهای در حال توسعه جهان است 

 شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان در پیامی از حضور حداکثری مردم 
تشکر کرد.

به گزارش ایلنا متن پیام شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان به شرح زیر 
است: بار دیگر تلاش و تکاپوی مثال زدنی شما، تجربه ای بی بدیل در تاریخ تلاش های مردم 
جهان برای تعیین حق سرنوشت خود آفرید. در تداوم حرکت یکپارچه و منسجم خرداد 
1392، با حضور حداکثری شما و فعالیت پرشور زنان و مردان در ستادهای اصلاح طلبان و 
حامیان دولت در سراسر کشور، اینک طلیعه تحولی همه جانبه و امیدآفرین در آینده این مرز 
و بوم پرافتخار آشکار شده است. جوانان پرشور ایران اسلامی که خواستار دگرگونی اساسی 
برای دستیابی به شرایطی هستند که شایستگی آن را دارند، در این حرکت غرورآفرین شور 
و نشاطی گسترده را در کشور ایجاد کردند.  در منطقه ای که خشونت ورزی و کینه توزی، 
عرصه را بر مردمان تنگ کرده، ایرانیان در یک فرآیند مدنی، رقابتی مسالمت آمیز و قانونی 
را شکل بخشیدند که بی تردید الگویی کم نظیر برای همه کشورهای در حال توسعه جهان 
است. آرامش چشمگیر در فضای انتخاباتی کشور، شرایط را برای تحقق رونق اقتصادی 

مهیا ساخته و چشم اندازی روشن و امیدبخش را برای همه ایرانیان به وجود آورده است.
شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان، سپاس عمیق خود را از هشیاری و 
کنش انتخاباتی همه مردم گرامی ایران اعلام می دارد، آنان که برای تامین حقوق همه جانبه 
خود بر ضرورت پیگیری قانونی آن پافشاری می کنند. ما از حضور گسترده و موثر همگان 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان تشکر و قدردانی می کنیم و از همه مسئولان 
نیروهای انتظامی و دیگر نیروهایی که امنیت و آرامش برگزاری این انتخابات را تامین کردند 

تا مردم شکوه حضور تاثیرگذار خود را به نمایش بگذارند، تشکر می کنیم.
این شورا از همه برگزارکنندگان انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، از 
هیئت های نظارت و اجرایی تا مسئولان و کارگزاران شعب رای گیری سپاسگزار است که 
شرایط قانونی مناسب را برای ثبت این تجربه پرافتخار، در تاریخ تلاش برای مردم سالاری 

دینی در میهن عزیزمان ایران فراهم آوردند.

در پیامی صورت گرفت؛

تشکر دکترلاریجانی از حماسه آفرینی 
مردم قم در انتخابات

دکتر لاریجانی رئیس مجلس در پیامی حضور گسترده و باشکوه مردم استان قم را به 
رهبر معظم انقلاب، مراجع و مردم قم را تبریک گفت.

به گزارش خبرگزاری خانه ملت، دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس و نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی، در پیامی حضور گسترده و باشکوه مردم استان قم در انتخابات 
هفتم اسفند را به رهبر معظم انقلاب، مراجع و مردم قم تبریک گفت که متن پیام دکتر 

علی لاریجانی به شرح ذیل است: 
محضر شریف مراجع عظام، علما اعلام، جامعع محترم مدرسین، فضلا، طلاب عزیز و 

همه قاطبه مردم بزرگوار و با فرهنگ قم
با عرض سلام و ارادت خالصانه

خدای بزرگ را شاکرم که توفیق خدمت به مردمی دیندار، باسابقه و اخلاق مدار را 
نصیب اینجانب کرد، حضور ارزشمند ملت بزرگ ایران در انتخابات مجلس خبرگان و 
مجلس شورای اسلامی بر قدرت و شوکت کشور و نظام افزود و بار دیگر کام دوستداران 
نظام اسلامی و سربلندی ایران را شیرین کرد. این پیروزی ها از ثمرات انقلاب اسلامی به 
رهبری مرجعی بزرگ که یگانه دوران بود، محقق می شود که در این جا با تقدیم خالصانه 

ترین درودها به روح بلند آن عبد صالح خدا ادای دین می نماییم.
نظام ولایت فقیه که حاصل مجاهدت ها و خون های گرانبهایی است که نثار آن شده 
با رهبری حضرت آیت الله خامنه ای مدظله العالی مقتدرانه تدوام یافت و امروز با عزت و 
شکوه در منطقه حاضر و کوشا است. ازم می دانم با عرض خالصانه ترین سلام ها به پیشگاه 
مقدس حضرت ولی عصر )عج( که صاحب اصلی این ملک و نظام است، از آحاد مردم با 
محبت قم که در انتخابات شرکت کردند، تشکر کنم و همچنین از مراجع بزرگوار، روحانیت 
معظم و همه اقشار عزیزی که از اینجانب حمایت نمودند، قدردانی کنم و برای تک تک آن 

ها آرزوی سرافرازی، سلامتی و سعادت نمایم.
برادر کوچک شما - علی لاریجانی

نکــته

خبــر

انتخابات به عنوان مهمترین عرصه نمایش اراده و بروز افکار و 
سلیقه های گوناگون مردم، برترین شکل مشارکت سیاسی در هر 
جامعه است؛ به عبارت دیگر یکی از معیارهای سنجش مردمسالاری 

در جوامع مقوله انتخابات است.
مشارکت در انتخابات نوعی تعهد و قبول مسوولیت فردی و 
اجتماعی است چرا که مردم با رای دادن به نوعی دیدگاه خود را 
درباره تصمیم های مهم ابراز می کنند. از این رو حضور پای صندوق 

های رای به نوعی سهیم شدن در سرنوشت یک کشور است.
مشارکت سیاسی در کشورها به 2 دسته اختیاری و اجباری 
تقسیم می شود. در بسیاری از نظام های مردمسالار، رای دادن آزاد 
و اختیاری است اما در برخی از کشورها، شرکت نکردن در انتخابات 
منجر به برخی محرومیت ها و محدودیت های اجتماعی می شود. 
برای نمونه در کشورهایی مانند استرالیا و بلژیک شهروندانی که رای 
ندهند، جریمه می شوند. در ایتالیا هم روی شناسنامه کسانی که 
رای ندهند، مهر »رای نداده« می زنند که گاه محدویت هایی برای 

استخدام و استفاده از مزایای دولتی ایجاد می کند.
همچنین در کشورهایی که انتخابات به صورت نمایشی برگزار 
می شود، شرکت در انتخابات اجباری است مانند انتخاباتی که در 
زمان »صدام حسین« دیکتاتور سرنگون شده عراق، در دهه 90 
میلادی برگزار شد و مردم مجبور به شرکت در انتخابات بودند. افزون 
بر آنچه گفته شد، رای دادن اجباری اکنون در 35 کشور جهان مانند 

بلژیک، برزیل، آرژانتین، استرالیا و سوییس اجرا می شود.
در جمهوری اسلامی ایران به عنوان نظامی مردمسالار، شرکت 

در انتخابات اختیاری و آزاد است. با وجود اختیاری بودن این حرکت 
سیاسی، میزان مشارکت در جمهوری اسلامی همواره جزو بالاترین ها 
در جهان بوده است. بررسی تطبیقی- آماری میزان مشارکت در ایران با 
سایر کشورهای جهان نشانگر آن است که جمهوری اسلامی از مردمی 

ترین ها در جهان است. 
در انتخابات  جمعه )هفتم اسفندماه( نیز حضور مردم پای صندوق 
های رای پررنگ، پرجلوه و حتی فراتر از پیش بینی ها بود. در این پیوند، 
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا، در زمینه علت های مشارکت بالای 
مردم در انتخابات با چند تن از فعالان و کارشناسان حوزه های گوناگون 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، حقوقی و ورزشی به گفت وگو پرداخت و 

نظر آنان را در این باره جویا شد.

مشارکت گسترده در انتخابات نماد افزایش آگاهی اجتماعی است
»امان الله قرایی مقدم« یکی از مهم ترین دلایل اجتماعی حضور گسترده مردم پای 
صندوق های رای را »آگاهی اجتماعی« دانست که در افراد جامعه نهادینه شده است. این 
جامعه شناس و مدرس دانشگاه، با بیان این که امروز 13 میلیون دانش آموز و پنج میلیون 
دانشجو داریم گفت: اگر بخواهیم بحث آگاهی اجتماعی و چگونگی ظهور و بروز آن در 
جامعه را بررسی کنیم باید به نظریه »لویی آلتوسر« اندیشمند فرانسوی اشاره کنم که اعلام 
کرد، مراکز آموزشی مانند مدرسه ها امروز خود یک جامعه به حساب می آیند و در این 

جامعه افراد در زمینه های مختلف جامعه پذیری را به بهترین نوع ممکن یاد می گیرند. 
قرایی مقدم یادآور شد: افزون بر نقش مراکز آموزشی، نهادهای دیگر نیز در آگاهی بخشی 
افراد جامعه نقش دارند. یکی از این نهادها رسانه است که با تبلیغات فراوان و به موقع موجب 
می شود تا مردم به اهمیت انتخابات در جامعه پی برده و با حضور پای صندوق های رای 
سرنوشت خود را رقم بزنند. این مدرس دانشگاه در ادامه به نقش ولایت فقیه و مراجع عظام 
تقلید در حضور مردم در انتخابات اشاره کرد و افزود: مردم ما با پیروی از مقام معظم رهبری و 
احترامی که برای مراجع قایلند، به مانند همیشه در صحنه حضور دارند. همبستگی اجتماعی 
دلیل دیگری برای مشارکت مردم در انتخابات بود که قرایی مقدم درباره آن اظهار کرد: 
حس همبستگی و غرور ملی ایرانی ها یکی از مهمترین دلایل حضور گسترده و داوطلبانه 
مردم پای صندوق های رای است. مردم ما هر وقت احساس کنند احتمال دارد همبستگی 
اجتماعی و ملی در خطر قرار گیرد، پای صندوق های رای حاضر می شوند. وی در پایان 
گفت: اگر میزان مشارکت آگاهانه مردم را طی 37 سال گذشته بررسی کنیم، به این نتیجه 
می رسیم که آزمون انتخابات در ایران نهادینه شده و مردم به این باور رسیده اند که می 

شود از طریق صندوق های رای سرنوشت خود را در زمینه های خرد و کلان تغییر داد.

 با حضور مردم روز به روز استحکام نظام بیشتر خواهد شد
»علی محمد بشارتی« وزیر کشور دولت سازندگی با بیان این که هفتم اسفندماه روز 
همبستگی مردم در برابر دشمن بود، گفت: پیشرفت های انقلاب اسلامی طی نزدیک به 
چهار دهه باعث شده است تا کسانی که از اوایل شکل گیری انقلاب با این حرکت مردمی 
مخالف بودند روز به روز بر مخالفت خود بیافزایند اما مردم آگاه ایران به موازات این دشمنی 
ها در مقاطع مختلف، جواب های محکمی به استکبار داده و بر این اصل پافشاری کرده اند 

که هیچگاه از اصول انقلابی خود کوتاه نخواهند آمد.

بشارتی افزود: هر چند انتخابات یک تکلیف شرعی است اما باید تاکید کنم همزمان 
در کنار زمینه شرعی، حرکت سیاسی مردم به نوعی وحدت و یکپارگی را نشان می دهد. 

وی در ادامه گفت: این فرمایش گهربار امام )ره( که فرمودند »تا مردم در صحنه هستند 
انقلاب بیمه است«، نشان می دهد که نظام ما بر پایه مشارکت مردمی بنا نهاده شده است 

و با حضور این مردم روز به روز استحکام آن بیشتر خواهد شد.

انتخابات عرصه پیوند مردم و حاکمیت است
»محمدجواد حق شناس« از فعالان سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایرنا به واکاوی 
حضور گسترده مردم در انتخابات هفتم اسفند پرداخت. وی با بیان اینکه مردم ایران به این 
نتیجه رسیده اند که مهمترین صحنه برای تصمیم گیری، حضور پای صندوق های رای 
است، گفت: هرگاه مردم بخواهند در زمینه های کلان برای خود و آینده تصمیم بگیرند، 
مهمترین راه تصمیم گیری و اصلاح انتخابات است زیرا انتخابات مشخص کننده مسیر مردم 
در یک دوره چهار ساله است. وی در ادامه گفت: انتخابات مهمترین عرصه پیوند حاکمیت 

و مردم است چرا که مشروعیت سیاسی را نیز به دنبال دارد.

انتخابات نمایش قدرت نرم نظام بود
»محمد کاظم انبارلویی« سردبیر روزنامه رسالت و از چهره های جریان اصولگرا، یکی از 
مهمترین تفاوت های این دوره مشارکت مردم با دوره های گذشته را جواب دندان شکن به 
مداخله های انگلیس و حمایت آنان از برخی از فهرست های انتخاباتی دانست و گفت: مردم 
با این مشارکت نشان دادند که خود برای کشور و نظام تصمیم می گیرند و نه کشورها یا 
رسانه های بیگانه.  وی با بیان اینکه انتخابات در کشور یک رقابت داخلی است، تاکید کرد: 
اقتدار نظام در برهه های گوناگون را مردم رقم زده اند. این مردم روز هفتم اسفند نیز برای 
پاسخ به مداخله بیگانگان از قدرت نرم یعنی رای و حضور در انتخابات بهره بردند که می 
تواند به نوعی ضامن امنیت ملی باشد. سردبیر روزنامه رسالت در پایان گفت: با وجود گذشت 
نزدیک به چهار دهه از عمر نظام، مردم در هر دوره ای بیشتر از دوره های گذشته به نظام 

دلبسته می شوند که این نشان دهنده عمق رابطه میان مردم و حاکمیت است.

عملکرد دولت یازدهم موجب مشارکت بالا شد
»سعید لیلاز« کارشناس اقتصادی درباره دلیل مشارکت بالای مردم در انتخابات دیروز 
به پژوهشگر ایرنا گفت: مردم در انتخابات 24 خرداد سال 1392 با رای خود دولتی را بر 

سرکار آوردند که توانست بسیاری از مشکل های اقتصادی و سیاسی 
را حل کند زیرا تا قبل از آن کشور به خاطر سیاست دولت قبل در 
رکود اقتصادی بود. پس از انتخابات ریاست جمهوری سال 92، مردم 
متوجه شدند رای آنان در تصمیم گیری های کلان کشور موثر است. 
از این رو با شرکت در انتخابات دیروز به دنبال ایجاد یک مجلس قوی 
و شایسته بودند زیرا با یک مجلس قوی می توان از مشکل هایی که 

گریبان کشور را گرفته است خلاص شد. 
انتخاب  انتخاب مجلس اعتدالی به معنای  لیلاز تاکید کرد: 
نمایندگان گوش به فرمان دولت نیست بلکه به این معنی است که 
نمایندگان منتخب باید افزون بر همراهی با دولت در رفع چالش ها 

خواسته های مردمی را در اولویت بگذارند.
 شرکت نکردن در انتخابات مقرون به صرفه نیست

»بهمن کشاورز« رییس اتحادیه کانون های وکلای دادگستری 
ایران با تحلیل مشارکت مردم در بزنگاه هایی مانند انتخابات گفت: 
به موجب قانون اساسی همه چیز در جمهوری اسلامی بر مبنای 
رای گیری یا همه پرسی انجام می شود و در تحلیل نهایی، همه 
امور موکول به آن است. در واقع مردم باید خود مباشران و متصدیان 
سیاسی را بدون واسطه یا با واسطه برگزینند؛ بنابراین، شرکت در رای 

گیری حق مردم است. 
وی افزود: مردم می توانند این حق را اعمال یا از آن اعراض کنند 
اما به نظر می رسد اعراض از این حق در پاره ای از موارد مقرون به 
صرفه نیست. در مواردی که کشور با برخی مشکل ها مواجه باشد، 
گذار از آن مشکل ها نیازمند عزم راسخ و اقدام قاطع مردم در بزنگاه 
هایی مانند انتخابات است. در این حالت هر اندازه برگزیدگان مردم 
متکی به تعداد بیشتری از آرای مردم باشند در انجام وظایف خود 

مستحکم تر خواهند بود.

 مردم به دنبال یک مجلس شایسته سالار هستند
»مرتضی مبلغ« فعال سیاسی در گفت وگو با ایرنا تصریح کرد: 
انتخاب حق اساسی مردم است. مردم دریافته اند که با حضور پای 
صندوق های رای می توانند بهترین و شاخص ترین افراد را برای 
امور قانون گذاری کشور انتخاب کنند بنابر این حضور گسترده 
مردم در این انتخابات نشان دهنده تمایل مردم به انتخاب اصلح 

است. 
مبلغ با اشاره به این که لازمه کارآمدی هر نظام سیاسی، مجلس 
کارآمد است، تصریح کرد: مردم با علم به این که رای آنان در انتخاب فرد اصلح موثر است، 
پای صندوق های رای حاضر می شوند تا یک مجلس شایسته سالار و بدور از بحث های 

غوغا سالارانه را تشکیل دهند. 

 نگاه های سیاسی در مشارکت پررنگ تر است
»جمشید پژویان« کارشناس اقتصادی نیز در گفت وگو با ایرنا انگیزه های سیاسی را 
بیش از انگیزه های اقتصادی در مشارکت مردم در انتخابات دخیل دانست و گفت: مسایل 
سیاسی و گروه بندی های سیاسی، بالای 90 درصد و مسایل اقتصادی کمتر از 10 درصد 

در مشارکت مردمی نقش داشت. 
به تحقق شعارهای  افزود: من تصور می کنم، مردم دقت لازم  اقتصاددان  این 
اقتصادی نمایندگان را ندارند و به تجربه دیده شده که شمار زیادی از شعارهای 
اقتصادی که نامزدهای مجلس و ریاست جمهوری می دهند به واقعیت تبدیل نشده 

است.

مردم برای انتخاب اصلح رای دادند
»مازیار ناظمی« مدیرکل روابط عمومی و ارتباط با رسانه های وزارت ورزش و جوانان هم 
در گفت وگوی خود با ایرنا، به واکاوی حضور مردم و چهره های ورزشی در انتخابات هفتم 
اسفند پرداخت و گفت: مشارکت گسترده مردم در انتخابات را هدیه ای از امام راحل )ره( و 
انقلاب اسلامی برای مردم می دانم. در واقع مردمسالاری دینی یکی از برکات انقلاب است 

که در هر انتخابات به طور آشکار دیده شده است.
ناظمی در ادامه گفت: یکی از دلایل حضور گسترده مردم پای صندوق رای انتخاب 
نماینده اصلح برای مجلس شورای اسلامی است. انتخاب اصلح می تواند در همه زمینه 
ها از جمله ورزش باعث رشد و بالندگی شود. در حالی که المپیک 2016 »ریو« برزیل 
در پیش است، ما بیش از پیش به برنامه ریزی و حمایت گسترده نهادهای گوناگون مانند 

مجلس نیازمندیم.
ناظمی در پایان با اشاره به حضور چهره های ورزشی و بازیکنان تیم های فوتبال استقلال 
و پرسپولیس پای صندوق های رای اظهار کرد: بسیاری از این بازیکنان به عنوان الگو و گروه 
مرجع جوانان و نوجوانان هستند بی شک حضور آن ها می تواند محرک قوی برای شرکت 

طرفداران در انتخابات باشد.

در گفتگو با فعالان و صاحبنظران سیاسی عنوان شد

انتخابات تجلی بلوغ سیاسی ملت ایران بود

در گفت وگو با کارشناسان مطرح شد؛

انگیزه هایی که مردم را پای صندوق های رای آورد

هرگاه مردم بخواهند در زمینه های کلان برای خود و آینده 
تصمیم بگیرند، مهمترین راه تصمیم گیری و اصلاح انتخابات 
است زیرا انتخابات مشخص کننده مسیر مردم در یک دوره 
چهار ساله است. انتخابات مهمترین عرصه پیوند حاکمیت و 

مردم است چرا که مشروعیت سیاسی را نیز به دنبال دارد
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هر گاه نوجوانى در ميان قومى رشد كند ]و گناه مرتكب شود[ 

و به سبب گناهش تأديب نشود، نخستين مجازات خداوند براى 

آن قوم اين است كه روزى شان را مى كاهد.

یکشنبه - نهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3951

مسئول هیئت سقا ها و ذاکرین جوانان و نوجوانان بیت 
الزهرا )س( گفت: به مناسبت شهادت حضرت فاطمه )س( 

با 1۸ نوع چای به صورت صلواتی از مردم پذیرایی می شود.
سید محمدرضا گلستانه در گفتگو با مهر، اظهار داشت: 
هیئت سقا ها و ذاکرین جوانان و نوجوانان بیت الزهرا )س( 
پذیرایی از عزاداران را ابتدا با هنگام شهادت امیرالمومنین )ع( 
با پنج نوع چای شروع کرد و هم اکنون برای نخستین بار این 
ایستگاه با تنوع 1۸ سماور و 1۸ طعم چای پذیرای عزاداران 

سرور زنان عالم است.
وی به تنوع چای در این ایستگاه اشاره کرد و گفت: چای 
آمیخته به تربت امام حسین )ع(، چای گلاب، زعفران، نبات، 

کوهی، ترش، به بابونه، هل، عربی ابوعلی شیرین، به لیمو، 
نعنا، گل محمدی، سیب، دارچین، آویشن، مرزنجوش و 
بهارنارنج در سماورهایی مخصوص و جداگانه در این ایستگاه 

ارائه می شود.
مسئول هیئت سقا ها و ذاکرین جوانان و نوجوانان بیت 
الزهرا )س( و متوسلین به حضرت زهرا )س( با بیان اینکه 
روزانه 5 هزار چای در این ایستگاه توزیع می شود که این 
تعداد رو به افزایش است، ادامه داد: این ایستگاه از این پس 
در تمام سال به مناسبت ولادت ها و شهادت ها و نیز هر شب 
چهارشنبه برپا می شود. وی افزود: این ایستگاه تابستان ها 
بوسیله شربت و در زمستان بوسیله چای اقدام به پذیرایی از 

مردم می کند. گلستانه با بیان اینکه کمک اهالی محل برای 
تأمین آب و برق و تخفیف ویژه از طرف عطاری ها از جمله 
همکاری های مردمی بوده، اضافه کرد: این ایستگاه دیدنی با 
کمک و مساعدت های مردم برپا شده و هر کس با هر توانایی 
مالی که دارد می تواند در این امر خیر ما را یاری کند تا برای 
دهه محرم و شهادت حضرت ابوالفضل )ع( 33 نوع چای را 

در میان مردم توزیع کنیم.
وی گفت: این ایستگاه تا 23 اسفندماه هر روز از ساعت 
15 تا 23 برپاست که در حال حاضر در خیابان 45 متری 
صدوق کوچه شماره 40 و از روز جمعه با همکاری سپاه به 
جنب گلزار شهدای گمنام کوه خزر نبی منتقل خواهد شد.

همزمان با ایام شهادت حضرت زهرا )س(؛

ایستگاه صلواتی با ۱۸ نوع چای در قم برپا شد

مهران مدیری با دورهمی می آید
 گفته می شود: با آغاز تصویربرداری مجموعه تلویزیونی »دورهمی« این سریال 
بزودی روی آنتن شبکه نسیم خواهد رفت. به گزارش ایلنا، گروه تولید تصویربرداری را 
از اوایل هفته جاری آغاز کرده اند و در اولین قسمت برزو ارجمند به عنوان مهمان همراه 
با سایر بازیگران روی صحنه رفت. اسامی سایر مهمانان برنامه نیز بزودی اعلام خواهد 
شد. همچنین تماشاگرانی که تمایل به حضور در استودیوی برنامه را دارند می توانند از 
طریق سایت www. tvnasim. ir و www. dorehami. ir ثبت نام کنند. همزمان با آغاز 
تصویربرداری امیرمهدی ژوله همراه با تیم نویسندگان مشغول نگارش قسمت های آتی 
فیلمنامه هستند. دورهمی قرار است به صورت سه روز در هفته به نمایش درآید و در آن 
بازیگرانی چون مهران مدیری، سیامک انصاری، شقایق دهقان، الیکا عبدالرزاقی، مهران 
رنج بر، محمد نادری و امیرمهدی ژوله به ایفای نقش می پردازند. این مجموعه مضمونی 
کمدی دارد و در هر قسمت 300 نفر با حضور در دکور به طور زنده به تماشای بازی 
بازیگران خواهند نشست. سایر عوامل اصلی این پروژه عبارتند از: تهیه کنندگان: هاشم 
رضایت، حمید رحیمی نادی، طراح صحنه و دکور: مهدی هاشمی، طراح گریم: ایمان 
امیدواری، طراح لباس: پیام حسین سوری، مشاور رسانه ای: امین اعتمادی، عکاس: مهراد 

اصلان زاده.

انتشار مستندات شعب اخذ رای تخلف است  
 گفته می شود: شورای نگهبان اعلام کرد که انتشار صورت جلسه ها و مستندات 
شعب اخذ رای تخلف محسوب می شود. شورای نگهبان ضمن تقدیر و تشکر از فعالان 
رسانه ای برای پوشش هرچه بهتر حضور باشکوه ملت عزیز ایران در انتخابات هفتم اسفند 
اعلام کرد:  انتشار صورت جلسه ها و مستندات شعب اخذ رای تخلف محسوب می شود 
و ممکن است زمینه طمع ورزی رسانه های بگیانه را مهیا سازد. همچنین مجددا تاکید 
می شود در ارائه نتایج انتخابات تنها به منابع رسمی و معتبر استناد گردد تا نتایج انتخابات 

در حماسه باشکوه ملت عزیز ایران با شفاف ترین تصویر گزارش شود.

رئیس جدید فیفا، داماد لبنانی ها  
 گفته می شود: رسانه های لبنانی نوشتند که »جیانی اینفانتینو« که با کسب 115 
رای در مقابل ۸۸ رای شیخ سلمان بحرینی در دور دوم انتخابات فیفا، برای سه سال به 
عنوان رئیس فدراسیون جهانی فوتبال انتخاب شد، داماد لبنانی ها است. به گزارش ایرنا به 
نقل از رسانه های لبنانی، بلافاصله بعداز انتشار خبر پیروزی اینفانتینو، کاربران لبنانی در 
فضای مجازی او را داماد لبنانی ها خواندند. به نوشته رسانه های لبنانی نهمین رئیس فیفا 
که یک شهروند سوئیسی اما ایتالیائی الاصل است، با خانم »لینا الاشقر« از اهالی شهرک 
الخریبه منطقه الشوف لبنان ازدواج کرده و دارای 4 دختر به نام های الیسا، صابرینا، 
شانیا و دالیا هستند. رسانه های لبنانی خاطرنشان کردند: خانم الاشقر در فدراسیون 
فوتبال لبنان و در دوره ریاست »نبی الراعی« به عنوان دستیار فعال بوده و اینفانتینو را 
در سفرهای تبلیغاتی کارزار انتخابات ریاست فیفا همراهی می کرده و یکی از حامیان او 

برای تصدی این مقام بوده است.

جزییات مراسم تشییع پیکر سلحشور
 گفته می شود: پیکر مرحوم فرج الله سلحشور امروزیکشنبه 9 اسفند ماه تشییع 
می شود. جمال شورجه - کارگردان و از دوستان سلحشور - با اعلام این خبر به خبرنگار 
ایسنا گفت: پیکر مرحوم فرج الله سلحشور 10 صبح امروز از خیابان اشرفی اصفهانی 
روبه روی مسجد امام رضا )ع( به سمت امامزاده باغ فیض تشییع می شود. وی همچنین 
اعلام کرد: پیکر مرحوم سلحشور در همان جا در امامزاده باغ فیض به خاک سپرده می شود. 
به گزارش ایسنا، فرج الله سلحشور، سازنده دو مجموعه »مردان آنجلس« و »یوسف پیامبر 
)ع(« صبح روز شنبه در بیمارستان بقیةالله تهران از دنیا رفت. سلحشور پیش از مرگ 
و در شرایط ابتلا به سرطان ریه، در تدارک ساخت سریالی بر اساس زندگی »حضرت 

موسی )ع(« بود.

سن بازنشستگی تغییر نمی کند
 گفته می شود: عبدالرحمن تاج الدین معاون حقوقی و امور مجلس سازمان تامین 
اجتماعی گفت: چندی پیش اظهاراتی مبنی بر پیشنهاد دولت برای تغییر سن بازنشستگی 
مطرح شده بود اما این موضوع به هیچ وجه در دستور کار دولت قرار ندارد. بررسی برنامه 
ششم توسعه در کمیسیون های تخصصی مجلس ادامه دارد و طبق آن مبنای پرداخت 
مستمری بازنشستگی به روال سابق بر اساس حق بیمه پرداختی دوسال آخر خدمت 

محاسبه می شود و تغییر سن بازنشستگی را نخواهیم داشت.

ایرج به خانه برگشت 
 گفته می شود: حسین خواجه امیری معروف به »ایرج« که چندی پیش به دلیل بیماری 
در بیمارستان بستری شده بود، به خانه بازگشت. به گزارش ایسنا، این پیشکسوت عرصه ی 
آواز ایرانی که به دلیل بروز مشکلاتی در ناحیه  روده، در بیمارستان بستری شده بود، شامگاه 
هفتم اسفندماه با بهبود نسبی سلامتی اش، از بیمارستان مرخص شد. امیراحسان فدایی 
که از شاگردان و افراد نزدیک به این هنرمند پیشکسوت است، در این باره توضیح داد: 
خدا را شکر، حال استاد بهتر شده است. عمل جراحی ایشان نیز به تعویق افتاد. حسین 
خواجه امیری مشهور به »ایرج« متولد سال 1311 در شهرستان نطنز استان اصفهان است. 

او پدر احسان خواجه امیری )خواننده( و الیکا خواجه امیری )نوازنده و مدرس پیانو( است.

کنسرت محمدرضا شجریان در ارمنستان لغو شد 
بود 12 فروردین در کشور  قرار   گفته می شود: کنسرت محمدرضا شجریان که 
ارمنستان برگزار شود لغو شد. علت لغو کنسرت محمدرضا شجریان که قرار بود 12 فروردین 
در کشور ارمنستان برگزار شود، مسایل پیش آمده پزشکی و تصمیمات فورس ماژور پزشکان 
در جهت درمان فوری اعلام شده است. محمدرضا شجریان در توضیح لغو این کنسرت در 
سایت رسمی اش نوشته است: »پزشک معالجم موردی را در ام آر آی اخیرم مشاهده کرد 
که قاطعانه ازمن خواست سفرم را لغو کرده تا برای 6 تا ۸ هفته زیر نظر ایشان به معالجه و 
درمان مورد دیده شده بپردازیم من هم با اکراه مجبور بپذیرفتن آن شدم. لذا با همه تمهیدات 
و برنامه ریزی هایی که برای کنسرت دوازدهم فروردین ماه 95 شهر ایروان ارمنستان انجام 
داده بودیم و همچنان با استقبال گرمتان روبرو هستیم، با پوزش خواهی از شما دوستداران 
عزیزم یادآور شوم به خاطر وضع پیش آمده نابهنگام، در تاریخ مقرر از دیدار با شما مهربانانم 
محروم خواهم بود. امید است پوزش مرا بپذیرید تا در آینده ای هرچه نزدیکتر توفیق خدمت 
گزاری همیشگی نصیبم گردد و از شرمندگیتان برون آیم. دیگر اطلاعات و تصمیمات بعدی 

در این مورد نیز از طریق سایت رسمی ام به آگاهیتان خواهد رسید.«

افزایش صدور مجوز سقط جنین
 گفته می شود: پزشکی قانونی کشور اعلام کرد: در 10 ماهه سال جاری به طور کلی 
هشت هزار و 131 متقاضی برای دریافت مجوز سقط جنین درمانی به مراکز پزشکی 
قانونی در سراسر کشور مراجعه کرده اند که برای پنج هزار و ۸06 نفر از این افراد مجوز 
سقط جنین درمانی صادر شد. مابقی متقاضیان یا بنا به دلایلی خود موضوع را پیگیری 
نکرده اند و یا آنکه پس از بررسی و معاینات لازم شرایط اخذ مجوز سقط درمانی را 
نداشته اند. به گزارش مهر، در این مدت صدور مجوز سقط جنین درمانی در مراکز پزشکی 
قانونی کشور 14.6 درصد رشد داشت. این رقم از پنج هزار و 6۸ مجوز در 10 ماهه سال 
گذشته به پنج هزار و ۸06 مجوز در 10 ماهه امسال رسید. بر اساس این گزارش در این 
مدت استان های تهران با ۸73، خراسان رضوی با 635 و خوزستان با 4۸2 مجوز بیشترین 
و استان های سمنان با 24، خراسان جنوبی با 47 و ایلام با 51 مجوز کمترین آمار را در 

صدور مجوزهای سقط جنین درمانی داشته اند.

منتقد سر سخت ظریف از مجلس دهم جا ماند
 گفته می شود: نماینده هتاک به وزیر امور خارجه کشورمان از ورود مجدد به مجلس 
باز ماند. به گزارش جماران، بهرام بیرانوند نماینده بروجرد در مجلس شورای اسلامی که 
در جریان بررسی برجام عبارات تند و اهانت آمیزی را در مورد محمد جواد ظریف به کار 

برده بود، در انتخابات هفتم اسفند موفق نشد تا مجددا رأی مردم را کسب کند.

نامحــرمانه

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
آمان«  اشنایدر  »یوهان  دیدار  در  )شنبه(  امروز  عصر 
رئیس جمهوری سوئیس با اشاره به سوابق ارتباط دو کشور و 
انعکاس مثبت رفتار دولت سوئیس در افکار عمومی ایران، از 
افزایش همکاریهای اقتصادی و علمی استقبال و خاطرنشان 
کردند: حجم مبادلات تجاری ایران و سوئیس کم و نامتوازن 
است و تجّار و سرمایه گذاران سوئیسی با آگاهی از ظرفیتهای 

فراوان ایران می توانند این تراز را بهبود بخشند.
رهبر انقلاب، نبود سابقه منفی از همراهی سوئیس با 
فشارها و تحریمهای برخی دولتهای غربی علیه ایران را از 
جمله زمینه های فرهنگی مناسب برای افزایش همکاریها 
برشمردند و افزودند: ما از گذشته سوئیس را به عنوان مرکز 
صلح، دوستی و همکاری می شناسیم البته برخی کشورهای 
اروپایی اینگونه نیستند و منافعشان در جنگ افروزی و ایجاد 

اختلاف است. ایشان با اشاره به تجربه های مردم ایران از 
جنگ افروزی برخی دولتهای اروپایی از جمله در تحویل 
موشکها و جنگنده های اروپایی به رژیم صدام در جریان 
جنگ تحمیلی علیه کشورمان، خاطرنشان کردند: این رفتار 
موجب ایجاد سابقه ذهنی منفی در مردم ما شد، اما چنین 

ذهنیتی در ایران نسبت به سوئیس وجود ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر پشتیبانی کامل 
اسلامی  جمهوری  دولت  حقوقی  تضمین  و  اقتصادی 
اثر  در  که  است  این  مهم  افزودند:  دو کشور،  توافقات  از 
همکاریهای جدّی و با عزم و اراده راسخ، این توافقات منجر 

به اقدامات عملی شود.
در این دیدار که آقای روحانی رییس جمهور نیز حضور 
داشت، آقای »یوهان اشنایدر آمان« رییس  جمهور سوئیس 
با ابراز خرسندی از سفر به ایران و با اشاره به سابقه طولانی 
روابط دوستانه دو کشور گفت: برای ما افتخار است که در 
ایران، و شاهد حرکت رو به جلو در روابط دو کشور هستیم.

آقای اشنایدر آمان از همراهی دو هیات علمی و اقتصادی 
سوئیسی در این سفر خبر داد و افزود: در این سفر درباره 
نقشه راه همکاریهای گسترده و متنوع ایران و سوئیس گفتگو 
کردیم و امضای این نقشه راه می تواند به توسعه روابط و 

مناسبات منجر شود.
رئیس جمهوری سوئیس با اشاره به وجود چالش های 
بزرگ در جهان، افزود: دامنه این بی ثباتی و چالشها امروز 
حتی اروپا و اطراف سوئیس را در برگرفته و برای حل این 

چالشهای بزرگ نیازمند همکاری هستیم.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

رقابت ها تمام شد، دوران همکاری فرا رسیده است
اخبــار

هاشمی و روحانی 
نفر اول و دوم انتخابات خبرگان

نتیجه اولیه انتخابات مجلس خبرگان رهبری در استان تهران اعلام شد.
ستادانتخابات کشور در اطلاعیه 50 خود اعلام کرد: از مجموع یک میلیون 
و 506 هزار و ۸۸3 آرای ماخوذه شمارش شده آقایان به ترتیب زیر حائز 

اکثریت نسبی آرا شدند:
1 - اکبر هاشمی بهرمانی با کسب 692هزار و 24۸ رای

2- حسن روحانی با کسب 652 هزار و 792 رای
3 - محسن قمی با کسب 623هزار و 369 رای
4 - محمدآقا امامی با کسب 609هزار و 11رای

5 - محمدعلی موحدی با کسب 560هزار و 529 رای
6- قربانعلی دری نجف آبادی با کسب 530هزار و 977 رای

7 - محمد محمدی نیک با کسب 510هزار و 9۸0 رای
۸ - سیدابوالفضل میرمحمدی با کسب 503هزار و 795 رای

9 - ابراهیم حاج امینی نجف آبادی با کسب 4۸1 هزار و 657 رای
10- احمد جنتی با کسب 476هزار و 117 رای

11- سیدمحمود علوی با کسب 463هزار و 966 رای
12- محمد یزدی با کسب 440هزار و 1۸5 رای

13- نصرالله شاه آبادی با کسب 361هزار و 217 رای
14 - محمدعلی تسخیری با کسب 352هزار و 2۸۸ رای

15 - محسن اسماعیلی با کسب 351 هزار و 721 رای
16 - محمدتقی مصباح با کسب 336هزار و ۸43 رای
17 - محمد حسن زالی با کسب 322هزار و 376 رای

1۸ - محمدباقر باقری با کسب 319هزار و 222 رای
19 - علی مومن پور با کسب 313هزار و 373 رای

20- سید هاشم بطحایی با کسب 312هزار و 26 رای
21 - غلامرضا مصباحی مقدم با کسب 301هزار و 904 رای

22 - علیرضا اعرافی با کسب 29۸هزار و 616 را ی
23 - عباسعلی اختری با کسب 292هزار و 93۸ رای

24 - سیدمحمدرضا مدرسی مصلی با کسب 275هزار و 49۸ رای
25 - سیدمحمد سجاد عطاآبادی با کسب 269 و 77۸ رای
26 - سیدمحمد علی امین با کسب 116 هزار و 765 رای

27 - سیدهاشم حمیدی با کسب ۸6هزار و ۸92 رای
2۸ - سید حامد طاهری با کسب 55هزار و ۸64 رای

فرماندار قم اعلام کرد:

مشارکت بیش از 6۰ درصد مردم قم 
در انتخابات

فرماندار قم از مشارکت بیش از 60 درصدی مردم قم در انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری و شورای اسلامی خبرداد.

رضا سیار صبح دیروز در جمع خبرنگاران از مشارکت بیش از 60 درصدی 
مردم قم در انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری خبرداد و 
اظهار داشت: مردم قم از ساعات اولیه 7 اسفند پای صندوق های رای حاضر 

شدند و این حضور پر شور تا ساعت 23 ادامه داشت.
فرماندار قم با اشاره به اینکه با پایان جمع آوری آرای مردم کار شمارش 
در شعب آغاز شد افزود: در حال حاضر در حال تجمیع آرا هستیم که با 
تائید هیئت نظارت بر انتخابات و شورای نگهبان، آراء بزودی به اطلاع عمومی 

خواهد رسید.

مدیرکل پیشگیري و رفع تخلفات شهري شهرداري قم خبرداد:

آغاز طرح پاکسازي شهر قم 
از آثار تبلیغات نامزدهاي انتخابات

مدیرکل پیشگیري و رفع تخلفات شهري شهرداري قم گفت: پس از پایان 
انتخابات، عملیات پاکسازي تبلیغات انتخاباتي کاندیداها با استفاده از نیروهاي 

خدماتي شهرداري قم آغاز شد.
احمدرضا شفیعي با اشاره به روند فعالیت هاي حوزه خدمات شهري 
شهرداري قم در برگزاري انتخابات مجلس خبرگان رهبري و مجلس شوراي 
اسلامي، ضمن تقدیر از شهرداران و معاونین اجتماعي و خدمات شهري 
مناطق شهر، گفت: در ایام انتخابات شهرداري به عنوان یکي از اعضاي ستاد 
انتخابات فعالیت هاي متعددي را انجام داد. وي به اقداماتي که در مسیر 
برگزاري انتخابات مجلس خبرگان رهبري و مجلس شوراي اسلامي توسط 
شهرداري قم صورت گرفته است اشاره کرد و افزود: آماده سازي فضاهاي 
شهري براي امور تبلیغاتي از جمله اقدامات این مجموعه در فصل انتخابات 
بوده است. مدیرکل پیشگیري و رفع تخلفات شهرداري قم افزود: در این راستا 
۸00 نقطه از شهر براي نصب پوستر و امور تبلیغاتي کاندیداهاي انتخابات 
مجلس خبرگان و مجلس شوراي اسلامي آماده شد. وي با بیان اینکه در 
دوره منتهي به برگزاري انتخابات نیروهاي ستادي و خدماتي شهرداري در 
اختیار ستاد انتخابات قرار گرفتند، تصریح کرد: امور حمل و نقل ستاد براي 
رسیدگي به تخلفات تبلیغاتي انتخابات نیز بر عهده مجموعه شهرداري بوده 
است. شفیعي ادامه داد: همچنین طبق دستور ستاد رسیدگي به تخلفات 
انتخابات وظیفه امحا و پاکسازي تبلیغات کاندیداها در 560 نقطه شهر صورت 
گرفت. وي افزود: محل هایي که جزو مجموعه پاکسازي بودند مقرر بود که 
جزو حوزه هاي اخذ راي در شهر باشند. مدیرکل پیشگیري و رفع تخلفات 
شهري شهرداري قم تصریح کرد: همچنین طبق دستور ستاد رسیدگي به 
تخلفات انتخابات در مکان هایي که قرار بود راي گیري برگزار شود تا شعاع 
50 متري تمام بنرهاي تبلیغاتي کاندیداها با نظارت اکیپ هاي رسیدگي به 
تخلفات تبلیغاتي جمع آوري شد. وي با بیان اینکه پس از انتخابات نیز وظیفه 
پاکسازي شهر ادامه خواهد داشت، خاطرنشان کرد: پاکسازي و جمع آوري 
کلیه تبلیغات انجام شده در سطح شهر پس از انتخابات نیز با استفاده از بیش 

از 200 نفر از نیروهاي خدماتي شهرداري ادامه مي یابد.
 

کارشناس هواشناسی استان قم:

هوای قم روز دوشنبه 
هفت درجه سرد می شود

کارشناس هواشناسی استان قم از کاهش هفت درجه ای دمای هوای قم 
در روز دوشنبه در قم خبر داد.

سعید اسماعیلی در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار داشت: دیروز هوای استان 
قم کمی ابری به تدریج در اواخر وقت همراه با افزایش ابر بود.

وی با اشاره به بارش باران از صبح یکشنبه در برخی نقاط قم افزود: در روز 
یکشنبه هوای این استان قسمتی ابری در برخی ساعات همراه با افزایش ابر 
و رگبار باران و وزش باد نسبتا شدید خواهد بود. کار شناس هوا شناسی استان 
قم با اشاره به کاهش هفت درجه ای دمای هوا در روز دوشنبه، گفت: در روز 
دوشنبه 10 اسفندماه هوای استان قم کمی تا قسمتی ابری همراه با افزایش 
باد نسبتا شدید است. وی گفت: حداقل دمای هوای دیروز هفت درجه و 
حداکثر 23 درجه، حداقل دمای هوای روز یکشنبه 6 درجه و حداکثر 19 
درجه و حداقل دمای هوای دوشنبه 5 درجه و حداکثر 16 درجه خواهد بود.

وی افزود: سرعت وزش باد دیروز بین 1۸ تا 36 کیلومتر بر ساعت با جهت 
شرقی، یکشنبه بین 36 تا 54 کیلومتر بر ساعت با جهت شمالی و دوشنبه 

بین 47 تا 67 کیلومتر بر ساعت با جهت شمال غربی پیش بینی می شود.

طی ۱۰ ماهه سالجاری؛

۱6 میلیون قطعه مرغ در قم کشتار شد
مدیرکل دامپزشکی استان قم از کشتار 16 میلیون قطعه مرغ طی 10 

ماهه سال جاری در این استان خبر داد.
مهدی رفیعی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: طی 10 ماهه سال 
جاری 16 میلیون قطعه مرغ و بیش از نیم میلیون رأس دام سبک و سنگین 

در کشتارگاه های استان قم کشتار شده است.
وی گفت: اداره کل دامپزشکی استان قم ضمن نظارت بهداشتی، با استقرار 
ناظر ذبح شرعی بر تمامی کشتارهای دام و طیور احاطه کامل داشته و در این 
راستا طی مدت یاد شده 65 تن گوشت قرمز، 119 تن آلایش دامی و 15 تن 

مرغ غیربهداشتی را از چرخه مصرف خارج و معدوم کرده است.
وی عنوان کرد: در استان قم 2 کشتارگاه طیور و 2 کشتارگاه دام فعالیت 
می کند که در تمامی آنها کارشناسان دامپزشکی و ناظر ذبح شرعی حضور و 

بر خط کشتار و گوشت های استحصالی نظارت دائم دارند.
مدیرکل دامپزشکی استان قم بیان کرد: این اداره کل از کلیه شهروندان 
تقاضا دارد از تهیه فرآورده های خام دامی، اعم از ماهی، آلایش های دام و طیور 

و غیره از خودروهای سیار و بازارچه های محلی خودداری کنند.

وزیر بهداشت گفت: متأسفانه شاخص های 
و  است  پایینی  سطح  در  ایشان  هوشیاری 

بازگشت ایشان دشوار است.
سیدحسن هاشمی جمعه شب پس از اطلاع 
از کسالت و بستری شدن آیت الله واعظ طبسی 
راهی مشهد شد تا از وی در بیمارستان امام رضا 

)ع( عیادت کند.
وزیر بهداشت صبح دیروز پس از عیادت 
مجدد از ایشان گفت: آیت الله طبسی در طول 
دو سال گذشته بیماری صعب العلاجی داشتند 
و تحت درمان بودند که از بعد از ظهر جمعه به 
دلیل خونریزی مغزی یک وقفه تنفسی را پشت 
سر گذاشته اند و به کما رفتند. هاشمی در مورد 
روند درمان آیت الله واعظ طبسی افزود: شرایط 

ایشان چندان مساعد نیست ولی ما به عنوان تیم پزشکی تا آخرین لحظه تمام تلاش خود را 
انجام خواهیم داد. وزیر بهداشت از آیت الله واعظ طبسی به عنوان یکی از ذخایر و استوانه هایی 
انقلاب اسلامی یاد کرد و افزود: متأسفانه شاخص های هوشیاری ایشان در حال حاضر در 

سطح پایینی است و ایشان در حالت کما به سر می برند.

حال عمومی ایشان چندان مساعد به 
نظر نمی رسد

علیرضا زالی رئیس کل سازمان نظام پزشکی  
صبح دیروز به عیادت آیت الله واعظ طبسی 
نماینده ولي فقیه و تولیت آستان قدس رضوي 
رفت و از نزدیك در جریان روند معالجه ایشان 
قرار گرفت. وی در خصوص وضعیت جسمانی 
ایشان گفت: حال عمومی ایشان چندان مساعد 
به نظر نمی رسد اما تلاش تیم پزشکی برای 
حفظ ثبات علائم حیاتی ایشان همچنان ادامه 
دارد. وی با اشاره به اینکه تمامی امکانات درمانی 
و تیم های تخصصی و فوق تخصصی برای 
معالجه آیت الله طبسی مهیا و مکفی است 
اظهار داشت: با توجه به مشکلات پیچیده ای 
که آیت الله دارند تمامی پروتکل های درمانی برای بهبودی حال ایشان از سوی تیم پزشکی 
انجام می شود. وی خاطرنشان کرد: نسبت به جمعه شب گذشته علائم حیاتی آیت لله طبسی 
در ثبات نسبی است اما درمان های نگه دارنده همچنان ادامه دارد که جا دارد از تیم پزشکی 

ایشان قدردانی کرده و از خدواند متعال شفای عاجل ایشان را مسئلت دارم.

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
اشاره به حضور ستایش برانگیز و مسئولانه مردم 
در انتخابات گفت: رقابت ها تمام شد و دوران 

وحدت و همکاری فرا رسیده است.
مجمع  عمومی  روابط  از  ایرنا  گزارش  به 
تشخیص مصلحت نظام، آیت الله اکبر هاشمی 
رفسنجانی در جلسه صبح دیروز -شنبه- مجمع 
تشخیص مصلحت نظام این مطلب را بیان کرد و 
افزود: احتیاج به هماهنگی مثال زدنی داریم که 
این انتخابات طلیعه و مقدمه آن بود؛ چون هر 
چه بود و هر چه شد، تمام شد و نباید به مباحث 
اختلاف برانگیز دامن زده شود که دوران پس از 
انتخابات، دوران تلاش برای ساختن کشور است. 
وی با بیان این که »انتخابات دیروز پدیده ی 

ارزشمندی در تاریخ ایران اسلامی خواهد بود«، حضور بیش از 32 میلیون نفری و بیش از 60 
درصدی را سرمایه ای ارزشمند برای نظام خواند. هاشمی گفت: برگزاری منظم و آرام انتخابات 
در سراسر کشور و حضور ستایش برانگیز و مسئولانه مردم در انتخابات، تأکیدی بر تداوم 
نقش آنان برای تقویت پایه های نظام بود و باید از این سرمایه ارزشمند در راه ساختن ایران 
اسلامی بهتر و بیشتر استفاده کنیم. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشکر از همه 
نامزدها و حامیان آنان در سراسر کشور و همچنین همکاری مجریان و ناظران برای برگزاری 
بهتر انتخابات، اظهار امیدواری کرد که نتیجه انتخابات هر چه باشد، به خیر و صلاح کشور 
و برای ارتقاء جایگاه ایران اسلامی در منطقه و جهان و مورد رضایت نظام، مردم و رهبری 
باشد. همچنین در این جلسه که با حضور اکثریت اعضا تشکیل شد، هاشمی رفسنجانی با 
تقدیر و تشکر از مردم بزرگوار ایران اسلامی که در روز انتخابات هفتم اسفند، حماسه ای دیگر 
در راستای تقویت نظام اسلامی آفریدند، گفت: در شرایط بسیار حساس منطقه که نا امنی 
چندین کشور را فرا گرفته، برگزاری پرشور انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی 

در فضای کاملًا آرام و منظم، می تواند الگویی از مردم سالاری برای ملت ها باشد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در ادامه بااشاره به اوضاع منطقه، از برقراری آتش بس در 

سوریه نیز ابراز رضایت کرد و گفت: باید تلاش 
کنیم این آتش بس تداوم داشته باشد تا به پایان 

جنگ برسد و کمر تروریست ها شکسته شود.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
ابراز امیدواری نسبت به اینکه سال آینده، سال 
پایان عملیات تروریستی در منطقه باشد، گفت: 
زندگی در فضای امن و آرام، حق مردم منطقه 
است و همه خیرخواهان باید کمک کنند تا 

مردم منطقه به این حق خود برسند.
آیت الله واعظ طبسی همیشه یکی از 

قطب های مبارزه و انقلاب بود
هاشمی رفسنجانی با ابراز نگرانی از وضعیت 
جسمانی آیت الله واعظ طبسی، به خشم و 
غضب رژیم پهلوی نسبت به وی و خدمات 
ارزنده شان در تمام سال های مبارزه و پیروزی اشاره کرد و گفت: او همیشه یکی از قطب 
های مبارزه و انقلاب در خراسان بزرگ بود و امیدواریم سلامتی خود را بازیابند و به مسئولان 
پزشکی توصیه می کنیم، برای بهبود حالشان بیشتر تلاش کنند. وی درگذشت دکتر 
شاملو، دبیر کمسیون حقوقی و قضایی مجمع تشخیص مصلحت نظام را به اعضای مجمع و 

همکارانشان در دبیرخانه و همچنین به خانواده داغدار او تسلیت گفت.
همچنین شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی نیز در این جلسه گزارشی از آخرین 
وضعیت سیاسی، اقتصادی و نظامی کشورهای درگیر با گروه های تروریستی در منطقه به 

ویژه سوریه، عراق و یمن ارائه داد.
استرداد مجرمان بین ایران و قبرس تایید شد

همچنین در ادامه جلسه، چهار موضوع اختلافی میان مجلس شورای اسلامی و شورای 
نگهبان در خصوص انتقال محکومین به حبس میان دولت جمهوری اسلامی ایران با دولت 
های چین، پاکستان و ترکمنستان و همچنین استرداد مجرمان بین جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری قبرس در دستور کار قرار گرفت و پس از بحث و بررسی، نظر مجلس شورای 

اسلامی مورد تأیید قرار گرفت.

وزیر بهداشت: شاخص های هوشیاری در سطح بسیار پائینی است

آخرین وضعیت آیت الله واعظ طبسی

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

رقابت ها تمام شد، دوران همکاری فرا رسیده است

استاندار قم با صدور پیامی از حضور 
حماسی و شورانگیز مردم قم در پنجمین 
دوره انتخابات خبرگان رهبری و دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی تقدیر کرد و 
آن را اعلام وفاداری آنان به نظام اسلامی 

دانست.
در این پیام که روز شنبه دراختیار ایمان 
قرار گرفت، آمده است: هفتم اسفندماه 
اراده های برخاسته از اقیانوس بیکران و 
عظیم ملت سرافراز ایران به خروش آمد 
و حماسه بزرگ دیگری را در کارنامه پر 
افتخار این ملت فهیم و آگاه به ثبت رساند.

پیام حاکیست: روزی که مردم مومن 
حماسه  خلق  با  اسلامی  ایران  وفادار  و 
حضور و همدلی و تجدید بیعت با آرمان 
های والای انقلاب اسلامی، شهدا و امام 
شهدا، در لبیکی مجدد به رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، عزت، شرف و اقتدار کشور 
را در رزمایش عظیم حضور ملی به اثبات 

رسانند.
آمده  پیام  ازاین  دیگری  قسمت  در 
است: حماسه عظیم هفتم اسفند نشان 

داد که مردم بیدار و هوشیار ایران اسلامی 
با هوشمندی و بصیرت مثال زدنی خود 
همواره پا در رکاب در صحنه دفاع از نظام 
و  داشته  آن حضور  الهی  های  آرمان  و 
اجازه دخالت بیگانگان در سرنوشت شان 

را نخواهند داد.
مومن،  مردم  است:  یافته  ادامه  پیام 
انقلابی و حماسه ساز قم، مانند همیشه به 
ندای امام راحل، رهبری معظم و مراجع 
با درک اهمیت و  عظام، لبیک گفته و 
مجلس  انتخابات  دو  بالای  حساسیت 
خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی 
در انتخابات هفتم اسفند حضوری پرشور 
و آگاهانه داشته و جلوه هایی از ایمان و 
بصیرت و وفاداری خود به اصول و آرمان 
های انقلاب اسلامی را در مقابل دیده گان 

جهانیان جلوه گر ساختند.
در بخش دیگر این پیام آمده است: 
درود و سپاس بیکران خداوند متعال بر 
ملت هوشیار ایران و شما مردم بصیر و 
متعهد قم که با حضور پرشور و شعور در 
این عرصه موجبات خوشنودی رهبری 

علاقه  و  دوستان  تمامی  و  شهدا  عزیز، 
مندان به نظام را فراهم کردید، آفرین بر 
این غیرت و حمیت دینی و انقلابی شما 
مردم غیور و دشمن شناس که با حضور 
بار  مسئولانه در پای صندوق های رای 
دیگر به دنیا نشان دادید که این کشور با 
تکیه بر عزم و اراده راسخ ملت خود، قادر 
است راه عزت، استقلال و آزادی به عنوان 
بزرگ ترین آرمان معنوی انقلاب اسلامی 

را تا نقطه مطلوب بپیماید.
پیام حاکیست: اینجانب خدای بزرگ 
را بر این همه شکوه و بلند همتی این ملت 
نستوه و بیدار سپاس گفته بر خود لازم می 
دانم از حضور پرشور مردم در پای صندوق 
های اخذ رای، خاصه مراجع معظم تقلید 
و علمای بزرگوار که با حضور خویش و 
دعوت مردم برای مشارکت در این عرصه، 

صمیمانه تقدیر و تشکر نمایم.
در این پیام آمده است: همچنین به نوبه 
خود از زحمات کلیه عوامل دست اندرکار 
برگزاری انتخابات در استان اعم از مسئولان 
ستاد انتخابات استان و شهرستان، هیات 

بازرسی،  نظارت،  اجرایی،  محترم  های 
فرماندار محترم و بخشداران و مجموعه 
اعضای  و  محترم  نامزدهای  همکاران، 
های  رسانه  آنها،  طرفداران  و  ستادها 
گروهی به ویژه رسانه ملی و شبکه استانی 
نور، خبرگزاری ها، نشریات، سایت ها به 
ویژه نیروی انتظامی استان که با تلاش 
صادقانه و زحمات شبانه روزی مقدمات 
را  استان  در  باشکوه  انتخاباتی  برگزاری 
فراهم کردند، تقدیر و تشکر داشته و با 
تبریک به منتخبین مردم و آرزوی توفیق 
از  امیدوارم  بزرگواران،  این  همگی  برای 
امروز وفاق و همدلی جایگزین رقابت شده 
و همه ما بتوانیم در عرصه خدمت به این 
مردم عزیز و تعالی و پیشرفت ایران اسلامی 
و استان مقدس قم مصم تر از قبل گام 

برداریم.
از  است:  آمده  قم  استاندار  پیام  در 
و  پایندگی  عزت  اقتدار،  منان  خداوند 
سربلندی روزافزون نظام مقدس جمهوری 
و  غیور  مردم  شما  سلامتی  و  اسلامی 

همیشه در صحنه را مسالت دارم.

استاندارقم:

حضور باشکوه مردم درانتخابات اعلام وفاداری به نظام اسلامی بود

۵۰۰۰۰6۳ آگهي موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضي و ساختمان هاي 
فاقد سند رسمي و مشاعي ۹۴/۱2/۱

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه تصرفات مالکانه مفروزي 
متقاضیان پروندههاي تشکیلي طبق قانون مذکور را بر اساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تأیید نموده اند.
رأي 139460330005001902 کلاسه 1394114430005000063 آقاي صفر پازدار 
فرزند سعداله به ش.ش 229 کدملي 4171355311 صادره از بشارت ششدانگ یکباب کارگاه 
 ـاصلي واقع در بخش حوزه ثبت  به مساحت 2500 متر مربع پلاک شماره 2 فرعي از 136 
ملک جعفریه و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهي و انقضاء موعد مقرر سند 
مالکیت رسمي صادر گردد با توجه به عدم دسترسي به مالکین مشاعي مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهي تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضي داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهي نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضائي تقدیم و گواهي آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار اول: روز یکشنبه ۱۳۹۴/۱2/۰۹
تاریخ انتشار دوم: روز چهارشنبه  ۱۳۹۴/۱2/26
 ـرئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه محمدرضا خدایاري 


